Γραμματική


Α΄ κλίση ουσιαστικών
Ασυναίρετα:

1. Κατά την πρώτη κλίση κλίνονται ονόματα αρσενικά και θηλυκά. Τα αρσενικά λήγουν σε: - ας, - ου και - ης, - ου. Τα θηλυκά λήγουν σε : α. - α, - ας   β. - α, - ης και γ. - η, - ης. 
2. Οι καταλήξεις του πληθυντικού και των αρσενικών και των θηλυκών είναι ίδιες.

3. Η γενική του πληθυντικού τονίζεται στη λήγουσα και παίρνει περισπωμένη: τῶν νεανιῶν.  

4. Τα πρωτόκλιτα αρσενικά σε –ης σχηματίζουν την κλητική του ενικού σε –ᾰ, όταν λήγουν σε – της και τα σύνθετα με β’ συνθετικό  -άρχης, -μέτρης, -πώλης, -τρίβης, -ώνης και τα εθνικά π. χ. ὦ στρατιῶτα, ὦ γυμνασιάρχα, ὦ βιβλιοπῶλα, ὦ παιδοτρίβα, ὦ τελῶνα,  ὦ Πέρσα
5. Τα πρωτόκλιτα θηλυκά σε – α σχηματίζουν τη γενική και δοτική του ενικού σε - ης, - ῃ, όταν προηγείται της κατάληξης σύμφωνο (πλην του ῥ). Στην περίπτωση αυτή το α της ονομαστικής, αιτιατικής και κλητικής ενικού είναι ᾰ. Ενώ όταν προηγείται φωνήεν ή ῥ, σχηματίζουν τη γενική και δοτική του ενικού σε - ας, - ᾳ, και τότε το  α της ονομαστικής, αιτιατικής και κλητικής ενικού είναι ᾱ, π. χ.   ἡ μᾶζα, τῆς μάζης, τῇ μάζῃ, ἡ πολιτεία, τῆς πολιτείας, τῇ πολιτείᾳ.
6. Η κατάληξη –ας στην Α’ κλίση πάντα είναι μακρόχρονη: τῆς χώρας, τάς χώρας.
7. Προσοχή! α. Στο ουσιαστικό ὁ δεσπότης,  η κλητική ενικού : ὦ δέσποτα, β. Στο ουσιαστικό  ὁ πρεσβευτής   όλος  ο  πληθυντικός   σχηματίζεται κατά τη  γ΄  κλίση ( οἱ  πρέσβεις, τῶν πρέσβεων, τοῖς πρέσβεσι, τούς πρέσβεις, ὦ πρέσβεις κατά το ποιητικό όνομα ὁ πρέσβυς = ὁ γέρων ) και γ. Στα ακόλουθα δέκα δισύλλαβα γαῖα, γραῖα, μαῖα, μυῖα, μοῖρα, πεῖρα, πρῷρα, σπεῖρα, σφαῖρα, σφῦρα, το – α της ονομαστικής, αιτιατικής και κλητικής ενικού είναι βραχύχρονο παρά τον κανόνα. 
Καταλήξεις πρωτόκλιτων ουσιαστικών
	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.

	Ον.
	ὁ στρατιώτ-ης
	οἱ στρατιῶτ-αι
	ἡ τράπεζ-α
	αἱ τράπεζ-αι

	Γεν.
	τοῦ στρατιώτ-ου
	τῶν στρατιωτ-ῶν
	τῆς τραπέζ-ης
	τῶν τραπεζ-ῶν

	Δοτ.
	τῷ στρατιώτ-ῃ
	τοῖς στρατιώτ-αις
	τῇ τραπέζ-ῃ
	ταῖς τραπέζ-αις

	Αιτ.
	τὸν στρατιώτ-ην
	τοὺς στρατιώτ-ας
	τὴν τράπεζ-αν
	τὰς τραπέζ-ας

	Κλητ.
	(ὦ) στρατιῶτ-α
	(ὦ) στρατιῶτ-αι
	(ὦ) τράπεζ-α
	(ὦ) τράπεζ-αι


ΑΣΚΗΣΕΙΣ

1. Να συμπληρώσετε τις πτώσεις των ουσιαστικών που σας ζητούνται.

	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	γεν.
	δοτ.
	αιτ.
	γεν.
	δοτ.
	αιτ.

	ἡ κεραία
	
	
	
	
	
	

	ἡ ἀμέλεια
	
	
	
	
	
	

	ὁ τεχνίτης
	
	
	
	
	
	

	ἡ γλῶσσα
	
	
	
	
	
	

	ὁ κριτής
	
	
	
	
	
	

	ἡ βασιλεία
	
	
	
	
	
	

	ἡ ἒννοια
	
	
	
	
	
	

	ἡ θύελλα
	
	
	
	
	
	

	ἡ κνῖσα
	
	
	
	
	
	

	ἡ σφαῖρα
	
	
	
	
	
	

	ἡ πρόνοια
	
	
	
	
	
	

	ὁ κομήτης
	
	
	
	
	
	

	ὁ θύτης
	
	
	
	
	
	


2.
Στο παρακάτω κείμενο να βρείτε και να μεταφέρετε στον αντίθετο αριθμό τα πρωτόκλιτα ουσιαστικά.

Τῆς τελείας ἀρετῆς εἴδη τέτταρα( ἕν μέν φρόνησις, ἕν δέ δικαιοσύνη, ἄλλο δ’ ἀνδρεία, τέταρτον σωφροσύνη. Τούτων ἡ μέν φρόνησις αἰτία τοῦ πράττειν ὀρθῶς τά πράγματα( ἡ δε δικαιοσύνη τοῦ ἐν ταῖς κοινωνίαις καί τοῖς συναλλάγμασι δικαιοπραγεῖν( ἡ δε ἀνδρεῖα τοῦ ἐν τοῖς κινδύνοις καί φοβεροῖς μη ἐξίστασθαι ποιεῖν, ἀλλά μένειν( ἡ δέ σωφροσύνη τοῦ κρατεῖν τῶν ἐπιθυμιῶν καί ὑπό μηδεμιᾶς ἡδονῆς δουλοῦσθαι, ἀλλά κοσμίως ζῆν. Τῆς ἀρετῆς ἄρα τό μέν ἐστι φρόνησις, ἄλλο δικαιοσύνη, τρίτον ἀνδρεία, τέταρτον σωφροσύνη.
(Διογένους Λαερτίου, Βίοι Φιλοσόφων – Πλάτων §91)
3.
Να συμπληρώσετε τα κενά των παρακάτω φράσεων επιλέγοντας τον κατάλληλο τύπο της λέξης που σας δίνεται στην παρένθεση.
α.
Ἐνδεῶς μὲν γὰρ διὰ τὴν .…………………. πάντων τῶν τούτῳ πεπραγμένων, ἱκανῶς δὲ διὰ τὴν περί αὐτόν .…………………. εἰρηκώς ἂν εἲη. [ἀπειρία, κακία ]

β.
Οἱ δὲ προσεδέξαντο ὁρῶντες μὲν τῆς στρατιᾶς τὴν .………………….. [ταλαιπωρία]

γ.
Ἐκεῖνοι τὸν ἐξ ἁπάσης τῆς .…………………. στόλον ἐλθόντα μόνοι δίς ἠμύναντο καὶ κατά .…………………. καὶ κατά .…………………., καὶ διὰ τῶν ἰδίων κινδύνων κοινῆς .………………….  πᾶσι τοῖς Ἓλλησιν αἲτιοι κατέστησαν. [Ἀσία, γῆ, θάλαττα, σωτηρία]

δ.
Ἣκομεν ἱκετεύσοντες μὴ περιιδεῖν ἡμᾶς .…………………. οὒσης ἀναστάστους ὑπό Θηβαίων γεγενημένους. [εἰρήνη]
ε.
Δεῖ τούς παιδείας ὀρεγομένους …………. πανταχόθεν συλλέγειν τά χρήσιμα. [νεανίας]
Β΄κλίση ουσιαστικών
Ασυναίρετα: 
1. Κατά την δεύτερη κλίση έχουμε ονόματα και από τα τρία γένη. Τα αρσενικά και τα θηλυκά λήγουν σε –ος, - ου  και τα ουδέτερα σε –ον, - ου.

2. Οι καταλήξεις αρσενικών και θηλυκών είναι ίδιες σε όλες τις πτώσεις και γι’ αυτό τις διαχωρίζουμε μόνο από το άρθρο.
3. Τα ουδέτερα ουσιαστικά σχηματίζουν στον ενικό και πληθυντικό τρεις όμοιες πτώσεις, την ονομαστική, την αιτιατική και την κλητική.
4. Η κατάληξη  –ᾰ των ουδετέρων όλων γενικά των πτωτικών είναι βραχύχρονη:τά μῆλα, τό σῶμα, τά σώματα.  

Καταλήξεις δευτερόκλιτων ουσιαστικών

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.

	Ον.
	ὁ ἂνθρωπ-ος
	οἱ ἂνθρωπ-οι
	ἡ ἄμπελ-ος
	αἱ ἂμπελ-οι

	Γεν.
	τοῦ ἀνθρώπ-ου
	τῶν ἀνθρώπ-ων
	τῆς ἀμπέλ-ου
	τῶν ἀμπέλ-ων

	Δοτ.
	τῷ ἀνθρώπ-ῳ
	τοῖς ἀνθρώπ-οις
	τῇ ἀμπέλ-ῳ
	ταῖς ἀμπέλ-οις

	Αιτ.
	τὸν ἂνθρωπ-ον
	τοὺς ἀνθρώπ-ους
	τὴν ἄμπελ-ον
	τὰς ἀμπέλ-ους

	Κλητ.
	(ὦ)ἂνθρωπ-ε
	(ὦ) ἂνθρωπ-οι
	(ὦ) ἂμπελ-ε
	(ὦ) ἄμπελ-οι


	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.

	Ον.
	τὸ δῶρ-ον
	τὰ δῶρ-α

	Γεν.
	τοῦ δώρ-ου
	τῶν δώρ-ων

	Δοτ.
	τῷ δώρ-ῳ
	τοῖς δώρ-οις

	Αιτ.
	τὸ δῶρ-ον
	τὰ δῶρ-α

	Κλητ.
	(ὦ) δῶρ-ον
	(ὦ) δῶρ-α


Μηχανισμός εκμάθησης: Στα προπαροξύτονα όπου έχω Bold κατεβάζω τόνο και βάζω οξεία.  Στα παροξύτονα μετράω ποσότητα για να τονίσω. Στα οξύτονα σε γενική και δοτική ενικού και πληθυντικού βάζω περισπωμένη.
ΑΣΚΗΣΕΙΣ

1.
Να γράψετε τα ουσιαστικά που σας δίνονται στην ίδια πτώση του άλλου αριθμού.

	βίῳ
	

	βάθρων
	

	τίτλοις
	

	λύτρον
	

	φάροι
	

	τύμβε
	



2.
Να συμπληρωθούν οι φράσεις με τις κατάλληλες λέξεις που υπάρχουν στην παρένθεση και στον κατάλληλο τύπο:

α.
Οἱ ……….. τούς …….. μετά τά τῶν ……… διώκουσι. [πολέμιος, νέος, σύμμαχος]

β.
Οἱ ................. παρέχουσι πάντα τἀγαθά τοῑς ………. ἀντί (με γενική)………… [πόνος, θεός, ἄνθρωπος].

γ.
Οἱ ……… οὓτως εἰσίν ἐναντίοι τοῑς ……….[θεός, πολέμιος].

δ.
Ὁ ……….. τὴν ………… ἐν ………… εὑρίσκει [κυνηγός, ἒλαφος, ἂμπελος].

3.
Να γράψετε:  

α.
τη γενική ενικού και πληθυντικού των ουσιαστικών: ὁ ναός, ὁ ἄνθρωπος

β.
τη γενική ενικού και ονομαστική πληθυντικού της φράσης: ἡ ἔρημος νῆσος

γ.
τη δοτική ενικού και πληθυντικού των ουσιαστικών: τό παιδίον, τό ἔπαθλον

δ.
την αιτιατική ενικού και πληθυντικού των ουσιαστικών: ὁ στρατηγός, τό ποίμνιον, ἡ λεωφόρος.

                        Γ΄ κλίση ουσιαστικών                                              
1. Η τρίτη κλίση περιλαμβάνει ουσιαστικά και από τα τρία γένη. Ονομάζονται και περιτοσύλλαβα ακριβώς γιατί σχηματίζουν μια παραπάνω συλλαβή στην γενική του ενικού αλλά και στις υπόλοιπες πτώσεις.
 π.χ.  ὁ πίναξ, τοῦ πίνακ-ος  

2. Τα ουσιαστικά ανάλογα και με τον σχηματισμό τους χωρίζονται σε κατηγορίες.
· Καταληκτικά, αν σχηματίζουν την ονομαστική του ενικού με ένα -ς π.χ. ὁ ἰχθύς 

· Ακατάληκτα, αν σχηματίζουν την ονομαστική του ενικού χωρίς κατάληξη π.χ. ἡ χιών, τὸ κτῆμα 

· Μονόθεμα, αν έχουν σε όλες τις πτώσεις ένα μόνο θέμα π.χ. ὁ κλητήρ, τοῦ κλητῆρος
· Διπλόθεμα, αν σχηματίζουν δυο θέματα  π.χ. ὁ ῥήτωρ, τοῦ ῥήτορος 

· Φωνηεντόληκτα, αν έχουν χαρακτήρα τους φωνήεν π.χ. τῆς πόλε-ως 
· Συμφωνόληκτα, αν έχουν χαρακτήρα ένα σύμφωνο π.χ. τοῦ κόρακ-ος 

3.
Στα διπλόθεμα ουσιαστικά το θέμα που έχει στην τελευταία συλλαβή μακρόχρονο φωνήεν λέγεται ισχυρό θέμα  π.χ. ποιμήν, ἡγεμών, ενώ αν έχει βραχύχρονο λέγεται αδύνατο θέμα  π.χ. ποιμεν- , ῥητορ-

Ουσιαστικά γ΄ κλίσης
Φωνηεντόληκτα



μονόθεμα
διπλόθεμα



καταληκτικά σε:
καταληκτικά σε:



–ως, –ωος
–ις, –εως



(ἥρως, –ωος)
(πόλις, –εως)



–υς, –υος
–υς, –εως



(βότρυς, –υος)
(πέλεκυς, –εως)



–ευς, –εως
ουδέτερα σε:


(βασιλεύς, –έως)
–υ, –εως




(ἄστυ, –εως)




ακατάληκτα σε:




–ω, –ους (<οος)




(ἠχώ, –οῦς)

  Φωνηεντόληκτα

(
καταληκτικά μονόθεμα :σε –ως, γεν. –ωος
Ενικ.
ὁ ἣρω-ς, τοῦ ἣρω-ος, τῷ ἣρω-ι, τὸν ἣρω-α, (ὦ) ἣρω-ς
Πληθ.
οἱ ἣρω-ες, τῶν ἡρώ-ων, τοῖς ἣρω-σιν, τοὺς ἣρω-ας, (ὦ) ἣρω-ες
(
καταληκτικά μονόθεμα :
σε –υς, γεν. –υος
Ενικ.
ὁ στάχυ-ς, τοῦ στάχυ-ος, τῷ στάχυ-ϊ, τὸν στάχυ-ν, (ὦ) στάχυ
Πληθ.
οἱ στάχυ-ες, τῶν σταχύ-ων, τοῖς στάχυ-σι(ν), τοὺς στάχυ-ς, (ὦ) στάχυ-ες
Ενικ.
ἡ δρῦ-ς, τῆς δρυ-ός, τῇ δρυ-ΐ, τὴν δρῦ-ν, (ὦ) δρῦ
Πληθ.
αἱ δρύ-ες, τῶν δρυ-ῶν, ταῖς δρυ-σί(ν), τὰς δρῦ-ς*, (ὦ) δρύ-ες
-
όπως ο στάχυς έτσι κλίνονται και: ὁ βότρυς, ἡ πίτυς (είδος πεύκου) κ.ά. 

-
όπως η δρύς έτσι κλίνονται και: ὁ μῦς (ποντίκι), ὁ και ἡ σῦς ή ὗς (αγριόχοιρος) κ.ά.

*
Όλοι οι μονοσύλλαβοι τύποι και η αιτιατική του πληθυντικού, όταν αυτή τονίζεται στη λήγουσα, παίρνουν περισπωμένη  π.χ. τὰς δρῦς

(
καταληκτικά διπλόθεμα :
αρσ. / θηλ. σε –ις, γεν. –εως και σε –υς, γεν. εως, 

ουδ. σε –υ, γεν. -εως
Ενικ.
ἡ πόλι-ς, τῆς πόλε-ως, τῇ πόλ-ει, τὴν πόλι-ν, (ὦ) πόλι

Πληθ.
αἱ πόλ-εις, τῶν πόλε-ων, ταῖς πόλε-σι(ν), τὰς πόλ-εις, (ὦ) πόλ-εις
Ενικ.
ὁ πέλεκ-υς, τοῦ πελέκε-ως, τῷ πελέκ-ει, τὸν πέλεκυ-ν, (ὦ) πέλεκυ

Πληθ.
οἱ πελέκ-εις, τῶν πελέκε-ων, τοῖς πελέκε-σι(ν), τοὺς πελέκ-εις, (ὦ) πελέκ-εις
Ενικ.
τὸ ἂστυ, τοῦ ἂστε-ως, τῷ ἂστει, τὸ ἂστυ, (ὦ) ἂστυ

Πληθ.
τὰ ἂστη, τῶν ἂστε-ων, τοῖς ἂστε-σι(ν), τὰ ἂστη, (ὦ) ἂστη

-
όπως η πόλις έτσι κλίνονται και: ἡ γένεσις, ἡ ποίησις κ.ά. 

-
όπως ο πέλεκυς έτσι κλίνονται και : ὁ πῆχυς, ὁ πρέσβυς.                                                                     
(
καταληκτικά μονόθεμα :σε –εύς, -οῦς και -αῦς
Ενικ.
ὁ βασιλεύ-ς, τοῦ βασιλέ-ως, τῷ βασιλ-εῖ, τὸν βασιλέ-α, (ὦ) βασιλ-εῦ
Πληθ.
οἱ βασιλ-εῖς, τῶν βασιλέ-ων, τοῖς βασιλεῦ-σι(ν), τοὺς βασιλέ-ας, (ὦ) βασιλ-εῖς  

Ενικ.
ὁ βοῦ-ς, τοῦ βο-ός, τῷ βο-ΐ, τὸν βοῦ-ν, (ὦ) βοῦ

Πληθ.
οἱ βό-ες, τῶν βο-ῶν, τοῖς βου-σί(ν), τοὺς βοῦ-ς, (ὦ) βό-ες
Ενικ.
ἡ γραῦ-ς, τῆς γρα-ός, τῇ γρα-ΐ, τὴν γραῦ-ν, (ὦ) γραῦ

Πληθ.
αἱ γρᾶ-ες, τῶν γρα-ῶν, ταῖς γραυ-σί(ν), τὰς γραῦ-ς, (ὦ) γρᾶ-ες

· όπως ο βασιλεύς έτσι κλίνονται και: ὁ γονεύς, ὁ γραμματεύς, ὁ γραφεύς κ.ά 

· τα ονόματα βοῦς και γραῦς είναι μοναδικά
(
ακατάληκτα διπλόθεμα: σε – ώ, γεν - οῦς 

Ενικ.
ἡ ἠχ-ώ, τῆς ἠχ-οῦς, τῇ ἠχ-οῖ, τὴν ἠχ-ώ, (ὦ) ἠχ-οῖ *
*
κανονικά δεν έχουν πληθυντικό και δυϊκό αριθμό. Όταν όμως σχηματίζουν τους αριθμούς αυτούς, κλίνονται κατά την β΄κλίση. 

-
όπως η ἠχώ έτσι κλίνονται και: ἡ λεχώ, ἡ πειθώ, ἡ φειδώ κ. α.
ΑΣΚΗΣΕΙΣ
1.
Να συμπληρώσετε τους κλιτικούς τύπους των ουσιαστικών στον πίνακα που ακολουθεί:  
	ΠΤΩΣΕΙΣ
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ


	ΟΝΟΜ.
	ὁ θώς
	..........................
	..........................
	ἡ δρῦς

	ΓΕΝ.
	..........................
	τῆς κλιτύος
	..........................
	..........................

	ΔΟΤ.
	..........................
	..........................
	τῷ στάχυϊ
	..........................

	ΑΙΤ.
	τον θῶα
	..........................
	..........................
	τήν δρῦν

	ΚΛΗΤ.
	..........................
	..........................
	..........................
	..........................


	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	ΟΝΟΜ.
	..........................
	οἱ κλιτύες
	..........................
	..........................

	ΓΕΝ.
	τῶν θώων
	..........................
	..........................
	τῶν δρυῶν

	ΔΟΤ.
	..........................
	..........................
	..........................
	..........................

	ΑΙΤ.
	τους θῶας
	..........................
	τούς στάχυς
	..........................

	ΚΛΗΤ.
	..........................
	..........................
	..........................
	(ὦ) δρύες


2.
Να βάλετε στη σωστή πτώση τα ουσιαστικά που είναι σε παρένθεση:


α.
Οι γεωργοί τοῖς ....................... (πέλεκυς) τά δένδρα τέμνουσι (κόβουν).
β.
Νιόβῃ ἑπτά υἱοί καί ἑπτά θυγατέρες ἦσαν, τῇ δέ ....................... (Λητώ) δύο, Ἀπόλλων καί Ἄρτεμις.

γ.
Περικλῆς ἑωρᾶτο (= φαινόταν) ἐν τῷ ....................... (ἄστυ) μίαν ὁδόν τήν ἐπ’ ἀγοράν καί τό βουλευτήριον πορευόμενος.

δ.
Διός κελεύσαντος, Ἑρμῆς παρήγγειλε τῇ ....................... (Καλυψώ) τον Ὀδυσσέα ἀποπέμψαι (= να αφήσει ελεύθερο).

ε.
Τῇ τῶν λόγων ....................... (πειθώ) μᾶλλον οἱ νέοι παιδεύονται ἤ ταῖς ποιναῖς καί ταῖς βασάνοις.

Συμφωνόληκτα

1. Τα συμφωνόληκτα ουσιαστικά της γ’ κλίσης υποδιαιρούνται σε:
· αφωνόληκτα (με χαρακτήρα άφωνο)
· ημιφωνόληκτα (δηλ. με χαρακτήρα ημίφωνο)
Αφωνόληκτα
Τα αφωνόληκτα ουσιαστικά γ΄κλίσης χωρίζονται ανάλογα με τον χαρακτήρα τους σε:

· ουρανικόληκτα (με χαρακτήρα ουρανικό δηλ. κ,γ,χ)

· χειλικόληκτα (με χαρακτήρα χειλικό δηλ. π,β,φ) 

· οδοντικόληκτα (με χαρακτήρα οδοντικό δηλ. τ,δ,θ)

(
Ουρανικόληκτα καταληκτικά μονόθεμα
(θέμα κόρακ-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	ὁ κόραξ
	οἱ κόρακ-ες

	Γεν. 
	τοῦ κόρακ-ος
	τῶν κοράκ-ων 

	Δοτ. 
	τῷ κόρακ-ι
	τοῖς κόρα-ξι 

	Αιτ. 
	τὸν κόρακ-α
	τοὺς κόρακ-ας 

	Κλητ. 
	(ὦ) κόραξ
	(ὦ) κόρακ-ες 


(θέμα πτέρυγ-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	ἡ πτέρυξ
	αἱ πτέρυγ-ες 

	Γεν. 
	τῆς πτέρυγ-ος
	τῶν πτερύγ-ων 

	Δοτ. 
	τῇ πτέρυγ-ι
	ταῖς πτέρυ-ξι 

	Αιτ. 
	τὴν πτέρυγ-α
	τὰς πτέρυγ-ας 

	Κλητ. 
	(ὦ) πτέρυξ
	(ὦ) πτέρυγ-ες  


(
Χειλικόληκτα καταληκτικά μονόθεμα
(θέμα χάλυβ-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	ὁ χάλυψ
	οἱ χάλυβ-ες

	Γεν. 
	τοῦ χάλυβ-ος
	τῶν χαλύβ-ων

	Δοτ. 
	τῷ χάλυβ-ι
	τοῖς χάλυ-ψι

	Αιτ. 
	τὸν χάλυβ-α
	τοὺς χάλυβ-ας

	Κλητ. 
	(ὦ) χάλυψ
	(ὦ) χάλυβ-ες


(
Οδοντικόληκτα καταληκτικά μονόθεμα
(θέμα τάπητ-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	ὁ τάπης
	οἱ τάπητ-ες

	Γεν. 
	τοῦ τάπητ-ος
	τῶν ταπήτ-ων

	Δοτ. 
	τῷ τάπητ-ι
	τοῖς τάπη-σι 

	Αιτ. 
	τὸν τάπητ-α
	τοὺς τάπητ-ας 

	Κλητ. 
	(ὦ) τάπης
	(ὦ) τάπητ-ες 


(θέμα πατριδ-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	ἡ πατρίς
	αἱ πατρίδ-ες 

	Γεν. 
	τῆς πατρίδ-ος
	τῶν πατρίδ-ων 

	Δοτ. 
	τῇ πατρίδ-ι
	ταῖς πατρί-σι

	Αιτ. 
	τὴν πατρίδ-α
	τὰς πατρίδ-ας

	Κλητ. 
	(ὦ) πατρίς
	(ὦ) πατρίδ-ες 


(θέμα ὀρνιθ-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	ὁ ὂρνις
	οἱ ὂρνιθ-ες

	Γεν. 
	τοῦ ὂρνιθ-ος
	τῶν ὀρνίθ-ων

	Δοτ. 
	τῷ ὂρνιθ-ι
	τοῖς ὂρνι-σι 

	Αιτ. 
	τὸν ὂρνιν *
	τοὺς ὂρνιθ-ας

	Κλητ. 
	(ὦ) ὂρνι
	(ὦ) ὂρνιθ-ες 


*
Τα βαρύτονα οδοντικόληκτα σε –ις (γεν. –ιδος, -ιτος, -ιθος) σχηματίζουν την αιτιατική ενικού σε –ν και την κλητική του ενικού όμοια με το θέμα(χωρίς το χαρακτήρα) π.χ. χάρις, ἒρις κ.ά.
(
Οδοντικόληκτα  καταληκτικά μονόθεμα :σε –ας, γεν –αντος
(θέμα ἱμαντ-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	ὁ ἱμάς
	οἱ ἱμάντ-ες

	Γεν. 
	τοῦ ἱμάντ-ος
	τῶν ἱμάντ-ων

	Δοτ. 
	τῷ ἱμάντ-ι
	τοῖς ἱμᾶ-σι

	Αιτ. 
	τὸν ἱμάντ-α
	τοὺς ἱμάντ-ας

	Κλητ. 
	(ὦ) ἱμάς
	(ὦ) ἱμάντ-ες


–
όπως ο ἱμάς έτσι κλίνεται και: ὁ ἀνδριάς
(θέμα γιγαντ-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	ὁ γίγας
	οἱ γίγαντ-ες

	Γεν. 
	τοῦ γίγαντ-ος
	τῶν γιγάντ-ων

	Δοτ. 
	τῷ γίγαντ-ι
	τοῖς γίγασι

	Αιτ. 
	τὸν γίγαντ-α
	τοὺς γίγαντ-ας

	Κλητ. 
	(ὦ) γίγαν
	(ὦ) γίγαντ-ες


-
όπως ο γίγας κλίνοντα όλα τα βαρύτονα : ο ἀδάμας και ο ἐλέφας κ.ά.

(
Οδοντικόληκτα ακατάληκτα διπλόθεμα :σε –ων, γεν. –οντος
(θέμα γεροντ-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	ὁ γέρων
	οἱ γέροντ-ες

	Γεν. 
	τοῦ γέροντ-ος
	τῶν γερόντων

	Δοτ. 
	τῷ γέροντ-ι
	τοῖς γέρουσι

	Αιτ. 
	τὸν γέροντ-α
	τοὺς γέροντ-ας

	Κλητ. 
	(ὦ) γέρον*
	(ὦ) γέροντ-ες


*Τα βαρύτονα οδοντικόληκτα σε –ων (γεν. –οντος) και σε –ας (γεν. –αντος), το οξύτονο ἡ τυραννίς, και το περισπώμενο ὁ και ἡ παῖς σχηματίζουν την κλητική του ενικού χωρίς κατάληξη με αφαίρεση του οδοντικού χαρακτήρα: ὦ γέρον, ὦ γίγαν, ὦ τυραννί, ὦ παῖ.
-
όπως ο γέρων έτσι κλίνεται και: ο δράκων, ο θεράπων κ.ά. 

(
Οδοντικόληκτα ουδέτερα ακατάληκτα μονόθεμα: σε -α, γεν. –ατος
(θέμα κτηματ-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	τὸ κτῆμα
	τὰ κτήματ-α

	Γεν. 
	τοῦ κτήματ-ος
	τῶν κτημάτ-ων 

	Δοτ. 
	τῷ κτήματ-ι
	τοῖς κτήμα-σι

	Αιτ. 
	τὸ κτῆμα
	τὰ κτήματ-α

	Κλητ. 
	(ὦ) κτῆμα
	(ὦ) κτήματ-α


όπως το κτῆμα έτσι κλίνεται και: το κλίμα, το δρᾶμα, το κρίμα, το πρᾶγμα κ.ά. 

Ημιφωνόληκτα
Τα ημιφωνόληκτα ουσιαστικά γ ΄κλίσης χωρίζονται ανάλογα με τον χαρακτήρα τους σε:

· ενρινόληκτα (με χαρακτήρα ν)

· υγρόληκτα (με χαρακτήρα λ, ρ)

· σιγμόληκτα (με χαρακτήρα σ)

(
Ενρινόληκτα μονόθεμα :σε –ις, γεν. –ινος και σε –ων, γεν. –ωνος
(θέμα ἀκτιν-)                                                              (θέμα χειμων-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.

	Ον.
	ἡ ἀκτίς
	αἱ ἀκτῖν-ες
	ὁ χειμών
	οἱ χειμῶν-ες

	Γεν.
	τῆς ἀκτῖν-ος
	τῶν ἀκτίν-ων
	τοῦ χειμῶν-ος
	τῶν χειμών-ων

	Δοτ.
	τῇ ἀκτῖν-ι
	ταῖς ἀκτῖ-σι(ν)
	τῷ χειμῶν-ι
	τοῖς χειμῶ-σι(ν)

	Αιτ.
	τὴν ἀκτῖν-α
	τὰς ἀκτῖν-ας
	τὸν χειμῶν-α
	τοὺς χειμῶν-ας

	Κλητ.
	(ὦ) ἀκτίς
	(ὦ) ἀκτῖν-ες
	(ὦ) χειμών
	(ὦ) χειμῶν-ες


(
Ενρινόληκτα διπλόθεμα :σε –ην, γεν. –ενος και σε –ων, γεν. –ονος
(θέμα ποιμην-, ποιμεν-)                                               (θέμα γειτων-. γειτον-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.

	Ον.
	ὁ ποιμήν
	οἱ ποιμέν-ες
	ὁ γείτων 
	οἱ γείτον-ες

	Γεν.
	τοῦ ποιμέν-ος
	τῶν ποιμέν-ων
	τοῦ γείτον-ος
	τῶν γειτόν-ων

	Δοτ.
	τῷ ποιμέν-ι
	τοῖς ποιμέ-σι(ν)
	τῷ γείτον-ι
	τοῖς γείτο-σι(ν)

	Αιτ.
	τὸν ποιμέν-α
	τοὺς ποιμέν-ας
	τὸν γείτον-α
	τοὺς γείτον-ας

	Κλητ.
	(ὦ) ποιμήν
	(ὦ) ποιμέν-ες 
	(ὦ) γεῖτον*
	(ὦ) γείτον-ες 


*
Τα βαρύτονα διπλόθεμα σε –ων (γεν. –ονος) και σε –ωρ (γεν. –ορος) σχηματίζουν την κλητική του ενικού όμοια με το αδύνατο θέμα   π.χ. ὁ δαίμων, ὦ δαῖμον- ὁ ῥήτωρ, ὦ ῥῆτορ   
(
Υγρόληκτα μονόθεμα :σε –ηρ, γεν. –ηρος
(θέμα κλητηρ-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	ὁ κλητήρ
	οἱ κλητῆρ-ες

	Γεν. 
	τοῦ κλητῆρ-ος
	τῶν κλητήρ-ων

	Δοτ. 
	τῷ κλητῆρ-ι
	τοῖς κλητῆρ-σι(ν)

	Αιτ. 
	τὸν κλητῆρ-α
	τοὺς κλητῆρ-ας

	Κλητ. 
	(ὦ) κλητήρ*
	(ὦ) κλητῆρ-ες


*
Τα ενρινόληκτα και υγρόληκτα της γ’ κλίσης σχηματίζουν την κλητική του ενικού όμοια με την ονομαστική.

(
Υγρόληκτα διπλόθεμα :σε –ήρ, γεν. –έρος και σε –ωρ, γεν. –ορος
                               (θέμα ἀθηρ-, ἀθερ-)                                       (θέμα ῥητωρ-. ῥητορ-) 

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.

	Ον.
	ὁ ἀθήρ
	οἱ ἀθέρ-ες
	ὁ ῥήτωρ
	οἱ ῥήτορ-ες

	Γεν.
	τοῦ ἀθέρ-ος
	τῶν ἀθέρ-ων
	τοῦ ῥήτορ-ος
	τῶν ῥητόρ-ων

	Δοτ.
	τῷ ἀθέρ-ι
	τοῖς ἀθέρ-σι(ν)
	τῷ ῥήτορ-ι
	τοῖς ῥήτορ-σι(ν)

	Αιτ.
	τὸν ἀθέρ-α
	τοὺς ἀθέρ-ας
	τὸν ῥήτορ-α
	τοὺς ῥήτορ-ας

	Κλητ.
	(ὦ) ἀθήρ
	(ὦ) ἀθέρ-ες
	(ὦ)ῥῆτορ *
	(ὦ) ῥήτορ-ες


*
Βλ. παραπάνω σημείωση για τα βαρύτονα διπλόθεμα σε –ων και –ωρ 

· όπως ο ἀθήρ έτσι κλίνεται και : ὁ ἀήρ και ὁ αἰθήρ τα οποία είναι εύχρηστα μόνο στον ενικό.
(
Υγρόληκτα συγκοπτόμενα διπλόθεμα 

                  (θέμα πατηρ-, πατερ-)        (θέμα ἀνηρ-, ἀνερ-)                (θέμα μητηρ-, μητερ-) 

	
	Ενικός Αριθμός

	Ον. 
	ὁ πατήρ
	ἀνήρ
	ἡ μήτηρ

	Γεν. 
	τοῦ πατρ-ός
	ἀνδρ-ός
	τῆς μητρ-ός 

	Δοτ. 
	τῷ πατρ-ί
	ἀνδρ-ί
	τῇ μητρ-ί

	Αιτ. 
	τὸν πατέρ-α
	ἂνδρ-α
	τὴν μητέρ-α

	Κλητ. 
	(ὦ) πάτερ
	ἂνερ
	(ὦ) μῆτερ


	
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	οἱ πατέρ-ες
	ἂνδρ-ες
	αἱ μητέρ-ες

	Γεν. 
	τῶν πατέρ-ων
	ἀνδρ-ῶν
	τῶν μητέρ-ων

	Δοτ. 
	τοῖς πατρά-σι(ν)
	ἀνδρά-σι(ν)
	ταῖς μητρά-σι(ν)

	Αιτ. 
	τοὺς πατέρ-ας
	ἂνδρ-ας
	τὰς μητέρ-ας

	Κλητ. 
	(ὦ) πατέρ-ες  
	ἂνδρ-ες
	(ὦ) μητέρ-ες 


(θέμα: θυγατηρ-, θυγατερ-)                        (θέμα: γαστηρ-, γαστερ-) (θέμα: Δημητηρ-, Δημητερ-)

	
	Ενικός Αριθμός

	Ον. 
	ἡ θυγάτηρ
	γαστήρ
	Δημήτηρ

	Γεν. 
	τῆς θυγατρ-ός
	γαστρ-ός
	Δήμητρ-ος

	Δοτ. 
	τῇ θυγατρ-ί
	γαστρ-ί
	Δήμητρ-ι

	Αιτ. 
	τὴν θυγατέρ-α
	γαστέρ-α
	Δήμητρ-α

	Κλητ. 
	(ὦ) θύγατερ
	γαστήρ
	Δήμητερ 


	
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	αἱ θυγατέρ-ες
	γαστέρ-ες

	Γεν. 
	τῶν θυγατέρ-ων
	γαστέρ-ων

	Δοτ. 
	ταῖς θυγατρά-σι(ν)
	γαστρά-σι(ν)

	Αιτ. 
	τὰς θυγατέρ-ας
	γαστέρ-ας

	Κλητ. 
	(ὦ) θυγατέρ-ες
	γαστέρ-ες 


(
Σιγμόληκτα αρσενικά :σε –ης, γεν.- ους και θηλυκά σε –ώς, γεν-οῦς
(θέμα Σωκράτεσ-)                                                       (θέμα αἰδωσ-, αἰδοσ-)     

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.
	Ενικός Αριθμός
	Πληθ. Αριθμ.

	Ον.
	ὁ Σωκράτης
	οἱ Σωκράτ-αι*
	ἡ αἰδώς
	Δεν έχει

	Γεν.
	τοῦ Σωκράτ-ους
	τῶν Σωκρατ-ῶν
	τῆς αἰδοῦς
	

	Δοτ.
	τῷ Σωκράτ-ει
	τοῖς Σωκράτ-αις
	τῇ αἰδοῖ
	

	Αιτ.
	τὸν Σωκράτ-η
	τοὺς Σωκράτ-ας 
	τὴν αἰδῶ
	

	Κλητ.
	(ὦ) Σώκρατες
	(ὦ) Σωκράτ-αι
	(ὦ) αἰδώς
	


*
Κανονικά έχουν μόνο ενικό αριθμό, όταν όμως χρησιμοποιούνται στον πληθ. αριθμό σχηματίζονται κατά την πρώτη κλίση.

-
όπως η  αἰδώς έτσι κλίνεται και: ἡ ἠώς (= η αυγή)
(
Σιγμόληκτα ουδέτερα ακατάληκτα: σε –ος, γεν. –ους
(θέμα βελοσ-, βελεσ-)

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	τὸ βέλος
	τὰ βέλη

	Γεν. 
	τοῦ βέλους
	τῶν βελῶν

	Δοτ. 
	τῷ βέλει
	τοῖς βέλεσι(ν)

	Αιτ. 
	τὸ βέλος
	τὰ βέλη

	Κλητ. 
	(ὦ) βέλος
	(ὦ) βέλη


-
όπως το βέλος έτσι κλίνεται και : τὸ ἒθνος, τὸ ζεῦγος κ.ά. 

(
Σιγμόληκτα ουδέτερα ακατάληκτα :σε –ας, γεν. –ως ή –ατος
	
	Ενικός Αριθμός

	Ον. 
	τὸ κρέας
	πέρας
	κέρας
	τέρας

	Γεν. 
	τοῦ κρέως
	πέρατ-ος
	κέρως- κέρατος
	τέρατος

	Δοτ. 
	τῷ κρέᾳ
	πέρατ-ι
	κέρᾳ- κέρατι
	τέρατι

	Αιτ. 
	τὸ κρέας
	πέρας
	κέρας
	τέρας

	Κλητ. 
	(ὦ) κρέας
	πέρας
	κέρας
	τέρας


	
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ον. 
	τὰ κρέα
	πέρατ-α
	κέρα- κέρατα
	τέρα- τέρατα

	Γεν. 
	τῶν κρεῶν
	περάτ-ων
	κερῶν- κεράτων
	τερῶν- τεράτων

	Δοτ. 
	τοῖς κρέα-σι(ν)
	πέρα-σι(ν)
	κέρασι(ν)
	τέρασι(ν)

	Αιτ. 
	τὰ κρέα
	πέρατ-α
	κέρα- κέρατα
	τέρα- τέρατα

	Κλητ. 
	(ὦ) κρέα
	πέρατ-α
	κέρα- κέρατα
	τέρα- τέρατα


-
όπως το κρέας έτσι κλίνεται και: τὸ γέρας(=βραβείο) και τὸ γῆρας (έχει μόνο ενικό)

ΑΣΚΗΣΕΙΣ

1.
Να συμπληρώσετε τα κενά των παρακάτω φράσεων επιλέγοντας τον κατάλληλο τύπο της λέξης που σας δίνεται στην παρένθεση.

1.
Οἱ δὲ μετά Κύλωνος ἐν τῇ .…………………. πολιορκούμενοι φλαύρως εἶχον σίτου τε καὶ ὓδατος ἀπορίᾳ. [ἀκρόπολις]

2.
[…] τιμωρεῖν ὑπέρ σφῶν αὐτῶν Ἀγόρατον ὡς .…………………. ὂντα. [φονεύς]

3.
[…] τοσαύτην ἔχουσα .…………………., ὃσην περ ἐν σώματι .…………………. [δύναμις, φρόνησις]

4.
Μεγίστην ἡγοῦμαι περί ἐμαυτοῦ τῇ .…………………. πίστιν δεδωκέναι. [δημοκρατία] 
2. Να κλίνετε στον Ενικό και Πληθυντικό αριθμό τα ουσιαστικά που σας δίνονται: ἡ νησίς, ὁ πίναξ, ἡ ποιότης, ἡ ἔρις, ὁ ἂναξ, τὸ ὂνομα.
3.
Ολοκληρώστε το νόημα των προτάσεων συμπληρώνοντας τα κενά με τις λέξεις που είναι στην παρένθεση.

1.
Ἐπί τοῖσδε οὖν ξυνέβησαν, ἐξελθεῖν αὐτούς καὶ .…………………. καὶ .…………………. [παῖς, γυνή]

2.
Ἡ πόλις ἐπιστέλλοι αὐτῷ βοηθεῖν ὡς τάχιστα τῇ .…………………. [πατρίς]
3.
Θαρρεῖν καὶ πολλάς ἒχειν .…………………. καλῶς ἀγωνιεῖσθαι. [ἐλπίς]

4.
Βούλομαι ὑμῖν τὰ .…………………. αὐτῶν ἀναγνῶναι. [ὄνομα]
5.
Καὶ τοὺς βαρβάρους καταναυμαχήσαντες ἠλευθερώσαμεν τοὺς .…………………. [Ἓλλην]
4.
Να τρέψετε στον άλλο αριθμό τις υπογραμμισμένες λέξεις που σας δίνονται.

1.
Ταῦτα ἐκ τῆς εἰρήνης τῆς πρὸς Λακεδαιμονίους ἀγαθά τῇ πόλει καὶ δύναμις τῷ δήμῳ τῶν Ἀθηναίων ἐγένετο.

2.
Ἂλλος μὲν τεκεῖν δυνατός τὰ τέχνης, ἂλλος δὲ κρῖναι τίν’ ἒχει μοῖραν βλάβης τε καὶ ὠφελίας τοῖς μέλλουσι χρῆσθαι.

3.
Καὶ ὡς οὐ λόγων ἐν τῷ παρόντι κόμπος τάδε μᾶλλον ἢ ἒργων ἐστὶν ἀλήθεια, αὐτή ἡ δύναμις τῆς πόλεως, ἣν ἀπό τῶνδε τῶν τρόπων ἐκτησάμεθα σημαίνει. 

4.
Ἃπαντας μὲν οὖν χρὴ νομίζειν μεγάλους εἶναι τοὺς δημοσίους ἀγῶνας, μάλιστα δὲ τοῦτον ὑπέρ οὗ νῦν μέλλετε τὴν ψῆφον φέρειν. 

ΑΣΚΗΣΕΙΣ 

1.
Να συμπληρώσετε τα κενά των παρακάτω φράσεων επιλέγοντας τον κατάλληλο τύπο της λέξης που σας δίνεται στην παρένθεση.

1.
Ἐνδεῶς μὲν γὰρ διὰ τὴν .…………………. πάντων τῶν τούτῳ πεπραγμένων, ἱκανῶς δὲ διὰ τὴν περί αὐτόν .…………………. εἰρηκώς ἂν εἲη. [ἀπειρία, κακία ]

2.
Οἱ δὲ προσεδέξαντο ὁρῶντες μὲν τῆς στρατιᾶς τὴν .………………….. [ταλαιπωρία]

3.
Ἐκεῖνοι τὸν ἐξ ἁπάσης τῆς .…………………. στόλον ἐλθόντα μόνοι δίς ἠμύναντο καὶ κατά .…………………. καὶ κατά .…………………., καὶ διὰ τῶν ἰδίων κινδύνων κοινῆς .………………….  πᾶσι τοῖς Ἓλλησιν αἲτιοι κατέστησαν. [Ἀσία, γῆ, θάλαττα, σωτηρία ]

4.
Ἣκομεν ἱκετεύσοντες μὴ περιιδεῖν ἡμᾶς .…………………. οὒσης ἀναστάστους ὑπό Θηβαίων γεγενημένους. [εἰρήνη]
2.
Να συμπληρώσετε τις πτώσεις των ουσιαστικών που σας ζητούνται.

	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	γεν.
	δοτ.
	αιτ.
	γεν.
	δοτ.
	αιτ.

	κεραία
	
	
	
	
	
	

	ἄγνοια
	
	
	
	
	
	

	τεχνίτης
	
	
	
	
	
	

	γλῶσσα
	
	
	
	
	
	

	κριτής
	
	
	
	
	
	

	θύτης
	
	
	
	
	
	

	Ἑρμῆς
	
	
	
	
	
	

	νίκη
	
	
	
	
	
	


3.
Να γράψετε τα ουσιαστικά που σας δίνονται στην ίδια πτώση του άλλου αριθμού.

	βίῳ
	

	βάθρων
	

	τίτλοις
	

	λύτρον
	

	φάροι
	

	πρόνεως
	

	τύμβε
	

	περίπλῳ
	


4.
Να κλίνετε στον Ενικό και Πληθυντικό αριθμό τα ουσιαστικά που σας δίνονται: ἡ νησίς, ὁ πίναξ, ἡ ποιότης, ἡ ἔρις, ὁ ἂναξ, τὸ ὂνομα
5.
Να συμπληρώσετε τις πτώσεις των ουσιαστικών που σας ζητούνται.

	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	γεν.
	δοτ.
	αιτ.

	γαστήρ
	
	
	

	Ἀριστοτέλης
	
	
	

	κλητήρ
	
	
	

	πράκτωρ
	
	
	

	γῆρας
	
	
	

	μέγεθος
	
	
	

	ἀγών
	
	
	


6.
Να κλίνετε τα ουσιαστικά που σας δίνονται στο χρόνο που ήδη είναι: τοῦ γνώμονος, τῇ φρενί, τῆς σειρῆνος. 

7.
Να συμπληρώσετε τις πτώσεις των ουσιαστικών που σας ζητούνται

	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	γεν.
	δοτ.
	αιτ.

	λέων
	
	
	

	σφραγίς
	
	
	

	ταχύτης
	
	
	

	πραίτωρ
	
	
	

	μήτηρ
	
	
	

	Δημοσθένης
	
	
	

	πάθος 
	
	
	



1.
Το αρσενικό και το ουδέτερο κλίνονται κατά τη β΄ κλίση.

2.
Το θηλυκό κλίνεται κατά την α΄ κλίση.

3.
Το θηλυκό λήγει σε –η όταν πριν την κατάληξη –ος του αρσενικού υπάρχει σύμφωνο εκτός από ρ (π.χ. ἠθικός – ἠθική).

4.
Το θηλυκό λήγει σε –α όταν πριν την κατάληξη –ος του αρσενικού υπάρχει φωνήεν ή ρ (π.χ. ἀρχαῖος – ἀρχαῖα).


Εξαίρεση το αριθμητικό επίθετο: ὄγδοος, ὀγδόη, ὄγδοον.

5.
Το θηλυκό στην ονοματική, γενική και κλητική Πληθυντικού τονίζεται όπου και όπως το αρσενικό 
(ὁ δίκαιος – οἱ δίκαιοι – τῶν δικαίων



 ἡ δικαία – αἱ δίκαιοι – τῶν δικαίων)

6.
Επίθετα δικατάληκτα τριγενή σε –ος, –ος, –ον είναι:


α.
όσα σύνθετα σε –ος με πρώτο συνθετικό:



ουσιαστικό
(ὁ ἡ νικηφόρος, τό νικηφόρον)



επίθετο
(ὁ ἡ ἀξιόμαχος, τό ἀξιόμαχον)



ρήμα
(ὁ ἡ ἐχέμυθος, τό ἐχέμυθον)



πρόθεση
(ὁ ἡ ἔνδοξος, τό ἔνδοξον)



επίρρημα
(ὁ ἡ εὔφορος, τό εὔφορον)



αχώριστο μόριο
(ὁ ἡ ἀθάνατος, τό ἀθάνατον)


β.
μερικά επίθετα σε –ος που στο αρσενικό και το θηλυκό χρησιμοποιούνται και ως ουσιαστικά (ὁ ἡ τύραννος, τό τύραννον)


γ.
Τα απλά επίθετα σε –ος: αἴθριος, αἰφνίδιος βάναυσος, βάρβαρος, γαμήλιος, δόκιμος, ἤρεμος, ἤσυχος, θέμιος, ἰάσιμος, κίβδηλος, λάλος, ὀλύμπιος, ὄψιμος, πρώιμος, σωτήριος, χέρσος, χρεῖος, ὤριμος ανήκουν στα τριγενή δικατάληκτα.
1.
Τα συνηρημένα τρικατάληκτα τριγενή επίθετα σε –οῦς, –ῆ, –οῦν ή –οῦς, –ᾶ, –οῦν κλίνονται:


α.
τονίζονται παντού στη λήγουσα


β.
το αρσενικό και το ουδέτερο κλίνονται όπως τα αντίστοιχα συνηρημένα ουσιαστικά της β΄ κλίσης και το θηλυκό όπως τα συνηρημένα της α΄ κλίσης.


γ.
Το θηλυκό λήγει σε –α όταν πριν την κατάληξη –ους του αρσενικού υπάρχει ε ή ρ.


δ.
Δεν έχουν κλητική.

2.
Τα συνηρημένα δικατάληκτα τριγενή επίθετα σε –ους, (–ους), –ουν κλίνονται:


α.
τονίζονται παντού στην παραλήγουσα


β.
τα αρσενικά και θηλυκά έχουν βραχύχρονη την κατάληξη της ονομαστικής πληθυντικού –οι (π.χ. εὖνοι)


γ.
Τα ουδέτερα στον πληθυντικό διατηρούν την κατάληξη –οα ασυναίρετη (π.χ. εὔνοα)


δ.
Δεν έχουν κλητική.


1.
Είναι δικατάληκτα εκτός από το επίθετο πλέως, πλέα, πλέων όταν είναι απλό.

2.
Κλίνονται όπως τα αττικόκλιτα ουσιαστικά της β΄ κλίσης με διαφορά ότι στην ονομαστική, αιτιατική και Κλητική πληθυντικού του ουδέτερου η κατάληξη είναι –α (π.χ. ἵλεα).


Τρικατάληκτα
1.
–ύς, –εῖα, –ύ
π.χ.
βαθύς, βαθεῖα, βαθύ


[οξύτονα]



θῆλυς, θήλεια, θῆλυ






ἥμισυς, ἡμίσεια, ἥμισυ

Δικατάληκτα
2.
–υς, –υς, –υ
γεν.
–εος
π.χ.
ὁ, ἡ δίπηχυς, τό δίπηχυ


[βαρύτονα]



–υος

ὁ, ἡ εὔβοτρυς, τό εὔβοτρυ


Τρικατάληκτα
3.
–ας, –ασα, –αν
π.χ.
πᾶς, πᾶσα, πᾶν





4.
–εις, –εσσα, –εν
π.χ.
χαρίεις, –εσσα, –εν





5.
–ων, –ουσα, –ον
π.χ.
ἄκων, ἄκουσα, ἆκον



Δικατάληκτα
6.
Σύνθετα με β΄ συνθετικό τριτόκλιτο 






αφωνόληκτο ουσιστικό. Κλίνονται όπως το 






β΄ συνθετικό τους




π.χ.
ὁ ἡ εὔελπις, τό εὔελπι





ὁ ἡ δίπους, τό δίπουν



Μονοκατάληκτα
( με 2 γένη





7.
Κλίνονται όπως τα αντίστοιχα αφωνόκλητα






ουσιαστικά







π.χ.
ὁ ἡ ἅρπαξ, ὁ ἡ φυγάς



Τρικατάληκτα
8.
–ας, –αινα, –αν
π.χ.
μέλας, μέλαινα, μέλαν



Δικατάληκτα
9α.
–ων, –ων, –ον
π.χ.
ὁ ἡ εὐδαίμων, τό εὔδαιμον





9β.
–ην, –ην, –εν
π.χ.
ὁ ἡ ἄρρην, τό ἄρρεν





9γ.
–ωρ, –ωρ, –ορ
π.χ.
ὁ ἡ ἀπάτωρ, τό ἀπάτορ



Μονοκατάληκτα
( με 2 γένη





10.
Κλίνονται όπως τα αντίστοιχα τριτόκλιτα






ουσιαστικά




π.χ.
ὁ ἡ μάκαρ, ὁ ἡ ἀχίτων



Δικατάληκτα
11.
–ης, –ης, –ες
π.χ.
ὁ ἡ ἀληθής, τό ἀληθές

ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ

ΦΩΝΗΕΝΤΟΛΗΚΤΑ
1.
Τα τρικατάληκτα τριγενή σε –υς, –εια, –υ:


α.
έχουν 2 θέματα
(
σε –υ ( σχηματίζουν ονομαστική, αιτιατική, κλητική, αρσενικού και ουδετέρου.




(
σε –ε ( σχηματίζουν και τα 3 γένη όλες τις άλλες πτώσεις.


β.
Συναιρούν το χαρακτήρα ε με το ε ή ι σε ει (π.χ. οἱ βαθέες – βαθεῖς)


γ.
Σχηματίζουν την κλητική ενικού του αρσενικού χωρίς ς (π.χ. ὦ βαθύ) και την αιτιατική πληθυντικού όμοια με την ονομαστική (π.χ. οἱ βαρεῖς, τούς βαρεῖς)


δ.
Το θηλυκό κλίνεται κατά την α΄ κλίση.

2.
Τα δικατάληκτα τριγενή σε –υς, –υς, –υ:


α.
όσα είναι σύνθετα με αριθμητικό σχηματίζουν γενική σε –εος.


β.
τα υπόλοιπα σε –υος (π.χ. τρίπηχυς – τριπήχεος, ἄδακρυς – ἀδάκρυος)

ΣΥΜΦΩΝΟΛΗΚΤΑ
1.
Το επίθετο πᾶς:
–
στο αρσενικό και το ουδέτερο περισπάται όπου λείπει το –ντ–



–
θεωρείται αντωνυμία, αν δεν υπάρχει προσδιοριζόμενο όνομα

2.
Τα επίθετα –εις –εσσα –εν:


α.
Κατά το χαρίεις –εσσα –εν κλίνονται επίθετα που σημαίνουν πλησμονή (π.χ. ἀστερόεις, ἰχθυόεις, ὑλήεις).


β.
Η κλητική ενικού στο αρσενικό και η ονοματική ενικού στο ουδέτερο είναι όμοιες με το θέμα, χωρίς το χαρακτήρα (ὁ φωνήεις –(ὦ) φωνῆεν, τό φωνῆεν).

3.
Η κλητική ενικού στο αρσενικό του ἑκών –οῦσα, –όν που κλίνεται όπως το ἄκων είναι όμοια με την ονομαστική: (ὦ) ἐκών.

4.
Τα αφωνόληκτα δικατάληκτα τριγενή (π.χ. ὁ ἡ εὔχαρις, το εὔχαρι, ὁ ἡ μονόδους, τό μονόδουν κλίνονται όπως το β΄ συνθετικό τους (χάρις, ὀδούς)).

5.
Τα αφωνόληκτα μονοκατάληκτα διγενή κλίνονται όπως τα αντίστοιχα τριτόκλιτα ουσιαστικά (π.χ. ὁ ἡ πένης).

6.
Τα ενρινόληκτα δικατάληκτα σε –ων, –ον (γεν. –ονος):


α.
Κλίνονται στο αρσενικό και θηλυκό γένος όπως τα διπλόθεμα τριτόκλιτα ουσιαστικά σε –ων (π.χ. γείτων –ονος)


β.
Τα σύνθετα σε –ων στην
( κλητική ενικού του αρσενικού – θηλυκού





(
ονομ., αιτιατική, κλητική του ουδετέρου





(π.χ. εὐδαίμων, εὔδαιμον / κακοδαίμων, κακόδαιμον)


γ.
Τα σύνθετα με α΄ συνθετικό το στερητικό –α ή παρασύνθετα ως επί το πλείστον δεν ανεβάζουν τον τόνο (π.χ. ἀμνήμων, ἀμνῆμον, ἐπιστήμων, ἐπιστῆμον)

7.
Τα σιγμόληκτα δικατάληκτα σε –ης –ης –ές:


Τα οξύτονα


α.
Στην
(
αιτιατική ενικού του αρσενικού – θηλυκού




(
ονομ., αιτιατική, κλητική πληθυντικού ουδετέρου





(π.χ. ἐνδεής ( ἐνδεᾶ και ἐνδεῆ, ὑγιής ( ὑγιᾶ και ὑγιῆ, εὐφυής ( εὐφυᾶ και εὐφυῆ)


β.
Τα βαρύτονα
(Ι)
στην
( κλητική ενικού αρσενικού – θηλυκού






( ονομ., αιτ., κλητ. ενικού ουδετ.





(π.χ. συνήθης – σύνηθες, αὐτάρκης – αὔταρκες, εὐήθης – εὔηθες)



Εξαιρούνται τα σε:
–ώδης





–ώλης





–ήρης



(π.χ. εὐῶδες – εὐῶδες, πανώλης – πανῶλες, ποδήρης – ποδῆρες)




(ΙΙ)
στη γενική πληθυντικού τονίζονται στην παραλήγουσα.

ΑΣΚΗΣΕΙΣ

1.
Συμπληρώστε τα κενά με τον κατάλληλο τύπο των λέξεων που είναι στην παρένθεση:


α.
Ἐνταῦθα οἱ ποταμοί εἰσίν τό μέν πλάτος ______________ (τρίπηχυς) τό δέ βάθος ______________ (δίπηχυς).


β.
Καί τό πλῆθος τῶν ἐναντίων ______________ (βραχύς) ὑπομνήμασι τά μέγιστα πειράσομαι πείθειν.


γ.
… ἀλλά τῶν μέν ______________ (ἄκων) ὑπακουόντων, τῶν δέ ______________ (ἑκών) προδιδόντων.


δ.
Οἱ δέ τό μέν ἐπιθυμοῦν τοῦ πλοῦ οὐκ ἐξῃρέθησαν ὑπό τοῦ ______________ (ὀχλώδης) τῆς παρασκευῆς.


ε.
… μη ______________ (αιτ. πληθ. αρσ. ἅπας) κινδυνεύειν ______________ (ἐνδεής) φαινόμενον ἀτολμίαν παράσχῃ.

2.
Να συμπληρώσετε τους ζητούμενους τύπους επιθέτων:

Ενικός αριθμός

	Ον.
	
	
	
	
	θῆλυ

	Γεν.
	
	
	
	εὐθείας
	

	Δοτ.
	
	θηλείᾳ
	
	
	

	Αιτ.
	τρίπηχυν
	
	θρασύ
	
	


Πληθυντικός αριθμός

	Ον.
	
	
	
	
	ταχειῶν

	Γεν.
	
	
	
	
	

	Δοτ.
	
	βαθείας
	
	εὐρέα
	

	Αιτ.
	
	
	τραχεῖς
	
	


3.
Βάλτε σε κύκλο το γράμμα της απάντησης που θεωρείτε ορθή:


i.
Το θηλυκό του επιθέτου αἰφνίδιος είναι:



α.
αἰφνίδια
β.
αἰφνίδιος
γ.
αἰφνιδίη
δ.
αἰφνιδία


ii.
Το επίθετο ένδοξος είναι:



α.
διγενές
β.
τριτοκατάληκτο
γ.
αττικόκλιτο
δ.
διακατάληκτο


iii.
Από τα δευτερόκλιτα επίθετα κλητική δεν έχουν τα:



α.
αττικόκλιτα
β.
συνηρημένα
γ.
δικατάληκτα
δ.
διγενή
4.
Να συμπληρώσετε τα κενά με τον κατάλληλο τύπο των λέξεων που δίνονται στην παρένθεση:


α.
Ὁρῶ γάρ τῶν μέν ἀπίστων ______________ (μάταιος) καί ______________ (ἀδύνατος) καί ______________ (ἄτιμος) τούς λόγους πλανωμένους.


β.
Οἱ Κρητῶν νόμοι οὐκ εἰσίν μάτην διαφερόντως ἐν πᾶσιν ______________ (εὐδόκιμος) τοῖς Ἕλλησιν.


γ.
[…] εἰς στάσεις καί σφαγάς καί πολιτείας ______________ (πονηρός) ἐκβάλλοντες.


δ.
Σεμνόν δέ γ’ ______________ (ἀγήρως) τιμάς καί μνήμην ἀρετῆς δημοσία κτησαμένους ἐπιδεῖν.


ΘΕΤΙΚΟΣ
(ὁ καλός πατήρ)

ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΟΣ
(Ἡ Κόρινθος ἐστί μικροτέρα τῶν Ἀθηνῶν)
ΥΠΕΡΘΕΤΙΚΟΣ
(Ὁ Σωκράτης ἦν σοφώτατος)





ΜΟΝΟΛΕΚΤΙΚΑ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΕΠΙΘΕΤΩΝ

Γενική παρατήρηση:
Ο συγκριτικός και υπερθετικός βαθμός σχηματίζονται με την προσθήκη στο θέμα του αρσενικού γένους των καταλήξεων: 



–τερος, –τερα, –τερον (Συγκριτικός)



–τατος, –τάτη, –τατον (Υπερθετικός)



π.χ. δίκαιος (θ. δίκαιο) (
δικαιό–τερος, δικαιο–τέρα, δικαιό–τερον




δικαιό–τατος, δικαιο–τάτη, δικαιό–τατον

Ι.
Παραθετικά β΄κλιτων επιθέτων σε –ος λήγουν σε –ότερος, –ότατος

1.
Όταν προηγείται συλλαβή φύσει ή θέσει (βραχυ + 2 ή 3 σύμφωνα ή 1 διπλό) μακρόχρονη



π.χ.
ξηρός (
ξηρότερος
ξηρότατος




θερμός (
θερμότερος
θερμότατος


2.
Τα σύνθετα με β΄ συνθετικό τις λέξεις: κίνδυνος, κῦρος, νίκη, τιμή, ψυχή, λύπη, θυμός.



π.χ.
έντιμος (
ἐντιμότερος
ἐντιμότατος


3.
Τα επίθετα:
ἄκρατος
τρανός
λαρός




λιτός
ἰσχυρός
μανός




ψιλός
φλύαρος
σιμός




ἀνιαρός
γρυπός
ψαρός



π.χ.
ἰσχυρός (
ἰσχυρότερος, ἰσχυρότατος


4.
Τα επίθετα:
κενός




στενός
π.χ. κενός ( κενότερος, κενότατος




ξένος
Απαντούν όμως οι τύποι και σε –ώτερος, –ώτατος

ΙΙ.
Παραθετικά β΄κλιτων επιθέτων σε –ος λήγουν σε –ώτερος, –ώτατος

1.
Όταν προηγείται βραχύχρονη συλλαβή.



π.χ.
νέος (
νεώτερος
νεώτατος


2.
Τα επίθετα που λήγουν σε –ιος, –ιμος, –ινος, –ικός



π.χ.
πλούσιος
(
πλουσιώτερος, πλουσιώτατος




ὠφέλιμος
(
ὠφελιμώτερος, ὠφελιμώτατος




πρωινός
(
πρωινώτερος, πρωινώτατος




βασιλικός
(
βασιλικώτερος, βασιλικώτατος


3.
Τα επίθετα που λήγουν σε –αρός, –υρός



π.χ.
νεαρός
(
νεαρώτερος, νεαρώτατος




γλαφυρός
(
γλαφυρώτερος, γλαφυρώτατος



Εξαίρεση: τα επίθετα ἀνιαρός, φλύαρος, λαρός, ψαρός, ἰσχυρός


4.
Τα επίθετα που λήγουν σε –αλός, –ανός:



π.χ.
ὁμαλός
(
ὁμαλώτερος, ὁμαλώτατος




πιθανός
(
πιθανώτερος, πιθανώτατος


5.
Τα επίθετα:
ἄκριτος
ἀδύνατος
ἰταμός




ἀδιάκριτος
ἄδικος




δυνατός
ἥσυχος




ἀγλαός
ἀνήσυχος

ΙΙΙ.
Παραθετικά γ΄κλιτων και β΄κλιτων επιθέτων λήγουν σε –έστερος, –έστατος

1.
Τα σιγμόκλητα δικατάληκτα επίθετα της Γ΄ κλίσης σε –ης, –ης, –ες:



π.χ.
ἀληθής (
ἀληθέστερος, ἀληθέστατος


2.
Τα δικατάληκτα επίθετα της Γ΄ κλίσης σε –ων, –ων, –ον:



π.χ.
σώφρων(
σωφρονέστερος, σωφρονέστατος


3.
Τα επίθετα:
χαρίεις
ἄσμενος
πένης




ἐρρωμένος
ἄκρατος

ΙV.
Παραθετικά επιθέτων λήγουν σε –ούστερος, –ούστατος

1.
Το επίθετο ἁπλοῦς


2.
Τα συνηρημένα β΄κλιτα επίθετα με β΄ συνθετικό το –νοῦς



π.χ.
ἁπλοῦς (
ἁπλούστερος, ἁπλούστατος




εὔνους (
εὐνούστερος, εὐνούστατος
V.
Παραθετικά επιθέτων λήγουν σε –ίστερος, –ίστατος

Τα επίθετα:
ἄχαρις
βλάξ
κλέπτης




ἅρπαξ
λάλος
πλεονέκτης



π.χ.
ἄχαρις (
ἀχαρίστερος, ἀχαρίστατος

VΙ.
Παραθετικά επιθέτων λήγουν σε –αίτερος, –αίτατος

Τα επίθετα:
παλαιός
ὄψιος
γεραιός




πλησίος
σχολαῖος
πρῷος




ἴσος
φίλος
ἤσυχος



π.χ.
παλαιός (
παλαίτερος, παλαίτατος




ἴδιος (
ἰδιαίτερος και ἰδιώτατος, ἰδιαίτατος και ἰδιώτατος




ἥσυχος (
ἡσυχαίτερος και ἡσυχώτερος, ἡσυχαίτατος και ἡσυχώτατος




φίλος (
φιλαίτερος και φίλτερος και φιλίων, φιλαίτατος και φίλτατος

VΙ.
Επίθετα που σχηματίζουν ανώμαλα παραθετικά σε: 


–(ί)ων, –(ί)ων, –(ί)ον, –(ί)στος, –(ί)στη, –(ί)στον

	ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΑΝΩΜΑΛΩΝ ΕΠΙΘΕΤΩΝ

	αἰσχρός –ά –όν

ἐχθρός –ά –όν

ἡδύς –εῖα –ύ (ευχάριστος)

καλός –ή –όν

μέγας – μεγάλη – μέγα

ῥᾴδιος –ία –ον (= εύκολος, έτοιμος)

ταχύς –εῖα –ύ

ἀγαθός –ή –όν

(καλός, γενναίος, συνετός, έντιμος)

μακρός –ά –όν 

κακός –ή –όν

μικρός –η –ον (ασήμαντος, λίγος)

ὀλίγος –η –ον 

πολύς –πολλή –πολύ
	–(ί)ων –(ί)ων –(ι)ον

ὁ, ἡ
αἰσχίων,
τό αἴσχιον

ὁ, ἡ
ἐχθίων,
τό ἔχθιον

ἐχθρότερος –τέρα –τερον

ὁ, ἡ
ἡδίων,
τό ἥδιον

ὁ, ἡ
καλλίων,
τό κάλλιον

ὁ, ἡ
μείζων,
τό μεῖζον

ὁ, ἡ
ῥᾴων,
τό ῥᾷον

ὁ, ἡ
θάττων,
τό θᾶττον [ᾶ]

ὁ, ἡ
ἀμείνων,
τό ἄμεινον

ὁ, ἡ
βελτίων,
τό βέλτιον

ὁ, ἡ
κρείττων,
τό κρεῖττον

ὁ, ἡ
λῴων,
τό λῷον

μακρότερος –α –ον

–

ὁ, ἡ
κακίων,
τό κάκιον

ὁ, ἡ
χείρων,
τό χεῖρον

μικρότερος –α –ον

ὁ, ἡ
ἐλάττων,
τό ἔλαττον

ὁ, ἡ
ἥττων,
τό ἧττον

ὁ, ἡ
μείων,
τό μεῖον

ὁ, ἡ
πλείων,
τό πλέον
	–(ι)στος –(ί)στη –(ι)στον

αἴσχιστος –ίστη –ιστον

ἔχθιστος –ίστη –ιστον

ἐχθρότατος –τάτη –τατον

ἥδιστος –η –ον

κάλλιστος –η –ον

μέγιστος –η –ον

ῥᾷστος –η –ον

τάχιστος –η –ον
ἄριστος –η –ον
(πνευματική υπεροχή)

βέλτιστος –η –ον
(ηθική υπεροχή)

κράτιστος –η –ον
(σωματική υπεροχή)

λῷστος –η –ον 
(υλική υπεροχή)

μακρότατος –η –ον

μήκιστος –η –ον

κάκιστος –η –ον

χείριστος –η –ον

μικρότατος –η –ον

ἐλάχιστος –η –ον

επίρρ. ἥκιστα

ὀλίγιστος –η –ον

πλεῖστος –η –ον


ΚΛΙΣΗ ΤΩΝ ΑΝΩΜΑΛΩΝ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΩΝ

(
Ο υπερθετικός βαθμός κλίνεται όπως τα β΄κλιτα επίθετα τρικατάληκτα με 3 γένη σε –ος, –η, –ον.

(
Ο συγκριτικός βαθμός κλίνεται όπως τα γ΄κλιτα επίθετα δικατάληκτα με 3 γένη σε –ων, –ων, –ον.

	Ενικός αριθμός
	Πληθυντικός αριθμός

	Ον.
	ὁ
ἡ
ἡδίων
	τό ἥδιον
	οἱ
αἱ
ἡδίονες / ἡδίους
	τά ἡδίονα / ἡδίω

	Γεν.
	τοῦ
τῆς
ἡδίονος
	τοῦ ἡδίονος
	      τῶν
ἡδιόνων
	τῶν ἡδιόνων

	Δοτ.
	τῷ
τῇ
ἡδίονι
	τῶ ἡδίονι
	τοῖς
ταῖς
ἡδίοσι(ν)
	τοῖς ἡδίοσι(ν)

	Αιτ.
	τόν  τήν  ἡδίονα / ἡδίω
	τό ἥδιον
	τούς
τάς
ἡδίονας / ἡδίους
	τά ἡδίονα / ἡδίω

	Κλητ.
	    (ὦ)
ἥδιον
	(ὦ) ἥδιον
	    (ὦ)
ἡδίονες / ἡδίους
	(ὦ) ἡδίονα / ἡδίω


ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΗ

Ο συγκριτικός βαθμός του επιθέτου πολύς:

ὁ ἡ πλείων (αλλά και πλέων)

τοῦ τῆς πλείονος (αλλά και πλέονος)

τῷ τῇ πλείονι (αλλά και πλέονι)

τόν τήν πλείονα / πλείω (αλλά και πλέονα)

(ὦ) πλέον   κ.λ.π.

ΠΕΡΙΦΡΑΣΤΙΚΑ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΕΠΙΘΕΤΩΝ

(
Σχηματίζονται 
(
Συγκριτικός
=
μᾶλλον + θετικός




Υπερθετικός
=
μάλιστα + θετικός

(
Σχηματίζουν τα παραθετικά τους και περιφραστικά όλα τα επίθετα.

(
Σχηματίζουν τα παραθετικά τους μόνο περιφραστικά:


1.
Οι μετοχές



π.χ.
δυνάμενος ( μᾶλλον δυνάμενος, μάλιστα δυνάμενος


2.
Τα μονοκατάληκτα επίθετα που απαντούν ως ουσιαστικά:



π.χ.
εἴρων ( μᾶλλον εἴρων, μάλιστα εἴρων




εὔελπις ( μᾶλλον εὔελπις, μάλιστα εὔελπις




ὑβριστής ( μᾶλλον ὑβριστής, μάλιστα ὑβριστής





Όταν λείπει κάποιος από τους βαθμούς


Θετικός
Συγκριτικός
Υπερθετικός


(ἄνω)
ἀνώτερος
ἀνώτατος


(κάτω)
κατώτερος
κατώτατος


(ἀπό)
ἀπώτερος
ἀπώτατος


(πρό)
πρότερος
πρῶτος


(ὑπέρ)
ὑπέρτερος
ὑπέρτατος / ὕπατος


(ἐπικρατῶν)
ἐπικρατέστερος
ἐπικρατέστατος


(προτιμώμενος)
προτιμότερος
–


–
ὕστερος
ὕστατος


–
–
ἔσχατος



	Όσα δηλώνουν:
	Πολλά σύνθετα με α΄ συνθετικό:

	–
ύλη (π.χ. λίθινος, ἀργυροῦς)
	–
το επίθετο πᾶς (π.χ. πάνσοφος, πάγκαλος)

	–
τόπο (π.χ. χερσαῖος, θαλάσσιος)
	–
το στερητικό ἀ– (π.χ. ἀθάνατος, ἄψυχος)

	–
χρόνο (π.χ. θερινός, ἡμερήσιος)
	–
την πρόθεση ὑπέρ (π.χ. ὑπερμεγέθης)

	–
μέτρο (π.χ. σταδιαῖος, δίπηχυς)
	–
το ἡμί– (π.χ. ἡμιθνής, ἡμιτελής)

	–
καταγωγή, συγγένεια (π.χ. παρτῶος, μητρικός)
	

	–
μόνιμη κατάσταση (π.χ. θνητός, νεκρός)
	


ΑΣΚΗΣΕΙΣ

1. Βάλτε σε κύκλο το γράμμα της απάντησης που θεωρείτε ορθή στις παρακάτω ερωτήσεις:


α.
Ο συγκριτικός βαθμός του επιθέτου ἔνδοξος είναι:



i.
ἐνδοξότερος


ii.
ἐνδοξώτερος


β.
Ο υπερθετικός βαθμός του επιθέτου ἐλεήμων είναι:



i.
ἐλεημονέστατος


ii.
ἐλεημονότατος


γ.
Η κλητική ενικού του συγκριτικού βαθμού στο θηλυκό του επιθέτου ἡδύς είναι:



i.
ἡδίων


ii.
ἥδιον

2.  Γράψτε δίπλα από τον αριθμό της στήλης Α το γράμμα τους στοιχείου της στήλης Β που αντιστοιχεί (κάποια στοιχεία της στήλης Β περισσεύουν):

	Α
	Β

	1.
μικρός
	α.
λῲων

	2.
ταχύς
	β.
πλείων

	3.
μακρός
	γ.
χείρων

	4.
πολύς
	δ.
θάττων

	5.
ἀγαθός
	ε.
μήκιστος

	6.
κακός
	στ.
ἥδιστος

	
	ζ.
ῥᾶστος

	
	η.
ἥττων



	Θετικός
	
	Συγκριτικός
	
	Υπερθετικός

	Τροπικά Επιρρήματα

τρέπουμε το –ν της γενικής πληθυντικού του αρσενικού του επιθέτου σε –ς
	
	Είναι όμοιος με το ουδέτερο του συγκριτικού βαθμού του επιθέτου στον ενικό.
	
	Είναι όμοιος με το ουδέτερο 

του υπερθετικού βαθμού του επιθέτου στον πληθυντικό.



π.χ.
(δίκαιος – δικαίων ()
δικαίως
δικαιότερον
δικαιότατα



(ἀληθής – ἀληθῶν ()
ἀληθῶς
ἀληθέστερον
ἀληθέστατα



(ἡδύς – ἡδέων ()
ἡδέως
ἥδιον
ἥδιστα

ΙΙ.
Ανώμαλα


εὖ
ἄμεινον
ἄριστα



βέλτιον
βέλτιστα



κρεῖττον
κράτιστα



λῷον
λῷστα


ὀλίγον
μεῖον
ὀλίγιστα



ἔλαττον
ἐλάχιστα



ἧττον
ἥκιστα


πολύ
πλέον
πλεῖστα


μάλα
μᾶλλον
μάλιστα


(πρό)
πρότερον
πρῶτον

ΙΙΙ.
Τοπικά Επιρρήματα
–τέρω


ἄνω
ἀνωτέρω
ἀνωτάτω


ἄπωθεν
ἀπωτέρω
ἀπωτάτω


ἐγγύς
ἐγγυτέρω
ἐγγυτάτω



ἐγγύτερον
ἐγγύτατα



ἔγγιον
ἔγγιστα


ἔξω
ἐξωτέρω
ἐξωτάτω


ἔσω / εἴσω
ἐσωτέρω
ἐσωτάτω


κάτω
κατωτέρω
κατωτάτω


πόρρω
πορρωτέρω
πορρωτάτω


πέρα
περαιτέρω

IV.
Χρονικά επιρρήματα
–αίτερον
–αίτατα


πάλαι
παλαίτερον
παλαίτατα


πρωί / πρῲ
πρωιαίτερον
πρωιαίτατα



πρῳαίτερον
πρῳαίτατα


ὀψέ
ὀψιαίτερον
ὀψιαίτατα

V. Περιφραστικά

	Όταν το επίθετο σχηματίζει περιφραστικά παραθετικά, ομοίως και το επίρρημα.

π.χ.
εἰκότως
	μᾶλλον + θετικός επιρρ.
μάλιστα + θετικός επιρρ.

μᾶλλον εἰκότως
μάλιστα εἰκότως


                      ΑΣΚΗΣΕΙΣ ΣΕ ΕΠΙΘΕΤΑ ΚΑΙ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΕΠΙΘΕΤΩΝ

1.
Να τοποθετήσετε τα παρακάτω επίθετα στην πτώση και τον αριθμό των ουσιαστικών που προσδιορίζουν:


α.
Ἀριστοτέλης παιδείας ἔφη τάς μέν ῥίζας εἶναι πικράς, τόν δέ καρπόν ………………………… (γλυκύς)


β.
Οὗτός ἐστιν ………………………… πατρός. (ἀφανής)


γ.
Χρώμεθα ………………………… τοῖς λόγοις. (ἀληθής)


δ.
Οἱ πλούσιοι οὐκ ἀεί ………………………… εἰσί. (εὐδαίμων)


ε.
………………………… εἶναι λέγουσι τόν σεμνόν ἄνδρα. (μεγαλόφρων)


στ.
Ἐν ………………………… χρόνῳ μανθάνουσι τήν τέχνην. (βραχύς)

2.
Να τοποθετήσετε τα παρακάτω επίθετα στις πτώσεις που δίνονται σε παρένθεση:


α.
κακοδαίμων
…………………………
…………………………
(γεν. – κλητ. ενικού)


β.
ἀγενής
…………………………
…………………………
(κλητ. ενικού – δοτ. πληθ.)


γ.
ἡδύ
…………………………
…………………………
(ονομ. – γεν. πληθ.)


δ.
πᾶσα
…………………………
…………………………
(γεν. – δοτ. πληθ.)


ε.
μέγας
…………………………
…………………………
(γεν. – κλητ. ενικού)

3.
Να μετατρέψετε τα παρακάτω επίθετα έτσι ώστε να συμφωνούν με τα άρθρα:




ὀξύς


βαθύς


φροῦδους


ἄφθονος


α.
τόν:
ἐπιμελής
β.
τά:
δίπηχυς
γ.
ταῖς:
πολύς
δ.
τάς:
εὔνους




εὐδαίμων


ἄκων


εὔελπις


χρυσοῦς

4.
Να γραφούν οι πλάγιες πτώσεις ενικού και πληθυντικού των παρακάτω επιθέτων: κακοήθης, εὔνουν, σοφός, βαθύς, πᾶς, εὔχαρις, εὔηθες.

5.
Αφού αντιστοιχίσετε τα παρακάτω, να σχηματίσετε ονοματικά σύνολα:

	α.
συνήθης

β.
ὀξύς

γ.
ἐπιμελής

δ.
εὐθύς

ε.
σώφρων

στ.
εὐγενής

ζ.
ἡδύς
	1.
μαθητάς

2.
ὁδῷ

3.
αἰσθήματα

4.
μαχαίραις

5.
τακτικαί

6.
οἴνου

7.
ἡγεμόσι(ν)



6.
Να σχηματίσετε τα παραθετικά των παρακάτω επιθέτων: φοβερούς, σεμνῶν, σοφοῖς, ἐπιμελέσι, μεγάλους, ἀγαθῆς, ὀλίγων.

7.
Να συμπληρώσετε τα κενά χρησιμοποιώντας τον κατάλληλο τύπο του επιθέτου που βρίσκεται στην παρένθεση:


α.
………………………… κακά ποιοῦσιν ἤ πάσχουσιν. (μικρός)


β.
………………………… ἐστι κακῶς ποιεῖν ἀνθρώπους ἤ εὖ. (ῥᾴδιος)


γ.
Τό πένθος ………………………… ἦν ἤ ὡς δύνασθαι φέρειν. (μέγας)


δ.
Οὐδέν ἀνθρώπου θηρίον ………………………… (ἄγριος)


ε.
Μή φανῶμεν ………………………… τῶν προγόνων. (κακός)


στ.
………………………… ἤ ………………………… δοκεῖ εἶναι. (σοφός / ἀμαθής)

8.
Να γραφούν οι πλάγιες πτώσεις ενικού και πληθυντικού των παρακάτω επιθέτων (στο βαθμό που βρίσκονται): βαρύτερος, χαριέστερος, βελτίων, τάχιστος.

9.
Να συμπληρώσετε τον παρακάτω πίνακα:

	ΘΕΤΙΚΟΣ
	ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΟΣ
	ΥΠΕΡΘΕΤΙΚΟΣ

	βλάξ
	
	

	
	
	ταχίστου

	
	
	πλεῖστοι

	ἀγαθόν
	
	

	
	κατώτερος
	

	(πλησίος)
	
	

	
	βέλτιον
	


10. Να γραφούν οι ζητούμενοι τύποι των παρακάτω επιθέτων:


α.
ἥσυχος:
τη γενική πληθυντικού του συγκριτικού βαθμού.


β.
πολύς:
την αιτιατική και κλητική ενικού του συγκριτικού βαθμού.


γ.
πλεονέκτης:
τη γενική πληθυντικού του υπερθετικού βαθμού.


δ.
εὔνους:
την ονοματική πληθυντικού του συγκριτικού και υπερθετικού βαθμού.


ε.
ἐχθρά:
την αιτιατική πληθυντικού του συγκριτικού βαθμού στο θηλυκό γένος.

   ΚΛΙΣΗ ΜΕΤΟΧΩΝ
ΤΡΙΤΟΚΛΙΤΕΣ ΜΕΤΟΧΕΣ        Παράδειγμα α΄

	Ενικός
	
	Πληθυντικός

	Ον.
	λύων
	λύουσα
	λῦον
	
	λύοντ–ες 
	λύουσαι
	λύοντ–α 

	Γεν.
	λύοντ–ος 
	λυούσης
	λύοντ–ος
	
	λυόντ–ων 
	λυουσῶν
	λυόντ–ων 

	Δοτ.
	λύοντ–ι
	λυούσῃ
	λύοντ–ι
	
	λύου–σι 
	λυούσαις
	λύου–σι 

	Αιτ.
	λύοντ–α
	λύουσαν
	λῦον
	
	λύοντ–ας 
	λυούσας
	λύοντ–α

	Κλητ.
	λύων
	λύουσα
	λῦον
	
	λύοντ–ες 
	λύουσαι
	λύοντ–α


Παράδειγμα β΄

	Ενικός
	
	Πληθυντικός

	Ον.
	δεικνύς
	δεικνῦσα
	δεικνύν
	
	δεικνύντ–ες
	δεικνῦσαι
	δεικνύντ–α

	Γεν.
	δεικνύντ–ος
	δεικνύσης
	δεικνύντ–ος
	
	δεικνύντ–ων
	δεικνυσῶν
	δεικνύντ–ων

	Δοτ.
	δεικνύντ–ι
	δεικνύσῃ
	δεικνύντ–ι
	
	δεικνῦ–σι
	δεικνύσαις
	δεικνῦ–σι

	Αιτ.
	διεκνύντ–α
	δεικνῦσαν
	δεικνύν
	
	δεικνύντ–ας
	δεικνύσας
	δεικνύντ–α

	Κλητ.
	δεικνύς
	δεικνῦσα
	δεικνύν
	
	δεικνύντ–ες
	δεικνῦσαι
	δεικνύντ–α


	Κατηγορίες μετοχών
	Ονομαστική ενικού
	Γενική 
ενικού
	Δοτική πληθυντικού

	1.
	σε – ων, –ουσα, –ον
	λύ–ων, λύ–ουσα, λῦ–ον

λύ–σων, λύ–σουσα, λῦ–σον
	λύοντ–ος
λύσοντ–ος
	λύου–σι
λύσου–σι

	2.
	σε –ᾱς, –ασᾰ, –ᾰν
	λύ–σας, λύ–σασα, λῦσαν

κρίν–ας, κρίν–ασα, κρῖν–αν
ἱστάς, ἱστᾶσα, ἱστάν

βάς, βᾶσα, βάν
	λύσαντ–ος
κρίναντ–ος

ἱστάντ–ος

βάντ–ος
	λύσα–σι
κρίνα–σι

ἱστᾶ–σι

βᾶ–σι

	3.
	σε –είς, –εῖσᾰ, –έν
	λυ–θείς, λυ–θεῖσα, λυ–θέν
γραφ–είς, γραφ–εῖσα, γραφ–έν
ἱείς, ἱεῖσα, ἱέν
	λυθέντ–ος
γραφέντ–ος

ἱέντ–ος
	λυθεῖ–σι
γραφεῖ–σι

ἱεῖ–σι

	4.
	σε –ώς, –υῖα, –ός
	λελυ–κώς, λελυ–κυῖα, λελυ–κός
γεγραφ–ώς, γεγραφ–υῖα, γεγραφ–ός
	λελυκότ–ος
γεγραφότ–ος
	λελυκό–σι
γεγραφό–σι

	5.
	σε –ῶν, –ῶσα, –ῶν
	τιμῶν, τιμῶσα, τιμῶν
	τιμῶντ–ος
	τιμῶ–σι

	6.
	σε –ῶν, –οῦσα, –οῦν
	ποιῶν, ποιοῦσα, ποιοῦν
δηλῶν, δηλοῦσα, δηλοῦν
	ποιοῦντ–ος
δηλοῦντ–ος
	ποιοῦ–σι
δηλοῦ–σι

	7.
	σε –ύς, –ῦσᾰ, –ῠν
	δεικνύς, δεικνῦσα, δεικνύν
	δεικνύντ–ος
	δεικνῦ–σι

	8.
	σε –ούς, –οῦσα, –όν
	διδούς, διδοῦσα, διδόν
γνούς, γνοῦσα, γνόν
	διδόντ–ος
γνόντ–ος
	διδοῦ–σι
γνοῦ–σι


ΑΣΚΗΣΕΙΣ ΜΕΤΟΧΗΣ
1.
Να συμπληρωθούν τα κενά με τους ζητούμενους τύπους των ρημάτων που βρίσκονται στην παρένθεση:


α.
Ἀεί ὁ ………………………… ἐστιν ἀχάριστος. (μτχ. παθητικού αορίστου του ρήματος σῴζομαι)


β.
Τόν ………………………… χρή σοφόν πεφυκέναι. (μτχ. ενεστώτα ενεργ. φωνής του ρήματος εὐτυχῶ)


γ.
Τάς ἀτιμίας ἀνάγκη φέρειν ἐν ………………………… τῇ πόλει. (μτχ. ενεστώτα ενεργ. φωνής του ρήματος δουλεύω)


δ.
Τισσαφέρνης ………………………… πολεμίους τούς θεούς ἐκτήσατο. (μτχ. αορίστου ενεργ. φωνής του ρήματος ἐπιορκῶ)
2.
Να συμπληρωθεί ο πίνακας:

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	πράττοντες
	
	
	

	
	πεμψούσαις
	
	

	
	
	τιμήσαντος
	

	δηλοῦσι
	
	
	

	
	δειξομένῳ
	
	

	
	
	
	δεδωκότες

	
	
	ποιησαμένων
	


3.
Να γράψετε τις πλάγιες πτώσεις ενικού και πληθυντικού των παρακάτω μετοχών: ἱστάς, φυγών, ὁρῶσα, ἁλούς, πραχθέν.
4.
Να γράψετε τους ζητούμενους τύπους:


α.
διδούς:
τη δοτική και αιτιατική πληθυντικού αριθμού του ίδιου γένους.


β.
τίθεμαι:
την ονομαστική και γενική ενικού της μετοχής παθητικού αορίστου στο θηλυκό γένος.


γ.
φεύγοντες:
την ονομαστική πληθυντικού του ίδιου γένους στον αόριστο β΄.

5.
Να γράψετε τα τρία γένη των παρακάτω μετοχών σε όλους τους χρόνους: στρατεύσας, ἐκπλέοντες, ὄντα, δουλωσάμενος, ἐχούσας.

ΑΝΤΩΝΥΜΙΕΣ

1.
Προσωπικές αντωνυμίες


(
ἐγώ – σύ – αὐτός / ἐκεῖνος κ.τ.λ.

	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	α΄ προσ.
	β΄ προσ.
	γ΄ προσ.
	
	
	α΄ προσ.
	β΄ προσ.
	γ΄ προσ.

	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	ἐγώ

ἐμοῦ, μου

ἐμοί, μοι

ἐμέ, με
	σύ

σοῦ, σου

σοί, σοι

σέ, σε
	  –

(οὗ)

οἷ, οἱ

ἕ
	
	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	ἡμεῖς

ἡμῶν

ἡμῖν

ἡμᾶς
	ὑμεῖς

ὑμῶν

ὑμῖν

ὑμᾶς
	σφεῖς

σφῶν

σφίσι(ν)

σφᾶς


2.
Δεικτικές αντωνυμίες


(
οὗτος, αὕτη, τοῦτο


(
ἐκεῖνος, ἐκείνη, ἐκεῖνο


(
ὅδε, ἥδε, τόδε


(
τοιόσδε, τοιάδε, τοιόνδε ή τοιοῦτος, τοιαύτη, τοιοῦτο(ν)


(
τηλικόσδε, τηλικήδε, τηλικόνδε ή τηλικοῦτος, τηλικαύτη, τηλικοῦτο(ν)

ΚΛΙΣΗ ΑΝΤΩΝΥΜΙΩΝ

α.
οὗτος, αὕτη, τοῦτο

	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.

κλητ.
	οὗτος

τούτου

τούτῳ

τοῦτον

(ὦ) οὗτος
	αὕτη

ταύτης

ταύτῃ

ταύτην

(ὦ) αὕτη
	τοῦτο

τούτου

τούτῳ

τοῦτο

  –
	
	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.

κλητ.
	οὗτοι

τούτων

τούτοις

τούτους

  –
	αὗται

τούτων

ταύταις

ταύτας

  –
	ταῦτα

τούτων

τούτοις

ταῦτα

  –


β.
ὅδε, ἥδε, τόδε

	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	ὅδε

τοῦδε

τῷδε

τόνδε
	ἥδε

τῆσδε

τῇδε

τήνδε
	τόδε

τοῦδε

τῷδε

τόδε
	
	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	οἵδε

τῶνδε

τοῖσδε

τούσδε
	αἵδε

τῶνδε

ταῖσδε

τάσδε
	τάδε

τῶνδε

τοῖσδε

τάδε


γ.
τοιοῦτος –η –ον, τοσοῦτος, τηλικοῦτος κλίνονται ως εξής:

	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	τοιοῦτος

τοιούτου

τοιούτῳ

τοιοῦτον
	τοιαύτη

τοιαύτης

τοιαύτῃ

τοιαύτην
	τοιοῦτο(ν)

τοιούτου

τοιούτῳ

τοιοῦτο(ν)
	
	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	τοιοῦτοι

τοιούτων

τοιούτοις

τοιούτους
	τοιαῦται

τοιούτων

τοιαύταις

τοιαύτας
	τοιαῦτα

τοιούτων

τοιούτοις

τοιαῦτα


3.
Οριστική ή επαναληπτική αντωνυμία


(
αὐτός, αὐτή, αὐτό


Οριστική: Η αντωνυμία αὐτός (σε όλες τις πτώσεις) όταν χρησιμεύει για να ορίσει κάτι.


Επαναληπτική: Η αντωνυμία αὐτός (στις πλάγιες πτώσεις) όταν χρησιμεύει για να επαναλάβει κάτι.
4.
Κτητικές αντωνυμίες


α.
Για ένα κτήτορα



(
α΄ πρόσωπο:
ἐμός, ἐμή, ἐμόν (= δικός –ή –ό μου)



(
β΄ πρόσωπο:
σός, σή, σόν (= δικός –ή –ό σου)



(
γ΄ πρόσωπο:
ἑός, ἑή, ἑόν (= δικός –ή –ό του)




( κλίνονται κατά το σοφός –ή –όν.


α.
Για πολλούς κτήτορες



(
α΄ πρόσωπο:
ἡμέτερος, ἡμετέρα, ἡμέτερον (= δικός –ή –ό μας)



(
β΄ πρόσωπο:
ὑμέτερος, ὑμετέρα, ὑμέτερον (= δικός –ή –ό σας)



(
γ΄ πρόσωπο:
σφέτερος, σφετέρα, σφέτερον (= δικός –ή –ό τους)




( κλίνονται κατά το δίκαιος – δικαία – δίκαιον.
5.
Αυτοπαθητικές αντωνυμίες

	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	αρσενικό
	θηλυκό
	
	
	αρσενικό
	θηλυκό

	γεν.

δοτ.

αιτ.
	ἐμαυτοῦ

ἐμαυτῷ

ἐμαυτόν
	ἐμαυτῆς

ἐμαυτῇ

ἐμαυτήν
	
	γεν.

δοτ.

αιτ.
	ἡμῶν
αὐτῶν

ἡμῖν
αὐτοῖς

ἡμᾶς
αὐτούς
	ἡμῶν
αὐτῶν

ἡμῖν
αὐταῖς

ἡμᾶς
αὐτάς


	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	β΄ πρόσωπο
	
	
	β΄ πρόσωπο

	
	αρσενικό
	θηλυκό
	
	
	αρσενικό
	θηλυκό

	γεν.

δοτ.

αιτ.
	σεαυτοῦ

σεαυτῷ

σεαυτόν
	σεαυτῆς

σεαυτῇ

σεαυτήν
	
	γεν.

δοτ.

αιτ.
	ὑμῶν
αὐτῶν

ὑμῖν
αὐτοῖς

ὑμᾶς
αὐτούς
	ὑμῶν
αὐτῶν

ὑμῖν
αὐταῖς

ὑμᾶς
αὐτάς


	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	γ΄ πρόσωπο

	
	αρσενικό
	θηλυκό
	ουδέτερο

	γεν.

δοτ.

αιτ.
	ἑαυτοῦ

ἑαυτῷ

ἑαυτόν
	ἑαυτῆς

ἑαυτῇ

ἑαυτήν
	  –

  –

ἑαυτό


	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	γ΄ πρόσωπο

	
	αρσενικό
	θηλυκό
	ουδέτερο


	γεν.

δοτ.

αιτ.
	ἑαυτῶν ή σφῶν αὐτῶν

ἑαυτοῖς ή σφίσιν αὐτοῖς

ἑαυτούς ή σφᾶς αὐτούς
	ἑαυτῶν ή σφῶν αὐτῶν

ἑαυταῖς ή σφίσιν αὐταῖς

ἑαυτάς ή σφᾶς αὐτάς
	  –

  –

ἑαυτά


6.
Αλληλοπαθητική αντωνυμία

	
	ΔΥΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

(και για τα τρία γένη)
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	
	
	
	αρσενικό
	θηλυκό
	ουδέτερο

	γεν.

δοτ.

αιτ.
	ἀλλήλοιν

ἀλλήλοιν

ἀλλήλω
	
	γεν.

δοτ.

αιτ.
	ἀλλήλων

ἀλλήλοις

ἀλλήλους
	ἀλλήλων

ἀλλήλαις

ἀλλήλας
	ἀλλήλων

ἀλλήλοις

ἄλληλα


7.
Ερωτηματικές αντωνυμίες


(
τίς (αρσ. και θηλ.), τί (ουδ.) (= ποιος;)


(
πότερος, ποτέρα, πότερον (= ποιους από τους δύο;)


(
πόσος, πόση, πόσον


(
ποῖος, ποία, ποῖον (= τι λογής;)


(
πηλίκος, πηλίκη, πηλίκον (= πόσο μεγάλος; / ποιας ηλικίας;)


(
ποδαπός, ποδαπή, ποδαπόν (= από ποιον τόπο;)


(
πόστος, πόστη, πόστον (= τι θέση έχει σε μια αριθμητική σειρά;)


(
ποσταῖος, ποσταία, ποσταῖον (= σε πόσες μέρες;)

τίς, τί 

	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	αρσ. και θηλ.
	ουδέτερο
	
	
	αρσ. και θηλ.
	ουδέτερο

	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	τίς 

τίνος ή τοῦ

τίνι ή τῷ

τίνα
	τί 

τίνος ή τοῦ

τίνι ή τῷ

τί 
	
	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	τίνες

τίνων

τίσι(ν)

τίνας
	τίνα

τίνων

τίσι(ν)

τίνα


8.
Αόριστες αντωνυμίες


(
Τίς (αρσ. και θηλ.), τί (ουδ.) (= κάποιος)


(
ὁ δεῖνα, ἡ δεῖνα, τό δεῖνα


(
ἔνιοι, ἔνιαι, ἔνια (= μερικοί)

	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	αρσ. και θηλ.
	ουδέτερο
	
	
	αρσ. και θηλ.
	ουδέτερο

	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	τίς 

τινός ή του

τινί ή τῳ

τινά
	τί 

τινός ή του

τινί ή τῳ

τί 
	
	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	τινές

τινῶν

τισί(ν)

τινάς
	τινά ή ἄττα

τινῶν

τισί(ν)

τινά ή ἄττα


	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	ὁ
ἡ
τό
δεῖνα

τοῦ
τῆς
τοῦ
δεῖνος

τῷ
τῇ
τῷ
δεῖνι

τόν
τήν
τό
δεῖνα
	
	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	οἱ
αἱ
δεῖνες

τῶν
δείνων

(τοῖς
ταῖς
δεῖσι)

τούς
τάς
δεῖνας



Στις αόριστες αντωνυμίες ανήκουν και τα παρακάτω επίθετα που λέγονται και επιμεριστικές αντωνυμίες:


(
πᾶς, πᾶσα, πᾶν


(
ἕκαστος, ἑκάστη, ἕκαστον (= καθένας)


(
ἄλλος, ἄλλη, ἄλλο


(
οὐδείς, οὐδεμία, οὐδέν – μηδείς, μηδεμία, μηδέν (= κανείς)


(
ἀμφότεροι, ἀμφότεραι, ἀμφότερα (= και οι δυο μαζί)


(
ἑκάτερος, ἑκατέρα, ἑκάτερον (= καθένας απ’ τους δυο)


(
ἕτερος, ἑτέρα, ἕτερον (= άλλος / λέγεται για δυο ουσιαστικά)


(
οὐδέτερος, οὐδετέρα, οὐδέτερον – μηδέτερος, μηδετέρα, μηδέτερον (= ούτε ο ένας ούτε ο άλλος)


(
ποσός, ποσή, ποσόν (= κάμποσος)


(
ποιός, ποιά, ποιόν (= κάποιας λογής)


(
ἀλλοδαπός, άλλοδαπή, ἀλλοδαπόν (= από άλλον τόπο) 

α.
οὐδείς – οὐδεμία – οὐδέν

	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	αρσενικό
	θηλυκό
	ουδέτερο
	
	
	

	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	οὐδείς

οὐδενός

οὐδενί

οὐδένα
	οὐδεμία

οὐδεμιᾶς

οὐδεμιᾷ

οὐδεμίαν
	οὐδέν

οὐδενός

οὐδενί

οὐδέν
	
	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	οὐδένες

οὐδένων

οὐδέσι(ν)

οὐδένας


8.
Αναφορικές αντωνυμίες


(
ὅς, ἥ, ὅ (= ο οποίος)


(
ὅσπερ, ἥπερ, ὅπερ (= αυτός ακριβώς που)


(
ὅστις, ἥτις, ὅ,τι (= όποιος)


(
ὁπότερος, ὁποτέρα, ὁπότερον (= όποιους απ’ τους δύο)


(
ὅσος, ὅση, ὅσον


(
ὁπόσος, ὁπόση, ὁπόσον (= όσος)


(
οἷος, οἵα, οἷον (= τέτοιος που)


(
ὁποῖος, ὁποία, ὁποῖον – χωρίς άρθρο – (= όποιας λογής)


(
ἡλίκος, ἡλίκη, ἡλίκον (= όσο μεγάλος)


(
ὁπηλίκος, ὁπηλίκη, ὁπηλίκον (= όσο μεγάλος)


(
ὁποδαπός, ὁποδαπή, ὁποδαπόν (= από ποιον τόπο)
α.
ὅς, ἥ, ὅ

	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	αρσενικό
	θηλυκό
	ουδέτερο
	
	
	αρσενικό
	θηλυκό
	ουδέτερο

	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	ὅς

οὗ

ᾧ

ὅν
	ἥ

ἧς

ᾗ

ἥν
	ὅ

οὗ

ᾧ

ὅ
	
	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	οἵ

ὧν

οἷς

οὕς
	αἵ

ὧν

αἷς

ἅς
	ἅ

ὧν

οἷς

ἅ


	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	αρσενικό
	θηλυκό
	ουδέτερο
	
	
	αρσενικό
	θηλυκό
	ουδέτερο

	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	ὅσπερ

οὗπερ

ᾧπερ

ὅνπερ
	ἥπερ

ἧσπερ

ᾗπερ

ἥνπερ
	ὅπερ

οὗπερ

ᾧπερ

ὅπερ
	
	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	οἵπερ

ὧνπερ

οἷσπερ

οὕσπερ
	αἵπερ

ὧνπερ

αἷσπερ

ἅσπερ
	ἅπερ

ὧνπερ

οἷσπερ

ἅπερ



β.
ὅστις, ἥτις, ὅτι

	
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	αρσενικό
	θηλυκό
	ουδέτερο

	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	ὅστις

οὗτινος και ὅτου

ᾧτιν και ὅτῳ

ὅντινα
	ἥτις

ἧστινος

ᾗτινι

ἥντινα
	ὅ,τι

οὗτινος και ὅτου

ᾧτινι και ὅτῳ

ὅ,τι


	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	
	αρσενικό
	θηλυκό
	ουδέτερο

	ον.

γεν.

δοτ.

αιτ.
	οἵτινες

ὧντινων

οἷστισι(ν)

οὕστινας
	αἵτινες

ὧντινων

αἷστισι(ν)

ἅστινας
	ἅτινα και ἅττα

ὧντινων

οἷστισι(ν)

ἅτινα και ἅττα


Ασκήσεις
1.
Να συμπληρωθούν τα κενά με τον κατάλληλο τύπο της προσωπικής αντωνυμίας:


α.
……………………… γιγνώσκετε.


β.
Οὐδείς ……………………… ἀγνοεῖ. (σύ, πληθ.)


γ.
……………………… ταῦτα παρέχομεν ὑμῖν.


δ.
Ταῦτα ἔλεγε ……………………… (σύ, πληθ.)


ε.
……………………… ἡ πόλις ἐπῄνεσεν. (ἐγώ, ενικός)


στ.
……………………… ὁ ἄρχων ἐκάλεσεν. (ἐγώ, πληθ.)


ζ.
Ἔδωκα ……………………… χρήματα. (σύ, πληθ.)


η.
……………………… ταῦτα ἔλεγεν. (σέ, ενικός)

2.
Να σχηματίσετε το σωστό τύπο των αναφορικών αντωνυμιών στις παρακάτω προτάσεις:


α.
Τό χωρίον, ἐν ……………………… (ὅς, ἥ, ὅ) ἐστρατοπεδεύοντο, ἑλῶδες καί χαλεπόν ἦν.


β.
Ὁ πατήρ χαίρει ταῖς ἐπιστολαῖς, ……………………… (ὅς, ἥ, ὅ) ὁ υἱός γράφει.


γ.
Οὐ πιστεύω τούτοις ……………………… (ὅς, ἥ, ὅ) λέγεις.


δ.
……………………… (ὅστις, ἥτις, ὅ,τι) ὑψώσει ἑαυτόν, ταπεινωθήσεται, καί ……………………… (ὅστις, ἥτις, ὅ,τι) ταπεινώσει ἑαυτόν, ὑψωθήσεται.


ε.
Εὐδαίμονες ……………………… (ὅστις, ἥτις, ὅ,τι) ταῖς ψυχαῖς κινδυνεύοντες σωτῆρες ἐγένοντο.


στ.
Φίλους ἐποιησάμην τούς ἀνθρώπους, ……………………… (ὅς, ἥ, ὅ) ἐπολέμησάν μοι.


ζ.
Πορεύῃ τήν ὁδόν, ……………………… (ὅς, ἥ, ὅ) πρό σοῦ ἐπορεύθησαν ἄλλοι.


η.
Ἐξ ……………………… (ὅσπερ, ἥπερ, ὅπερ) ἀκούω οἱ πολέμιοι ἔρχονται πρός ὑμᾶς.


θ.
Ἐν τῇ περί τήν Σαλαμῖνα μάχῃ οἱ Ἔλληνες οὐκ ἦσαν τοσοῦτοι, ……………………… (ὅσος, ὅση, ὅσον) οἱ Πέρσαι.


ι.
Δηλώσουσιν ……………………… (οἷος, οἵα, οἷον) νομίζουσιν εἶναι τούς ἐν τῇ χώρᾳ ὄντας ἀνθρώπους.

3.
Να συμπληρωθούν τα γνωμικά:


α.
Γνῶθι ………………………
1.
σεαυτόν


β.
Βούλου δ’ ἀρέσκειν πᾶσιν, μή ……………………… μόνον.
2.
ἀλλήλους


γ.
Εἰρηνεύετε ἐν ………………………
3.
σαυτόν


δ.
Ἀγαπᾶτε ………………………
4.
ἀλλήλοις


ε.
Ἀγαπήσεις τόν πλησίον σου ὡς ………………………
5.
σεαυτόν


στ.
Μηκέτι κρίνωμεν ………………………
6.
ἀλλήλους


ζ.
Πάντων μάλιστα αἰσχύνου ………………………
7.
σαυτῷ


η.
Ἐλεύθερον φύλαττε τόν ……………………… τρόπον.
8.
σεαυτοῦ

4.
Να συμπληρωθούν τα κενά με τον κατάλληλο τύπο κτητικής αντωνυμίας:


α.
Τά μέλλοντα γιγνώσκειν οὐ τῆς ……………………… (α΄ πρόσωπο) φύσεως ἐστίν.


β.
Ἀλλά σύν τοῖς ὅπλοις καί περί τῶν ……………………… (β΄ πρόσωπο) ἀγαθῶν μαχούμεθα.


γ.
Εἰς τό ……………………… (α΄ πρόσωπο) πρόσωπον ἐβαπτίσθητε πάντες.


δ.
Τούς ……………………… (α΄ πρόσωπο) συμμάχους προσεκαλέσαμεν.


ε.
Εἰρήνην τήν ……………………… (α΄ πρόσωπο) δίδωμι ὑμῖν.
5.
Να συμπληρωθούν τα κενά στις παρακάτω προτάσεις με τον κατάλληλο τύπο της αόριστης αντωνυμίας που βρίσκεται στην παρένθεση:


α.
Ἀφικνοῦνται οἱ Ἕλληνες εἰς ποταμόν ……………………… (τίς, τί)


β.
……………………… (οὐδείς, οὐδεμία, οὐδέν) ἐβούλοντο τάς συνθήκας λῦσαι.


γ.
Πότε ……………………… (τίς, τί) πιστεύεις, ὦ παῖ;


δ.
Πολύν χρόνον ἠγωνίσαντο ……………………… (ἀμφότερος, ἀμφοτέρα, ἀμφότερον), τέλος δ’ ἐνίκησε βασιλεύς.


ε.
……………………… (πᾶς, πᾶσα, πᾶν) τῶν κακῶν καί ……………………… (πᾶς, πᾶσα, πᾶν) τῶν λυπῶν ἰατρός ἐστίν ὁ χρόνος.


στ.
Εἴ ……………………… (τίς, τί) ἑτέρους ἐδούλωσαν, δεσπόται ὀνομάζονται.
Eἰμί

Το ρήμα εἰμί είναι ανώμαλο, και οι χρόνοι του στην οριστική είναι:

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ:
εἰμί

ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ:
ἦ και ἦν

ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ:
ἔσομαι

ΑΟΡΙΣΤΟΣ:
ἐγενόμην
ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ:
γέγονα
ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ:
ἐγεγόνειν

Από τους παραπάνω χρόνους, ο ενεστώτας, ο παρατατικός και ο μέλλοντας χρησιμοποιούνται για το σχηματισμό των περιφραστικών ρηματικών τύπων και κλίνονται ως εξής:

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	
ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ

	εἰμί

εἶ

ἐστί(ν)
ἐσμέν

ἐστέ
εἰσί(ν)
	ἦ και ἦν

ἦσθα

ἦν

ἦμεν

ἦτε 
ἦσαν
	ἔσομαι

ἔσῃ ή ἔσει

ἔσται

ἐσόμεθα

ἔσεσθε

ἔσονται


	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	
	ΜΕΤΟΧΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	
	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ

	εἶναι
	ἔσεσθαι
	
	ὤν, (γεν. ὄντος)
	ἐσόμενος

	
	
	
	οὖσα, (γεν. οὔσης)
	ἐσομένη

	
	
	
	ὄν, (γεν. ὄντος)
	ἐσόμενον


ΑΣΚΗΣΕΙΣ

1.
Να συμπληρωθούν τα κενά με τον κατάλληλο τύπο του ρήματος εἰμί, στο χρόνο που βρίσκεται στην παρένθεση:


α.
Ὑμεῖς ……………………… οἱ προδόντες τήν πόλιν. (ενεστώτας)


β.
Τοῦτο ἀληθές ……………………… (παρατατικός)


γ.
Τά τῶν γεωργῶν τέκνα πολύτιμοι τῶν γονέων βοηθοί ……………………… (ενεστώτας)


δ.
Ἡμεῖς πάντες φίλοι καί σύμμαχοι ……………………… (μέλλοντας)


ε.
Οἱ Σκύθαι ἀστυνόμοι δεινοί ……………………… (παρατατικός)


στ.
Ποικίλαι ……………………… αἱ τῶν ἀνθρώπων φύσεις. (ενεστώτας)


ζ.
Ἡ Τροία πλουσία πόλις ……………………… ποτε. (παρατατικός)

2.
Να συνδυάσετε τις φράσεις που δίνονται στις στήλες Α και Β χρησιμοποιώντας συγχρόνως ως συνδετικό τον κατάλληλο τύπο του ρήματος εἰμί:



Α
Β


α.
Ἡ σιωπή
………………………
α.
σχολεῖον τῆς Ἑλλάδος.


β.
Αἱ Ἀθῆναι
………………………
β.
τό φῶς τοῦ κόσμου.


γ.
Μέγα
………………………
γ.
τό ἀπολωλός πρόβατον.


δ.
Ἐγώ
………………………
δ.
τό τῆς θαλάττης κράτος.


ε.
Ἐγώ
………………………
ε.
κόσμος τοῖς νέοις.

3.
Ο τύπος ἐγένεσθε:


i.
Να αντικατασταθεί χρονικά.


ii.
Να αντικατασταθεί εγκλιτικά (και απαρέμφατο – μετοχή).
	ἐγένεσθε

	ΕΝΕΣΤ.
	
	
	ΟΡΙΣΤ.
	

	ΠΑΡΑΤ.
	
	
	ΥΠΟΤΑΚΤ.
	

	ΜΕΛ.
	
	
	ΕΥΚΤ.
	

	ΑΟΡ.
	
	
	ΠΡΟΣΤΑΚΤ.
	

	ΠΑΡΑΚ.
	
	
	ΑΠΑΡΕΜΦ.
	

	ΥΠΕΡΣ.
	
	
	ΜΕΤΟΧΗ
	


ΡΗΜΑΤΙΚΕΣ ΚΑΤΑΛΗΞΕΙΣ ΑΡΧΑΙΩΝ ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ

Α΄ ΣΥΖΥΓΙΑ

ΜΝΗΜΟΝΙΚΟΣ ΠΙΝΑΚΑΣ του ΡΗΜΑΤΟΣ λύω

ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ

ΟΡΙΣΤΙΚΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜ.
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	λύ – ω
	ἔ – λυ – ον 
	λύ – σω 
	ἔ – λυ – σα
	λέ – λυ – κα 
	ἐ – λε – λύ – κειν

	λύ – εις
	ἔ – λυ – ες
	λύ – σεις
	ἔ – λυ – σας
	λέ – λυ – κας
	ἐ – λε – λύ – κεις

	λύ – ει
	ἔ – λυ – ε
	λύ – σει
	ἔ – λυ – σε
	λέ – λυ – κε
	ἐ – λε – λύ – κει 

	λύ – ομεν
	ἐ – λύ – ομεν
	λύ – σομεν
	ἐ – λύ – σαμεν
	λε – λύ – καμεν
	ἐ – λε – λύ – κεμεν

	λύ – ετε
	ἐ – λύ – ετε
	λύ – σετε
	ἐ – λύ – σατε
	λε – λύ – κατε
	ἐ – λε – λύ – κετε

	λύ – ουσι(ν)
	ἔ – λυ – ον 
	λύ – σουσι(ν)
	ἔ – λυ – σαν
	λε – λύ – κασιν
	ἐ – λε – λύ – κεσαν


ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜ.
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	λύ – ομαι
	ἐ – λυ – όμην 
	λύ – σομαι
	ἐ – λυ – σάμην
	λέ – λυ – μαι
	ἐ – λε – λύ – μην 

	λύ – ει (ῃ)
	ἐ – λύ – ου
	λύ – σει (σῃ)
	ἐ – λύ – σω
	λέ – λυ – σαι
	ἐ – λέ – λυ – σο

	λύ – εται
	ἐ – λύ – ετο
	λύ – σεται
	ἐ – λύ – σατο
	λέ – λυ – ται
	ἐ – λέ – λυ – το 

	λυ – όμεθα
	ἐ – λυ – όμεθα
	λυ – σόμεθα
	ἐ – λυ – σάμεθα
	λε – λύ – μεθα
	ἐ – λε – λύ – μεθα 

	λύ – εσθε
	ἐ – λύ – εσθε
	λύ – σεσθε
	ἐ – λύ – σασθε
	λέ – λυ – σθε 
	ἐ – λέ – λυ – σθε 

	λύ – ονται
	ἐ – λύ – οντο
	λύ – σονται
	ἐ – λύ – σαντο
	λέ – λυ – νται 
	ἐ – λέ – λυ – ντο 


ΟΡΙΣΤΙΚΗ

ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ

ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	λύ – ω
	λύ – σω
	λελυκώς –κυῖα –κός
ὦ

	λύ – ῃς
	λύ – σῃς
	λελυκώς –κυῖα –κός
ᾖς

	λύ – ῃ
	λύ – σῃ
	λελυκώς –κυῖα –κός
ᾖ

	λύ – ωμεν
	λύ – σωμεν
	λελυκότες –κυῖαι –κότα
ὦμεν

	λύ – ητε
	λύ – σητε
	λελυκότες –κυῖαι – κότα
ἦτε

	λύ – ωσι(ν)
	λύ – σωσι(ν)
	λελυκότες κυῖαι –κότα
ὦσι(ν)


ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ

ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	λύ – ωμαι
	λύ – σωμαι
	λελυμένος –η – ον
ὦ

	λύ – ῃ
	λύ – σῃ
	λελυμένος –η –ον
ᾖς

	λύ – ηται
	λύ – σηται
	λελυμένον –η – ον
ᾖ

	λυ – ώμεθα
	λυ – σώμεθα
	λελυμένοι –αι –α
ὦμεν

	λύ – ησθε
	λύ – σησθε
	λελυμένοι –αι –α
ἦτε

	λύ – ωνται
	λύ – σωνται
	λελυμένοι –αι –α
ὦσι(ν)


ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ

ΕΥΚΤΙΚΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	λύ – οιμι
	λύ – σοιμι
	λύ – σαιμι
	λελυκώς –κυῖα –κος
εἴην

	λύ – οις
	λύ – σοις
	λύ – σαις (–σειας)
	λελυκώς –κυῖα –κός
εἴης

	λύ – οι
	λύ – σοι
	λύ – σαι (–σειεν)
	λελυκώς –κυῖα –κός
εἴη

	λύ – οιμεν
	λύ – σοιμεν
	λύ – σαιμεν
	λελυκότες –κυῖαι –κότα
εἴημεν /εἶμεν

	λύ – οιτε
	λύ – σοιτε
	λύ – σαιτε
	λελυκότες –κυῖαι –κότα
εἴητε /εἶτε

	λύ – οιεν
	λύ – σοιεν
	λύ – σαιεν (–σειαν)
	λελυκότες –κυῖαι –κότα
εἴησαν /εἶεν


ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ

ΕΥΚΤΙΚΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	λυ – οίμην
	λυ – σοίμην
	λυ – σαίμην
	λελυμένος –η –ον
εἴην

	λύ – οιο
	λύ – σοιο
	λύ – σαιο
	λελυμένος –η –ον
εἴης

	λύ – οιτο
	λύ –σοιτο
	λύ – σαιτο
	λελυμένος –η –ον
εἴη

	λυ – οίμεθα
	λυ – σοίμεθα
	λυ – σαίμεθα
	λελυμένοι –αι –α
εἴημεν /εἶμεν  

	λύ – οισθε
	λύ – σοισθε
	λύ – σαισθε
	λελυμένοι –αι –α
εἴητε /εἶτε  


ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ

ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	–
	–
	–

	λῦ – ε
	λῦ – σον
	λελυκώς –κυῖα – κός
ἴσθι

	λυ – έτω
	λυ – σάτω
	λελυκώς –κυῖα – κός
ἔστω

	–
	–
	–

	λύ – ετε
	λύ – σατε
	λελυκότες –κυῖαι – κότα
ἔστε 

	λύ – όντων ή 

λυ – έτωσαν
	λυ – σάντων ή 
λυ – σάτωσαν
	λελυκότες –κυῖαι – κότα
ὂντων 

ή ἔστων ή ἔστωσαν


ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ

ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	–
	–
	–

	λύ – ου
	λῦ – σαι
	λέλυ – σο

	λυ – έσθω
	λυ – σάσθω
	λελύ – σθω

	–
	–
	–

	λύ – εσθε
	λύ – σασθε
	λέλυ – σθε 

	λυ – έσθων ή
 –έσθωσαν
	λυ – σάσθω ή

 –σάσθωσαν
	λελύ – σθων ή
– σθωσαν


ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ

ΜΕΤΟΧΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	(ὁ)
λύ – ων
	(ὁ)
λύ – σων
	(ὁ)
λύ – σας
	(ὁ)
λελυ – κώς

	(ἡ)
λύ – ουσα
	(ἡ)
λύ – σουσα
	(ἡ)
λύ – σασα
	(ἡ)
λελυ – κυῖα

	(τό)
λῦ – ον
	(τό)
λῦ – σον
	(τό)
λῦ – σαν
	(τό)
λελυ – κός


ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ

ΜΕΤΟΧΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	(ὁ)
λυ – όμενος
	(ὁ)
λυ – σόμενος
	(ὁ)
λυ – σάμενος
	(ὁ)
λελυ – μένος

	(ἡ)
λυ – ομένη
	(ἡ)
λυ – σομένη
	(ἡ)
λυ – σαμένη
	(ἡ)
λελυ – μένη

	(τό)
λυ – όμενον
	(τό)
λυ – σόμενον
	(τό)
λυ – σάμενον
	(τό)
λελυ – μένον


ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ

ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	λύ – ειν
	λύ - σειν
	λῦ – σαι
	λελυ – κέναι


ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ

ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	λύ – εσθαι
	λύ - σεσθαι
	λύ – σασθαι
	λελῦ – σθαι


ΣΥΓΚΕΝΤΡΩΤΙΚΟΣ ΠΙΝΑΚΑΣ – ΟΙ ΑΟΡΙΣΤΟΙ ΤΩΝ ΑΡΧΑΙΩΝ

ΑΟΡΙΣΤΟΣ Α΄ ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΟΣ

	ΡΗΜΑ: λύω

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	 ἔλυ – σα 
	λύ – σω 
	λύ – σαιμι 
	–
	
	

	ἔλυ – σας
	λύ – σῃς
	λύ – σαις (– σειας)
	λῦ – σον
	
	

	ἔλυ – σε(ν)
	λύ – σῃ
	λύ – σαι (σειε)
	λυ – σάτω
	
	λύ – σας

	ἐλύ – σαμεν
	λύ – σωμεν
	λύ – σαιμεν
	–
	λῦ – σαι 
	λύ – σασα

	ἐλύ – σατε
	λύ – σητε
	λύ – σαιτε
	λύ – σατε
	
	λῦ – σαν

	ἔλυ – σαν
	λύ – σωσι(ν)
	λύ – σαιεν (–σειαν)
	λυ – σάντων ή λυ – σάτωσαν
	
	


ΑΟΡΙΣΤΟΣ Α΄ ΜΕΣΟΣ του ΡΗΜΑΤΟΣ: λύομαι

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἐλυ – σάμην 
	λύ - σωμαι
	λυ -σαίμην
	–
	
	

	ἐλύ – σω
	λύ – σῃ
	λύ – σαιο
	λῦ – σαι
	
	

	ἐλύ – σατο
	λύ – σηται
	λύ – σαιτο
	λυ – σάσθω
	
	λυ – σάμενος

	ἐλυ – σάμεθα
	λυ – σώμεθα
	λυ – σαίμεθα
	–
	λύ – σασθαι
	λυ – σαμένη

	ἐλύ – σασθε
	λύ – σησθε
	λύ – σαισθε
	λύ – σασθε
	
	λυ – σάμενον

	ἐλύ – σαντο
	λύ – σωνται
	λύ – σαιντο
	λυ – σάσθων ή λυ – σάσθωσαν
	
	


ΑΟΡΙΣΤΟΣ Β΄ ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΟΣ

	ΡΗΜΑ: Βάλλω

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἔβαλ – ον 
	βάλ - ω
	βάλ – οιμι 
	–
	
	

	ἔβαλ – ες
	βάλ – ῃς
	βάλ – οις
	βάλ – ε
	
	

	ἔβαλ – ε
	βάλ – ῃ
	βάλ – οι
	βαλ– έτω
	
	βαλ – ών

	ἐβάλ – ομεν
	βάλ – ωμεν
	βάλ – οιμεν
	–
	βαλ – εῖν
	βαλ – οῦσα

	ἐβάλ – ετε
	βάλ – ητε
	βάλ – οιτε
	βάλ – ετε
	
	βαλ – όν

	ἔβαλ – ον
	βάλ – ωσι(ν)
	βάλ – οιεν
	βαλ – όντων ή βαλ – έτωσαν
	
	


ΑΟΡΙΣΤΟΣ Α΄ ΜΕΣΟΣ του ΡΗΜΑΤΟΣ: βάλλομαι

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἐβαλ – όμην 
	βάλ – ωμαι 
	βαλ – οίμην 
	–
	
	

	ἐβάλ – ου
	βάλ – ῃ
	βάλ – οιο
	βαλ – οῦ
	
	

	ἐβάλ – ετο
	βάλ – ηται
	βάλ – οιτο
	βαλ – έσθω
	
	βαλ – όμενος

	ἐβαλ – όμεθα
	βαλ – ώμεθα
	βαλ – οίμεθα
	–
	βαλ – έσθαι
	βαλ – ομένη

	ἐβάλ – εσθε
	βάλ – ησθε
	βάλ – οισθε
	βάλ – εσθε
	
	βαλ – όμενον

	ἐβάλ – οντο
	βάλ – ωνται
	βάλ – οιντο
	βαλ – έσθων ή βαλ – έσθωσαν
	
	


ΑΟΡΙΣΤΟΣ Α΄ ΠΑΘΗΤΙΚΟΣ

	ΡΗΜΑ: Λύομαι

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἐλύ – θην 
	λυ – θῶ
	λυ - θείην
	–
	
	

	ἐλύ – θης
	λυ – θῇς
	λυ – θείης
	λύ – θητι
	
	

	ἐλύ – θη
	λυ – θῇ
	λυ – θείη 
	λυ – θήτω
	
	λυ – θείς

	ἐλύ – θημεν
	λυ – θῶμεν
	λυ – θείημεν /–θεῖμεν
	–
	λυ – θῆναι
	λυ – θεῖσα

	ἐλύ – θητε
	λυ – θῆτε
	λυ – θείητε / –θεῖτε
	λύ – θητε
	
	λυ – θέν

	ἐλύ – θησαν
	λυ – θῶσι(ν)
	λυ – θείησαν /–θεῖεν
	λυ – θέντων ή λυ – θήτωσαν
	
	


ΑΟΡΙΣΤΟΣ β΄ ΠΑΘΗΤΙΚΟΣ του ΡΗΜΑΤΟΣ: γράφομαι

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἐγράφ - ην
	γραφ - ῶ
	γραφ - είην
	–
	
	

	ἐγράφ – ης
	γραφ – ῇς
	γραφ – είης
	γράφ – ηθι
	
	

	ἐγράφ – η
	γραφ – ῇ
	γραφ – είη
	γραφ – ήτω
	
	γραφ – είς

	ἐγράφ – ημεν
	γραφ – ῶμεν
	γραφ – είημεν /–εῖμεν
	–
	γραφ – ῆναι
	γραφ – εῖσα

	ἐγράφ – ητε
	γραφ – ῆτε
	γραφ – είητε / –εῖτε
	γράφ – ητε
	
	γραφ – έν

	ἐγράφ – ησαν
	γραφ – ῶσι(ν)
	γραφ –  είησαν / –εῖεν
	γραφ – έντων ή

γραφ – ήτωσαν
	
	


ΑΦΩΝΟΛΗΚΤΑ ΡΗΜΑΤΑ

Παρακείμενος – Υπερσυντέλικος Ενεργητικής Φωνής

Ουρανικόληκτα Ρήματα ( - χα )
	
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	Οριστ.
	πέπραχα
πέπραχας
πέπραχε(ν)
πεπράχαμεν
πεπράχατε
πεπράχασι(ν)
	ἐπεπράχειν
ἐπεπράχεις
ἐπεπράχει
ἐπεπράχεμεν
ἐπεπράχετε
ἐπεπράχεσαν

	Υποτ.
	πεπραχώς, - υῖα, - χός 
ὦ κ.λ.π.
	

	Ευκτ.
	πεπραχώς, - υῖα, - χός
εἴην κ.λ.π.
	

	Προστ.
	    –

πεπραχώς, - υῖα, - χός           ἴσθι
πεπραχώς, - υῖα, - χός           ἔστω
    –

πεπραχότες, - υῖαι, - χότα    ἔστε
πεπραχότες, - υῖαι, - χότα    ἔστων   ή ὄντων   ή   ἔστωσαν
	

	Απαρ.
	πεπραχέναι
	

	Μτχ.
	πεπραχώς, - υῖα, - χός
	


Χειλικόληκτα Ρήματα ( - φα )
	
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	Οριστ.
	γέγραφα
γέγραφας
γέγραφε(ν)
γεγράφαμεν
γέγράφατε
γεγράφασι(ν)
	ἐγεγράφειν
ἐγεγράφεις
ἐγεγράφει
ἐγεγράφεμεν
ἐγεγράφετε
ἐγεγράφεσαν

	Υποτ.
	γεγραφώς,  – υῖα,  – φός 
ὦ κ.λ.π.
	

	Ευκτ.
	γεγραφώς,  – υῖα,  – φός
εἴην κ.λ.π.
	

	Προστ.
	    –

γεγραφώς,  – υῖα,  – φός             ἴσθι           

γεγραφώς,  – υῖα,  – φός             ἔστω
    –

γεγραφότες,  – υῖαι,  – φότα      ἔστε
γεγραφότες,  – υῖαι,  – φότα      ἔστων   ή ὄντων   ή   ἔστωσαν

	

	Απαρ.
	γεγραφέναι
	

	Μτχ.
	γεγραφώς,  – υῖα,  – φός
	


Οδοντικόληκτα Ρήματα ( - κα )
	
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	Οριστ.
	πέπεικα
πέπεικας
πέπεικε(ν)
πεπείκαμεν
πεπείκατε
πεπείκασι(ν)
	ἐπεπείκειν
ἐπεπείκεις
ἐπεπείκει
ἐπεπείκεμεν
ἐπεπείκετε
ἐπεπείκεσαν

	Υποτ.
	πεπεικώς, - κυῖα, - κός
ὦ κ.λ.π.
	

	Ευκτ.
	πεπεικώς, - κυῖα, - κός
εἴην κ.λ.π.
	

	Προστ.
	    –

πεπεικώς, - κυῖα, - κός          ἴσθι

πεπεικώς, - κυῖα, - κός          ἔστω

  –

πεπεικότες, - κυῖαι, - κότα          ἔστε
πεπεικότες, - κυῖαι, - κότα          ἔστων   ή  ὄντων    ή    ἔστωσαν
	

	Απαρ.
	πεπεικέναι
	

	Μτχ.
	πεπεικώς, - κυῖα, - κός
	


ΑΦΩΝΟΛΗΚΤΑ ΡΗΜΑΤΑ

Παρακείμενος – Υπερσυντέλικος Μέσης Φωνής
Ουρανικόληκτα Ρήματα ( - γμαι )
	
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	Οριστ.
	πέπραγμαι

πέπραξαι

πέπρακται

πεπράγμεθα

πέπραχθε

πεπραγμένοι, –αι, –α
εἰσί
	ἐπεπράγμην

ἐπέπραξο

ἐπέπρακτο

ἐπεπράγμεθα

ἐπέπραχθε

πεπραγμένοι, –αι, –α
ἦσαν

	Υποτ.
	πεπραγμένος, –η, –ον
ὦ κ.λ.π.
	

	Ευκτ.
	πεπραγμένος, –η, –ον
εἴην κ.λ.π.
	

	Προστ.
	    –

πέπραξο

πεπράχθω

    –

πέπραχθε

πεπράχθων
	

	Απαρ.
	πεπρᾶχθαι
	

	Μτχ.
	πεπραγμένος, –η, –ον
	


Χειλικόληκτα Ρήματα ( - μμαι )
	
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	Οριστ.
	γέγραμμαι

γέγραψαι

γέγραπται

γεγράμμεθα

γέγραφθε

γεγραμμένοι, –αι, –α
εἰσί(ν)
	ἐγεγράμμην
ἐγέγραψο

ἐγέγραπτο

ἐγεγράμμεθα

ἐγέγραφθε

γεγραμμένοι … ἦσαν

	Υποτ.
	γεγραμμένος, –η, –ον
ὦ κ.λ.π.
	

	Ευκτ.
	γεγραμμένος, –η, –ον
εἴην κ.λ.π.
	

	Προστ.
	    –

γέγραψο

γεγράφθω

    –

γέγραφθε

γεγράφθων
	

	Απαρ.
	γεγράφθαι
	

	Μτχ.
	γεγραμμένος –η, –ον
	


Οδοντικόληκτα Ρήματα ( - σμαι )
	
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	Οριστ.
	ἤλπισμαι

ἤλπισαι

ἤλπισται

ἠλπίσμεθα

ἤλπισθε

ἠλπισμένοι –αι, –α
εἰσί(ν)
	ἠλπίσμην
ἤλπισο

ἤλπιστο

ἠλπίσμεθα

ἤλπισθε

ἠλπισμένοι –αι, –α
ἦσαν

	Υποτ.
	ἠλπισμένος –η, –ον
ὦ κ.λ.π.
	

	Ευκτ.
	ἠλπισμένος –η, –ον
εἴην κ.λ.π.
	

	Προστ.
	    –

ἤλπισο

ἠλπίσθω

    –

ἤλπισθε

ἠλπίσθων
	

	Απαρ.
	ἠλπί–σθαι
	

	Μτχ.
	ἠλπισμένος, η, ον
	


Ημιφωνόληκτα Ρήματα

Ενρινόληκτα – Υγρόληκτα

	
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	Οριστ.
	ἤγγελμαι

ἤγγελσαι

ἤγγελται

ἠγγέλμεθα

ἤγγελθε

ἠγγελμένοι, –αι, –α
εἰσί
	ὤξυμμαι

ὤξυνσαι

ὤξυνται

ὠξύμμεθα

ὤξυνθε

ὠξυμμένοι, –αι, –α
εἰσί
	πέφασμαι

πέφανσαι

πέφανται

πεφάσμεθα

πέφανθε

πεφασμένοι, –αι, –α
εἰσί

	Υποτ.
	ἠγγελμένος, –η, –ον
ὦ κ.λ.π.
	ὠξυμμένος, –η, –ον
ὦ κ.λ.π.
	πεφασμένος, –η, –ον
ὦ κ.λ.π.

	Ευκτ.
	ἠγγελμένος, –η, –ον
εἴην κ.λ.π
	ὠξυμμένος, –η, –ον
εἴην κ.λ.π
	πεφασμένος, –η, –ον
εἴην κ.λ.π

	Προστ.
	    –

ἤγγελσο

ἠγγέλθω

    –

ἤγγελθε

ἠγγέλθων
	    –

ὤξυνσο

ὠξύνθω

    –

ὤξυνθε

ὠξύνθων
	    –

πέφανσο

πεφάνθω

    –

πέφανθε

πεφάνθων

	Απαρ.
	ἠγγέλθαι
	ὠξύνθαι
	πεφάνθαι

	Μτχ.
	ἠγγελμένος, –η, –ον
	ὠξυμμένος, –η, –ον
	πεφασμένος, –η, –ον


	
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	Οριστ.
	ἠγγέλμην
ἤγγελσο

ἤγγελτο

ἠγγέλμεθα

ἤγγελθε

ἠγγελμένοι εἰσί
	ὠξύμμην
ὤξυνσο

ὤξυντο

ὠξύμμεθα

ὤξυνθε

ὠξυμμένοι εἰσί
	ἐπεφάσμην
ἐπέφανσο

ἐπέφαντο

ἐπεφάσμεθα

ἐπέφανθε

πεφασμένοι εἰσί


ΑΣΚΗΣΕΙΣ ΣΤΑ ΑΦΩΝΟΛΗΚΤΑ ΡΗΜΑΤΑ.

Ουρανικόληκτα (κ, γ, χ, ττ, σσ).
 Άσκηση 1.

Να βρείτε τους τύπους των ουρανικόληκτων ρημάτων και να τους αντικαταστήσετε χρονικά.

1. Δόξα σοι τῷ δείξαντι τό  φῶς.

2. Οὗτοι ἄγονται καί φέρονται.

3. Εἰ τήν οὐσίαν φυλαττοίμην, οὐκ ἄν εἴην πένης

4. Οἱ Ἕλληνες ἐν Πλαταιαῖς Βοιωτίας ἐτάττοντο.

5. Μή ταρασσέσθω ὑμῶν ἡ καρδία.

	ΕΝ.
	
	
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	
	
	

	ΥΠΣ.
	
	
	
	
	


Άσκηση 2.

Να συμπληρώσετε τα κενά με τον κατάλληλο τύπο που σας δίδεται στην παρένθεση.

1. Πολλά ἀναλίσκουσιν, ἵνα τόν δῆμον χρήμασι …………………(προσάγομαι, υποτ. ενεστώτα).

2. …………………εἰς τούς δικαστάς, ἵνα ἡμᾶς δικάσωσι (ἄγω, υποτ. ενεστώτα).

3. Τάς ἑσπερινάς ἡμῶν εὐχάς ………… (προσδέχομαι, προστ. αορίστου β’ ενικό).

4. Οἱ μαθηταί……………………….. (ταράττομαι, υπερσυντέλικος) ὁρῶντες Σωκράτη πράως τήν συμφοράν φέροντα.

5. Πάντες οἱ τοῦ Κύρου στρατιῶται  …………………. (τάττομαι, υπερσυντέλικος).

6. Ὅσα γάρ οἱ φίλοι τοῖς βασιλεῦσι οὐ τολμῶσι εἰπεῖν, ταῦτα …………………… (γράφομαι, οριστική παρακειμένου) ἐν τοῖς βιβλίοις.
Ἀσκηση 3

Να γραφεί το β΄ ενικό όλων των εγκλίσεων του Ενεστώτα, του Μέλλοντα, του Αορίστου και του Παρακειμένου  Ενεργητικής φωνής των παρακάτω ρημάτων: πράττω, διώκω, ἄγω, ἀλλάττω.

	
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤ.
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤ.

	ΕΝΣ.
	
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	
	


	
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤ.
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤ.

	ΕΝΣ.
	
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	
	


	
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤ.
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤ.

	ΕΝΣ.
	
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	
	


	
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤ.
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤ.

	ΕΝΣ.
	
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	
	


Άσκηση 4.

Να γραφεί το β΄ ενικό όλων των εγκλίσεων του Ενεστώτα, του Αορίστου και του Παρακειμένου Μέσης φωνής των παρακάτω ρημάτων: πλέκω, τάττω, ταράττω, ἐλέγχω.

	
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤ.
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤ.

	ΕΝΣ.
	
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	
	


	
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤ.
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤ.

	ΕΝΣ.
	
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	
	


	
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤ.
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤ.

	ΕΝΣ.
	
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	
	


	
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤ.
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤ.

	ΕΝΣ.
	
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	
	


Ἀσκηση 5.

Να κλιθεί η Προστακτική Παρακειμένου και ο Υπερσυντέλικος Μέσης φωνής των ρημάτων: φυλάττομαι, παράγομαι.

	Προστ. Παρακ
	Υπερσυντ.
	Προστ. Παρακ.
	Υπερσυντέλικος

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	


                                                             Χειλικόληκτα (π, β, φ, πτ)

Ἀσκηση 1.

Να αντικαταστήσετε χρονικά τους υπογραμμισμένους τύπους

1. Ἐπιθυμίαι κακαί βλάπτουσι τούς ἄνδρας.

2. Ἄνδρας αἱρώμεθα, ἵνα νόμους συγγράψωσι.
3. Εἴθε μή τήν τῆς κακίας ὁδόν τράποιντο.

4. Οὐκ ἄν τις ζῲη, εἰ μή τρέφοιτο.
5. Πέμψον πρέσβεις εἰς τάς Ἀθήνας.
	ΕΝ.
	
	
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	
	
	

	ΥΠΣ.
	
	
	
	
	


Ἀσκηση 2.

Να γράψετε το β΄ και γ΄ ενικό πρόσωπο όλων των εγκλίσεων του παθητικού Αορίστου των ρημάτων της παραπάνω άσκησης.

	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	


Άσκηση 3.

Να συμπληρωθούν τα κενά με τον κατάλληλο τύπο των ρημάτων που βρίσκονται στην παρένθεση.

1. Οἱ Ἕλληνες οὐκ …………………….. (ἐπιτρέπω, οριστική Μέλλοντα) τοῖς Πέρσαις εἰς τήν Ἑλλάδα ἐλθεῖν.

2. Ἀνδριάς τήν κεφαλήν ὑπό τῶν συμποτῶν ………………………… (ἀποκόπτομαι, οριστική Παρακειμένου).

3. Οἱ ἐν Μαραθῶνι πεσόντες ἐν Μαραθῶνι καί ………………………….. (θάπτομαι, οριστική Παρακειμένου).

4. Ὁρῶμεν ὑμᾶς …………………………… (βλάπτομαι, μετοχή Παρακειμένου) ὑπό τῶν πολεμίων.

5. Φωκίων ………………………. (μέμφομαι, οριστική Αορίστου) αὐτούς.
Άσκηση 4.

Να συμπληρώσετε τον πίνακα που ακολουθεί με τους ζητούμενους τύπους.

	
	Απαρέμφατο Αορίστου

Ενεργητικής Φωνής.
	Απαρέμφατο Παρακειμένου 

Μέσης Φωνής
	Απαρέμφατο Παθητικού

Αορίστου

	βλάπτω
	
	
	

	καλύπτω
	
	
	

	κόπτω
	
	
	

	πέμπω
	
	
	

	τρίβω
	
	
	

	σκάπτω
	
	
	

	γράφω
	
	
	

	τρέπω
	
	
	

	στρέφω
	
	
	

	τρέφω
	
	
	


Ἀσκηση 5.

Να διαγράψετε το σκέλος που είναι λάθος.

Ο μέσος Υπερσυντέλικος του στρέφω είναι

	ἔστραμμαι
	ἔστρεμμαι


Ο μέσος Παρακείμενος του κόπτω είναι

	κέκομαι
	κέκομμαι


Ο μέσος Παρακείμενος του τρέπω είναι:

	τέτραμμαι
	τέτροφα


Ο παθητικός Μέλλοντας του λείπω είναι:

	λειφθήσομαι
	λειχθήσομαι


Ο παθητικός αόριστος του τρέφω είναι: 

	ἐτράφην
	ἐτράφθην


Οδοντικόληκτα (τ, δ, θ, ζ)

Άσκηση 1.

Να κλίνετε την οριστική Μέλλοντα Ενεργητικής φωνής των παρακάτω οδοντικόληκτων ρημάτων: πείθω, σπένδω, νομίζω.

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	


Άσκηση 2.

Να γράψετε το β’ ενικό και β’ πληθυντικό όλων των εγκλίσεων του Παθητικού Αορίστου των ρημάτων ψεύδομαι και πείθομαι.
	
	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτ.

	Β΄ενικό
	
	
	
	

	Β΄πληθυντ.
	
	
	
	

	

	Β΄ενικό
	
	
	
	

	Β΄πληθυντ.
	
	
	
	


Άσκηση 3.

Να κλιθεί η οριστική και η προστακτική Παρακειμένου και η οριστική Υπερσυντελίκου μέσης φωνής του ρήματος νομίζω.
	Οριστ. Παρακειμ.
	Προστακτική Παρακ.
	Οριστ. Υπερσυντ.

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	


Άσκηση 4.

Να βάλετε Χ στο αντίστοιχο τετράγωνο, αν νομίζετε ότι η πρόταση είναι σωστή ή λαθεμένη.
	
	ΣΩΣΤΟ
	ΛΑΘΟΣ

	Ο Μέλλοντας του πάσχω είναι πείσω
	(
	(

	Ο Μέλλοντας του πορίζω είναι ποριῶ
	(
	(

	Ο Μέλλοντας του βιβάζω είναι βιβάσω
	(
	(

	Ο Μέλλοντας του σχίζω είναι σχιῶ
	(
	(

	Ο Παρακείμενος του πείθω είναι πέποιθα
	(
	(

	Ο Αόριστος του σπένδω είναι ἔσπεισα
	(
	(

	Το γ΄ ενικό Παρακειμένου του πείθομαι είναι πέπεισται
	(
	(


Άσκηση 5.

 Βρες την ακροστοιχίδα!!
	
	
	
	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	
	
	
	


ΟΡΙΖΟΝΤΙΑ

1. Το α΄ ενικό οριστικής Παρακειμένου του πείθομαι.

2. Το γ΄ ενικό οριστικής Μέλλοντα του ἄγομαι.

3. Η μετοχή παθητικού Αορίστου του ῥίπτω (θηλ.).

4. Το α΄ ενικό υποτακτικής παθητικού Αορίστου του ἀλλάττομαι.

5.  Η μετοχή παθητικού Αορίστου του λαμβάνομαι (θηλ.).

6. Το β΄ενικό οριστικής Μέλλοντα του κομίζω.

7. Η μετοχή παθητικού Αορίστου του στρέφω.

Στο 1 κάθετα θα εμφανιστεί το όνομα ιερού πλοίου των Αθηναίων.

ΓΕΝΙΚΕΣ ΑΣΚΗΣΕΙΣ

1.
Να γράψετε στις διπλανές στήλες τους τύπους που αναγράφονται στην παρένθεση:

	1.
	ἀπαγορεύω
	(α΄ πληθ. οριστ. μέλλ. + αορ.)
	
	

	2.
	βλάπτομαι
	(β΄ εν. οριστ. παθ. μέλλ. + αορ.)
	
	

	3.
	ἕπομαι
	(γ΄ εν. ορ. μέλλ. + αορ. β΄)
	
	

	4.
	κομίζω
	(γ΄ εν. ευκτ. μέλλ. + αορ.)
	
	

	5.
	συλλέγω
	(γ΄ πληθ. παρατ. + παρακ.)
	
	

	6.
	μανθάνω
	(β΄ εν. ορ. μέλλ. + αορ.)
	
	

	7.
	πέμπομαι
	(β΄ εν. ορ. μέσου αορ. + παρακ.)
	
	

	8.
	πλέω
	(α΄ πληθ. ορ. μέλλ. + παρακ.)
	
	

	9.
	ῥίπτομαι
	(β΄ εν. ορ. μέσου μέλλ. + παρακ.)
	
	

	10.
	σημαίνω
	(β΄ εν. ορ. μέλλ., αορ. παρακ.)
	
	

	11.
	σφάλλω
	(γ΄ εν. ορ. μελλ. + αορ.)
	
	

	12.
	ὠθοῦμαι
	(β΄ εν. ορ. αορ. + παρακ.)
	
	


2.
Να γράψετε στις διπλανές στήλες τους τύπους που αναγράφονται στην παρένθεση:

	
	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική
	Απαρέμφατο

	ἠπιστήθην
	
	
	
	
	

	εἴασα
	
	
	
	
	

	ᾠήθην
	
	
	
	
	

	οἴομαι
	
	
	
	
	

	φύω
	
	
	
	
	

	ἀπεφηνάμην
	
	
	
	
	

	ὤφθην
	
	
	
	
	

	ἐτραπόμην
	
	
	
	
	

	ἐξεπλάγην
	
	
	
	
	

	ἐλῶ
	
	
	
	
	

	ἀρῶ
	
	
	
	
	

	στελῶ
	
	
	
	
	

	ἤρθην
	
	
	
	
	

	ἐσκεψάμην
	
	
	
	
	

	ἀφειλόμην
	
	
	
	
	


3.
Στις φράσεις που σας δίνονται να αναγνωρίσετε γραμματικώς τους τύπους με τα έντονα γράμματα και να γράψετε την ίδια έγκλιση σε όλους τους χρόνους (χρονική αντικατάσταση):


1.
Ἀπόκριναί μοι πρός ὅ,τι ἐρωτῶ σε.


2.
Κριτόβουλος δ’ ἤδη ἡλικίαν ἔχει καί δεῖταί τινος ὅστις αὐτόν ὀνήσει.


3.
Τούτοις τοῖς λόγοις οἷς εἴρηκα τοσοῦτον μόνον ἐχρώμην ὅσον ὀφθῆναι διαλεγόμενος.


4.
Ὑμεῖς δέ μήτε ὑπό τῶν τοιῶνδε πολιτῶν παράγεσθε μήτε ἐμέ δι’ ὀργῆς ἔχετε, ᾧ και αὐτοί ξυνδιέγνωτε πολεμεῖν.


5.
Ὦ Κλέαρχε, ἀπόφηναι γνώμην, ὅ,τι σοι δοκεῖ.


6.
Εὐθύνους δε, καί εἰ μηδέ πώποτε διενοήθη ἀδικεῖν, τότ’ ἄν ἐπήρθη.


7.
Περί τοῦ πολέμου πρῶτον διαλεχθῶμεν καί σκεψώμεθα τί ἐν τῷ παρόντι χρή ποιεῖν.


8.
Εἰδυῖα γάρ ἡ πόλις παρά τοῖς ἀγαθοῖς ἀνδράσιν τάς ἀπολαύσεις ὑπερεωραμένας ᾠήθησαν δεῖν αὐτούς τιμᾶν.


9.
Καί ἐσεβεβλήκεσαν ἅμα ἐς τήν Ῥηγίνων οἱ Λοκροί πανστρατιᾷ, ἅμα δέ καί ξυνεπαγόντων Ῥηγίνων φυγάδων.


10.
Τότε δέ πᾶσα (ἡ νῆσος) ἐκαθάρθη τοιῷδε τρόπῳ.


11.
Βρασίδας ἐβόα λέγων ὡς οὐκ εἰκός εἴη ξύλων φειδομένους τούς πολεμίους ἐν τῇ χώρᾳ περιιδεῖν τεῖχος πεποιημένους, αλλά τάς τε σφετέρας ναῦς βιαζομένους τήν ἀπόβασιν καταγνύναι ἐκέλευε.


12.
Γνῶτε δέ καί ἐς τάς ἡμετέρας νῦν ξυμφοράς ἀπιδόντες οἵτινες ἀξίωμα μέγιστον τῶν Ἑλλήνων ἔχοντες ἥκομεν παρ’ ὑμᾶς.
4.
Να γράψετε το α΄ ενικό πρόσωπο οριστικής και το β΄ ενικό πρόσωπο προστατκτικής παρακειμένου και το β΄ πληθυντικό πρόσωπο υπερσυντελίκου των παρακάτω ρημάτων:

	Ενεστώτας
	α΄ εν. ορ. Πρκ.
	β΄ εν. προστ. Πρκ.
	β΄ πλ. Υπερσ.

	ἄρχομαι
	
	
	

	αἴρομαι
	
	
	

	ἐλέγχομαι
	
	
	

	αἰσχύνομαι
	
	
	

	ἐπιλανθάνομαι
	
	
	

	εὔχομαι
	
	
	

	βλάπτομαι
	
	
	

	πολιτεύομαι
	
	
	

	φέρομαι
	
	
	

	φθείρομαι
	
	
	

	πέμπομαι
	
	
	

	πυνθάνομαι
	
	
	

	σημαίνομαι
	
	
	

	ἀφικνοῦμαι
	
	
	

	τρέπομαι
	
	
	

	σφάλλομαι
	
	
	

	σπένδομαι
	
	
	

	ψεύδομαι
	
	
	


5.
Να γραφεί το β΄ ενικό προστακτικής μέσου αορίστου των παρακάτω ρημάτων:

	ἀμύνομαι
	
	φυλάττομαι
	

	ἀγγέλλομαι
	
	τάττομαι
	

	αἰτιῶμαι
	
	στρατεύομαι
	

	ἀλλάττομαι
	
	σκοποῦμαι
	

	ἡγοῦμαι
	
	ποιοῦμαι
	


6.
Να γραφεί το β΄ ενικό  και πληθυντικό οριστικής και το γ΄ ενικό προστακτικής παρακειμένου των παρακάτω ρημάτων (προσοχή στο χαρακτήρα των συμφωνόκλητων παρακειμένων):

	
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΥ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΥ

	
	β΄ ενικό
	β΄ πληθυντικό
	γ΄ ενικό

	τάττομαι
	
	
	

	ἅπτομαι
	
	
	

	ἄρχομαι
	
	
	

	πέμπομαι
	
	
	

	ἐλέγχομαι
	
	
	

	τρέφομαι
	
	
	

	σημαίνομαι
	
	
	

	πυνθάνομαι
	
	
	

	λαμβάνομαι
	
	
	

	παύομαι
	
	
	

	σκοποῦμαι
	
	
	


7.
Να γράψετε το β΄ ενικό πρόσωπο όλων των εγκλίσεων του αορίστου β΄ των παρακάτω ρημάτων:

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ

	
	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική

	αἱροῦμαι
	
	
	
	

	ἐπιλανθάνομαι
	
	
	
	

	πυνθάνομαι
	
	
	
	

	ἀφικνοῦμαι
	
	
	
	

	παρέχομαι
	
	
	
	

	συμβάλλομαι
	
	
	
	


8.
Να γραφεί ο ενικός αριθμός της οριστικής και το απαρέμφατο παρακειμένου των παρακάτω ρημάτων:

	
	Οριστική Παρακειμένου
	Απαρέμφατο

	πορεύομαι
	
	

	στέλλομαι
	
	

	αἴρομαι
	
	

	αἱροῦμαι
	
	

	λείπομαι
	
	

	πείθομαι
	
	

	πυνθάνομαι
	
	

	κομίζομαι
	
	

	σημαίνομαι
	
	

	φυλάττομαι
	
	

	πλήττομαι
	
	

	κόπτομαι
	
	

	τρέπομαι
	
	

	πέμπομαι
	
	

	ἐλέγχομαι
	
	

	φέρομαι
	
	


ΑΣΚΗΣΕΙΣ
Ασυναίρετα ρήματα της Α΄ συζυγίας

1. Να γραφούν το β΄ ενικό πρόσωπο προστακτικής, υποτακτικής και ευκτικής καθώς και το απαρέμφατο και η μετοχή των ρημάτων (στον ίδιο χρόνο):
	
	Ευκτική
	Προστακτική
	Απαρέμφατο
	Μετοχή (αρσεν.)
	Υποτακτική

	εἷλες
	
	
	
	
	

	ἤγαγες
	
	
	
	
	

	ἀφίκου
	
	
	
	
	

	ἔβαλες
	
	
	
	
	

	ἐγένου
	
	
	
	
	

	ἔλαβες
	
	
	
	
	

	ἔσχες
	
	
	
	
	

	ἔλιπες
	
	
	
	
	

	ἐπελάθου
	
	
	
	
	


2.
Να γράψετε την οριστική, υποτακτική, ευκτική και προστακτική του αορίστου στο β΄ ενικό πρόσωπο:

	
	Οριστική
	Υποτακτική
	Προστακτική
	Ευκτική

	ἄγω
	
	
	
	

	αἱρέω –ῶ
	
	
	
	

	ἁμαρτάνω
	
	
	
	

	στέλλω
	
	
	
	

	φυλάττομαι
	
	
	
	

	βάλλω
	
	
	
	

	λαμβάνω
	
	
	
	

	φεύγω
	
	
	
	

	ὁράω –ῶ
	
	
	
	

	λέγω
	
	
	
	


3. Να γράψετε τον παρακείμενο και τον υπερσυντέλικο των ρημάτων που σας δίνονται (στο ίδιο πρόσωπο και αριθμό):
	Ενεστώτας
	Παρακείμενος
	
	Ενεστώτας
	
	Παρακείμενος

	παιδεύουσι
	
	
	φυλάττεις
	
	

	δρῶμεν
	
	
	τάττει
	
	

	ζητεῖτε
	
	
	βάλλουσι
	
	

	ῥίπτεις
	
	
	στρατεύομεν
	
	

	ἀδικοῦσι
	
	
	ἀποθνῂσκει
	
	

	κόπτετε
	
	
	παρασκευάζεις
	
	

	βλάπτομεν
	
	
	
	
	


4.
Να γραφούν τα αντίστοιχα πρόσωπα του παρατατικού:
	ἐξάγω
	
	περιμένεις
	

	ἐπονομάζεις
	
	ἀποικίζετε
	

	συλλαμβάνομεν
	
	ἱκετεύω
	

	ἐκβάλλετε
	
	ἐμμένεις
	

	ῥίπτουσιν
	
	
	


5.
Να γραφούν τα αντίστοιχα πρόσωπα του ενεστώτα:

	ἐπετύγχανες
	
	κατεμάνθανε
	

	ἀπέρριπτε
	
	συνέγραφον (οὗτοι)
	

	ηὐξάνομεν
	
	ὡρίζετε
	

	ἤλπιζον (οὗτοι)
	
	συνέκρινες
	


6. Να γράψετε το α΄ ενικό πρόσωπο οριστικής παρακειμένου:
	Ενεστώτας
	Παρακείμενος
	Ενεστώτας
	Παρακείμενος

	πίπτω
	
	συλλέγω
	

	ἕλκω
	
	λέγω
	

	ἁλίσκομαι
	
	διαλέγομαι
	

	ὠθοῦμαι
	
	λαμβάνω
	

	λαγχάνω
	
	ἀνοίγω
	


7. Να γράψετε τον παρατατικό και τον αόριστο των παρακάτω σύνθετων ρημάτων:
	Ενεστώτας
	Παρατατικός
	Αόριστος
	Ενεστώτας
	Παρατατικός
	Αόριστος

	προσφέρω
	
	
	παραμένω
	
	

	διοικῶ
	
	
	καθορῶ
	
	

	προβάλλω
	
	
	ἐλλείπω
	
	

	καταρρίπτω
	
	
	ἐγχειρίζω
	
	

	περιφέρω
	
	
	ἐγκαλῶ
	
	

	ἐκλέγω
	
	
	συμφέρω
	
	

	συλλέγω
	
	
	συγχωρῶ
	
	

	παραπέμπω
	
	
	ἐμμένω
	
	

	συστρατεύω
	
	
	ἐπαιτιῶμαι
	
	

	συμπράττω
	
	
	ἀφικνοῦμαι
	
	

	ἐκπλήττω
	
	
	συμφωνῶ
	
	


\

8.
Να γραφεί το α΄ πρόσωπο ενικού της οριστικής παρακειμένου και υπερσυντελίκου των παρακάτω ρημάτων:
	
	Παρακείμενος
	Υπερσυντέλικος

	ἀκούω
	
	

	ἀλείφω
	
	

	ἐλαύνω
	
	

	ἐλέγχομαι
	
	

	ὀρύττω
	
	

	φέρω
	
	


9.
Να γράψετε το α΄ πρόσωπο παρατατικού των παρακάτω ρημάτων:
	Ενεστώτας
	Παρατατικός
	Ενεστώτας
	Παρατατικός

	βούλομαι
	
	ἕπομαι
	

	δύναμαι
	
	ἀνέχομαι
	

	μέλλω
	
	ἐργάζομαι
	

	ὠνοῦμαι
	
	ἀνοίγω
	

	ἐθίζω
	
	
	


ΣΥΝΗΡΗΜΕΝΑ ΡΗΜΑΤΑ
Ρήματα σε –αω

	
	ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ
	ΜΕΣΗ ΚΑΙ ΠΑΘΗΤΙΚΗ

	
	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	τιμάω

τιμάεις

τιμάει

τιμάομεν

τιμάετε

τιμάουσι(ν)
	τιμῶ

τιμᾷς

τιμᾷ

τιμῶμεν

τιμᾶτε

τιμῶσι(ν)
	τιμάομαι
τιμάῃ (–ει)

τιμάεται

τιμαόμεθα

τιμάεσθε

τιμάονται
	τιμῶμαι
τιμᾷ

τιμᾶται

τιμώμεθα

τιμᾶσθε

τιμῶνται

	ΥΠΟΤΑΚΤ.
	τιμάω
τιμάῃς

τιμάῃ

τιμάωμεν

τιμάητε

τιμάωσι(ν)
	τιμῶ

τιμᾷς

τιμᾷ

τιμῶμεν

τιμᾶτε

τιμῶσι(ν)
	τιμάωμαι

τιμάῃ

τιμάηται

τιμαώμεθα

τιμάησθε

τιμάωνται
	τιμῶμαι

τιμᾷ

τιμᾶται

τιμώμεθα

τιμᾶσθε

τιμῶνται

	ΕΥΚΤΙΚΗ
	τιμάοιμι
τιμάοις

τιμάοι

τιμάοιμεν

τιμάοιτε

τιμάοιεν
	τιμῷμι –ῴην
τιμῷς –ῴης
τιμῷ –ῴη

τιμῷμεν

τιμῷτε

τιμῷεν
	τιμαοίμιν
τιμάοιο

τιμάοιτο

τιμαοίμεθα

τιμάοισθε

τιμάοιντο
	τιμῴμην
τιμῷο

τιμῷτο

τιμῴμεθα

τιμῷσθε

τιμῷντο

	ΠΡΟΣΤ.
	τίμαε
τιμαέτω

τιμάετε

τιμαόντων
	τίμα
τιμάτω

τιμᾶτε

τιμώντων
	τιμάου
τιμαέσθω

τιμάεσθε

τιμαέσθων
	τιμῶ
τιμάσθω

τιμᾶσθε

τιμάσθων

	ΑΠΑΡ.
	τιμάειν
	τιμᾶν
	τιμάεσθαι
	τιμᾶσθαι

	ΜΤΧ.
	τιμάων
τιμάουσα

τιμάον
	τιμῶν
τιμῶσα

τιμῶν
	τιμαόμενος
τιμαομένη

τιμαόμενον
	τιμώμενος
τιμωμένη

τιμώμενον


	
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
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ποιεῖσθε

ποιείσθων

	ΑΠΑΡ.
	ποιέειν
	ποιεῖν
	ποιέεσθαι
	ποιεῖσθαι

	ΜΤΧ.
	ποιέων
ποιέουσα

ποιέον
	ποιῶν
ποιοῦσα

ποιοῦν
	ποιεόμενος
ποιεομένη

ποιεόμενον
	ποιούμενος
ποιουμένη

ποιούμενον


	
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ἐποίεον
ἐποίεες

ἐποίεε(ν)

ἐποιέομεν

ἐποίεετε

ἐποίεον
	ἐποίουν
ἐποίεις

ἐποίει

ἐποιοῦμεν

ἐποιεῖτε

ἐποίουν
	ἐποιεόμην
ἐποιέου

ἐποιέετο

ἐποιεόμεθα

ἐποιέεσθε

ἐποιέοντο
	ἐποιούμην
ἐποιοῦ

ἐποιεῖτο
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Ρήματα σε –όω

	
	ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ
	ΜΕΣΗ ΚΑΙ ΠΑΘΗΤΙΚΗ

	
	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
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	δουλοόμενος
δουλοομένη

δουλοόμενον
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Παρατηρήσεις
Στα συνηρημένα ρήματα γίνονται οι εξής συναιρέσεις:

1.
Ρήματα σε –άω:


α.
ᾰ + ε = ᾶ:



ᾰ + η = ᾶ:



ᾰ + ει = ᾷ:



ᾰ + ῃ = ᾷ:


β.
ᾰ + ο = ω:



ᾰ + ω = ω:



α + ου = ω:



α + οι = ῳ:
2.
Ρήματα σε –έω:


ε + ε = ει:



ε + ο = ου:



ε + ω = ω


ε + η = η


ε + οι = οι


ε + ῃ = ῃ


ε + ει = ει


ε + ου = ου
3.
Ρήματα σε –όω:


α.
ο + ε = ου:




ο + ο = ου:




ο + ου = ου:



β.
ο + η = ω:




ο + ω = ω:



γ.
ο + ει = οι:




ο + οι = οι:




ο + ῃ = οι:


ΑΣΚΗΣΕΙΣ: για Συνηρημένα σε –άω και –ήω

1.
Να συμπληρωθεί ο πίνακας στις άλλες εγκλίσεις της ενεργητικής φωνής:

	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική

	ἀγαπᾷ

δαπανᾷς

νικῶμεν

ὁρᾶτε

κυβερνῶσι

ἐῶ

ἐρωτᾷς

γελᾷ

τολμῶμεν

τελευτᾶτε

ἐξαπατῶσι

προσδοκῶ

νικᾷς

ἐφορμᾷ

θηρᾶτε
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..……………………………
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..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………


2.
Να συμπληρωθούν τα πρόσωπα του παρατατικού που λείπουν:

	ἐγώ

σύ

οὗτος

ἡμεῖς

ὑμεῖς

οὗτοι
	ἐνίκων

..……….………………

..……….………………

..……….………………

..……….………………

..……….………………
	..……….………………

..……….………………

ἐνικᾶτο

..……….………………

..……….………………

..……….………………
	..……….………………

ἠγάπας

..……….………………

..……….………………

..……….………………

..……….………………
	..……….………………

..……….………………

..……….………………

..……….………………

ἠγαπᾶσθε

..……….………………


3.
Να συμπληρωθεί ο πίνακας στις άλλες εγκλίσεις της μέσης φωνής:

	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική

	ὁρμᾶται

πειρᾷ

πλανώμεθα

αἰτιᾶσθε

νικῶνται

ἐρωτώμεθα

ἡττᾶσθε

ἀγαπῶνται

πειρῶμαι

ἀφορμᾶται

ἰᾶσθε

ἐπαιτιῶνται

κτῶμαι

καυχᾶται

γελᾶται
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..……………………………

..……………………………
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..……………………………

..……………………………

..……………………………


4.
Να συμπληρωθούν οι προτάσεις με τους κατάλληλους τύπους των ρημάτων που δίδονται στις παρενθέσεις:


α.
Ὅν ……………………… (ἀγαπῶ) Κύριος, παιδεύει.


β.
Κῦρος ἔχων οὕς εἴρηκα, ……………………… (ὁρμῶμαι, παρατ.) ἀπό Σάρδεων.


γ.
Οἱ ὑπολειφθέντες (= αυτοί που εγκαταλείφθηκαν) ἑκατόν ἄνδρες οὐ δυνάμενοι εὑρεῖν τάς ὁδούς ……………………… (πλανῶμαι, μετχ.) ἀπώλοντο.


δ.
Οἱ πολλοί μᾶλλον ἄν ἄλλους ……………………… (αἰτιῶμαι, ευκτ.) ἤ ἑαυτούς.


ε.
Κῦρος ……………………… (καταπηδῶ, μετχ. αορ.) ἀπό τοῦ ἅρματος τά παλτά (= τα δόρατα) εἰς τάς χεῖρας ἔλαβε.


στ.
Ἐντεῦθεν οἱ μετά Κύρου ……………………… (πειρῶμαι, παρατ.) εἰσβάλλειν εἰς τήν Κιλικίαν.


ζ.
Ὁ δέ λαβών τούς δαρεικούς ……………………… (δαπανῶ, παρατ.) εἰς τούς στρατιώτας.


η.
Οἱ εὐγενεῖς τῶν μετά Κύρου Περσῶν ……………………… (εἰσπηδῶ, μετχ. αορ.) εἰς τόν πηλόν ἐξεκόμισαν (= έβγαλαν έξω) τάς ἁμάξας.


θ.
Ἄν τό μέσον τοῦ βασιλέως στρατεύματος ……………………… (νικῶ, α΄ πληθ. υποτ. ενεστ.), πάνθ’ ἡμῖν γέγονε.


ι.
Γλώττης μάλιστα πανταχοῦ ……………………… (πειρῶμαι, β΄ ενικ. προστ.) κρατεῖν.


ια.
Ἡ πόλις σπουδάζει (= φροντίζει πολύ) περί τούς ἐν τῷ πολέμῳ ……………………… (τελευτῶ, μετχ. ενεστ.).


ιβ.
Ταῦτα δε ……………………… (ὁρῶ, προστ.) οἱ Ἀθηναῖοι. 


ιγ.
Ταῦτα γάρ τοῖς θεοῖς ηὔχεσθε, ἅπερ ἐκείνους ……………………… (ὁρῶ, β΄ πληθ. παρατ.) ποιοῦντας.


ιδ.
Οἱ Ἕλληνες ……………………… (βοῶ, παρατ.) ἀλλήλοις μή θεῖν (= τρέχουν), ἀλλ’ ἐν τάξει ἕπεσθαι.


ιε.
Ξενοφῶν ……………………… (ὁρῶ, παρατ.) ῥᾳδίαν ἀπό τῆς κορυφῆς τοῦ ὄρους τήν ἔφοδον ἐπί τόν λόφον, ἔνθα ἦσαν οἱ πολέμιοι.
5.
Να συμπληρωθούν οι προτάσεις με τους κατάλληλους τύπους των ρημάτων ζῶ, πεινῶ και διψῶ σύμφωνα με την υπόδειξη της παρένθεσης:


α.
Οὐκ ἤσθιε (= έτρωγε), εἰ μή ……………………… (πεινῶ, γ΄ πρόσ. ευκτ.), οὐδ’ ἔπινεν, εἰ μή ……………………… (διψῶ, γ΄ πρόσ. ευκτ.).


β.
Ἀλλ’ ὤφελε μέν Κῦρος ……………………… (ζῶ, απαρ.).


γ.
Οὐ ……………………… (ζῶ, α΄ πληθ. πρόσ. ενεστ.), ἵνα ἐσθίωμεν, ἀλλ’ ἐσθίομεν, ἵνα ……………………… (ζῶ, υποτ.).


δ.
Οἱ Μυσοί ……………………… (ζῶ, παρατ.) ἀπό μέλιτος καί γάλακτος.


ε.
Μακάριοι οἱ ……………………… (πεινῶ, μετχ.) καί ……………………… (διψῶ, μετχ.) τήν δικαιοσύνην.


στ.
Τό μέν γάρ κρατεῖν ἐν τοῖς ……………………… (ζῶ, μετχ.), ὡς ἄν ὁ δαίμων παραδῷ (= όπως ο θεός επιτρέψει), κρίνεται.


ζ.
Ποτόν δέ πᾶν ἡδύ ἦν αὐτῷ διά τό μή πίνειν, εἰ μή ……………………… (διψῶ, γ’ ενικ. πρόσ. ευκτ.).


η.
Ἑώρων ὅτι ἐγκρατεῖς εἴητε εἰς τό ……………………… (πεινῶ, απαρ.) καί ……………………… (διψῶ, απαρ.).


θ.
Τοῦ ……………………… (ζῶ, απαρ.) οὐδείς ὡς ὁ γηράσκων ἐρᾷ (= επιθυμεί).


ι.
Μηδείς ἐξέλθῃ ……………………… (πεινῶ, μετχ. ενεστ.).

ΑΣΚΗΣΕΙΣ: για Συνηρημένα σε –έω

1.
Να συμπληρωθεί ο πίνακας στις άλλες εγκλίσεις της ενεργητικής φωνής:

	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική

	πολιορκεῖ

πολεμεῖς

τιμωρῶ

ἀφαιροῦσι

ἐπιθυμεῖτε

ὠφελοῦμεν

ἀγνοεῖς

ἀθυμεῖ

αἰνῶ
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ἀμνημονοῦσι

ἀμφισβητοῦμεν
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ἀργοῦσι
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..……………………………

..……………………………

..……………………………


2. Να συμπληρωθεί ο πίνακας στις άλλες εγκλίσεις της μέσης φωνής:
	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική

	αἱρεῖ

καταφρονεῖται

ἀποροῦμαι

βοηθοῦνται

φοβεῖσθε

ὑπηρετούμεθα

δονεῖ

δωρεῖται

ἐλεοῦμαι

ἐνθυμεῖσθε

ἡγοῦνται

θεωρούμεθα

καλεῖσθε
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..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………


3. Να συμπληρωθούν τα πρόσωπα του παρατατικού που λείπουν:
	ἐγώ

σύ

οὗτος

ἡμεῖς

ὑμεῖς

οὗτοι
	ὑπούργουν
……………….

……………….

……………….

ὑπουργεῖτε

……………….
	……………….

……………….

ἐγεωργεῖτο

……………….

……………….

ἐγεωργοῦντο
	……………….

ηὐσέβεις

……………….

ηὐσεβοῦμεν

……………….

……………….
	ἐστερούμην

……………….

……………….

……………….

ἐστερεῖσθε

……………….
	……………….

……………….

ἐπεμελεῖτο

……………….

……………….

ἐπεμελοῦντο
	……………….

ηὐλαβοῦ
……………….

……………….

ηὐλαβεῖσθε
……………….


4.
Να συμπληρωθούν οι προτάσεις με τους κατάλληλους τύπους των ρημάτων που δίδονται στις παρενθέσεις:


α.
Κῦρος ……………………… (πολιορκῶ, παρατ.) Μίλητον κατά γῆν καί κατά θάλατταν.


β.
Παρά Δαρείου πρέσβεις ……………………… (ἀφικνοῦμαι, ενεστ.) πρός Ἀλέξανδρον.


γ.
Κῦρος ἐξέτασιν ……………………… (ποιοῦμαι, ενεστ.) τῶν Ἑλλήνων καί τῶν βαρβάρων.


δ.
Παρά τήν ὁδόν ἦν κρήνη ἡ Μίδου ……………………… (καλοῦμαι, μετχ. ενεστ.).


ε.
Οἱ στρατιῶται ἀκούσαντες ταῦτα ηὔχοντο αὐτόν ……………………… (εὐτυχῶ, απαρ. ενεστ.).


στ.
Μηδένα ἀγνῶτα (= άγνωστο) φίλον ……………………… (ποιοῦμαι, β΄ ενικ. προστ.).


ζ.
Ἐπεί ὁ ποταμός ἀδιάβατος ἦν, τοῖς στρατηγοῖς ……………………… (ἀποροῦμαι, μετχ.) προσελθών ἀνήρ τις Ῥόδιος εἶπεν.


η.
Πολλοί ἔλεγον ἐλθόντες παρά Κῦρον ……………………… (αἰτῶ, απαρ. ενεστ.) πλοῖα.


θ.
Φίλιππος ἦν ……………………… (καταφρονοῦμαι, μετχ. ενεστ.) ὑπό Ἀθηναίων.


ι.
Κλέαρχος τοῖς στρατιώταις οὐ ……………………… (προθυμοῦμαι, μετχ. ενεστ.) ἕπεσθαι εἶπεν.


ια.
Τίς οὐκ ἄν ……………………… (καταφρονῶ, ευκτ. αορ.) τῶν περί τάς ἔριδας διατριβόντων;


ιβ.
Ἐγώ θέλω, ὦ ἄνδρες, ……………………… (βοηθῶ, απαρ. ενεστ.) ὑμῖν.


ιγ.
Ἐγώ ……………………… (ὀκνῶ, ευκτ. ενεστ.) ἄν εἰς τά πλοῖα ἐμβαίνειν καί ……………………… (φοβοῦμαι, ευκτ. ενεστ.) ἄν ἕπεσθαι τῷ ἡγεμόνι.


ιδ.
Ἡ πόλις πάλαι ἄριστα ……………………… (οἰκοῦμαι, γ΄ ενικ. πρόσ. παρατ.).


ιε.
……………………… (ἀσκῶ, β΄ ενικ. πρόστ. ενεστ.) τό σῶμα.

5.
Να συμπληρωθούν οι προτάσεις με τους κατάλληλους τύπους των ρημάτων της παρένθεσης με μονοσύλλαβο θέμα:


α.
Ἀνάγκη ἐστί ……………………… (πλέω, απαρ. ενεστ.).


β.
ᾜτουν παρά Κῦρον πλοῖα, ὡς ……………………… (ἀποπλέω, γ΄ πληθ. πρόσ. ευκτ. ενεστ.).


γ.
Ὁ Μαίανδρος ποταμός ……………………… (ῥέω, οριστ. ενεστ.) διά τῆς Κελαινῶν πόλεως.


δ.
Θεοῦ βοηθοῦντος καί ἐπί ῥιπός (= σε ψάθα) ἄν ……………………… (πλέω, β΄ ενικ. ευκτ.).


ε.
Ἔλαφος φεύγουσα τούς θηρευτάς ……………………… (θέω, παρατ.) διά τοῦ πεδίου πρός τήν ὕλην.


στ.
Κίμων οὐκ ……………………… (ἀναπνέω, απαρ. ενεστ.) εἴασε τούς βαρβάρους.


ζ.
Λύσανδρος τοῖς ……………………… (πλέω, δοτ. πληθ. μετχ. ενεστ.) μόνον εἰς Ἀθήνας ἐπηγγέλλετο ἀσφάλειαν.


η.
Δημοσθένης ὁ στρατηγός τῶν Ἀθηναίων ……………………… (καταπλέω, μετχ. αορ.) εἰς Σικελίαν ἐξέπληξε τούς Συρακοσίους.


θ.
Σίτου ἡμεῖς ……………………… (δέομαι = έχω ανάγκη, οριστ. ενεστ.).


ι.
Ἡ ἔλαφος ἀφίκετο εἰς τό ἄκρον τοῦ πεδίου, ἔνθα ποταμός ……………………… (ῥέω, παρατ.).


ια.
Ἐν τῷ ποταμῷ ἐπί νεώς ἄνθρωπος ……………………… (πλέω, παρατ.).


ιβ.
Ἡ ἔλαφος ……………………… (θέω, παρατ.) φεύγουσα σπουδῇ διά τοῦ πεδίου.


ιγ.
Ὅπερ ……………………… (δέω, παρατ.) δεῖξαι.


ιδ.
Αἱρήσομαι ὑμᾶς καί ὅ,τι ἄν ……………………… (δέω, υποτ. ενεστ.) πείσομαι.


ιε.
Οἱ Ἕλληνες ἐβόων ἀλλήλοις μή ……………………… (θέω, απαρ. ενεστ.), ἀλλ’ ἐν τάξει ἕπεσθαι.

ΑΣΚΗΣΕΙΣ: για συνηρημένα σε –όω

1. Να συμπληρωθεί ο πίνακας στις άλλες εγκλίσεις της ενεργητικής φωνής:
	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική

	ἀξιοῖ

ἐρημοῖς

δουλῶ

ζημιοῦσι

ἐλευθεροῦτε

βεβαιοῦμεν

ζηλοῖς

γεφυροῖ

συσκηνοῦτε

περικυκλοῦσι

ἱδροῖς

ἀναλοῖ

ἀνακοινοῦμεν

ἀκυροῦτε

γυμνοῦσι
	..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………
	..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………
	..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………


2. Να συμπληρωθεί ο πίνακας στις άλλες εγκλίσεις της μέσης φωνής:
	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική

	ἀνακοινοῖ

θυμοῦται

καρποῦμαι

ἐναντιοῦνται

χειροῦσθε

ὁμοιούμεθα

ἀνανεοῦσθε

θεμελιοῦνται

δεξιοῖ

θηριοῦται

κραταιοῦμαι

ματαιούμεθα

στεφανοῦσθε

ὑψοῦνται

ψιλοῦνται
	..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………
	..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………
	..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………

..……………………………


3.
Να συμπληρωθούν τα πρόσωπα του παρατατικού που λείπουν:

	ἐγώ

σύ

οὗτος

ἡμεῖς

ὑμεῖς

οὗτοι
	ἐθανάτουν
……………….

……………….

……………….

……………….

……………….
	……………….

……………….

ἐκυκλοῦτο

……………….

……………….

……………….
	……………….

ἀνήλους

……………….

……………….

……………….

……………….
	……………….

……………….

……………….

ὠρθούμεθα

……………….

……………….
	……………….

……………….

……………….

……………….

ἠλαττοῦτε

……………….
	……………….

……………….

……………….

……………….

……………….

ἠλευθεροῦντο


4.
Να συμπληρωθούν οι προτάσεις με τους κατάλληλους τύπους των ρημάτων που δίδονται στις παρενθέσεις:


α.
Οἱ ἔφοροι ἐν Σπάρτῃ κύριοι ἦσαν ……………………… (ζημιῶ, απαρ. ενεστ.) τούς ἁμαρτάνοντας.


β.
Θεμιστοκλῆς ……………………… (ἀξιῶ, παρατ.) ποιεῖσθαι τήν ναυμαχίαν ἐν Σαλαμῖνι.


γ.
Ὑμεῖς ……………………… (ζηλῶ, προστ.) τούς ἐσθλούς (= γενναίους) καί σώφρονας ἄνδρας.


δ.
Λυκοῦργον τελευτήσαντα οἱ Σπαρτιᾶται ……………………… (ἀξιῶ, οριστ. αορ.) μεγάλων τιμῶν.


ε.
Δοκεῖ μοι ……………………… (ἀξιῶ, απαρ.) Κῦρον πείθειν ἡμᾶς.


στ.
Πέμψω πελταστάς, ἵνα μή ὁ λόφος ……………………… (ψιλοῦμαι = απογυμνώνομαι, υποτ.).


ζ.
Τά ἤθη τῶν ἀνθρώπων ἐκ τῶν ἔργων ……………………… (δηλοῦμαι, γ΄ ενικ. πρόσ. οριστ. ενεστ.).


η.
Οὐκ ἄν δικαίως ……………………… (ἀξιοῦμαι, ευκτ. ενεστ.) ὁ ἀγαθός καί ὁ κακός.


θ.
Μή ……………………… (μισθοῦμαι, α΄ πληθ. υποτ. ενεστ.) ξένους, ἀλλά αὐτοί στρατευώμεθα ……………………… (ἐλευθερῶ, μετχ. μέλλ.) τήν πατρίδα.


ι.
Οἱ στρατιῶται ἔφασαν οὐκ ἐπί βασιλέα ……………………… (μισθοῦμαι, απαρ. παθ. αορ.).


ια.
Ἀγησίλαος ἐγίγνωσκεν ὅτι, ἐάν οἱ στρατιῶται ……………………… (δῃῶ, υποτ. ενεστ.) καί ……………………… (ἐρημῶ, υποτ. ενεστ.) τήν χώραν, οὐχ ἕξουσι τά ἐπιτήδεια.


ιβ.
Δεῖ μή ……………………… (δουλῶ, απαρ. ενεστ.), ἀλλ’ ……………………… (ἐλευθερῶ, απαρ. ενεστ.) τούς ἐν Ἀσίᾳ Ἕλληνας.


ιγ.
Ξενοφῶν ……………………… (ἀνακοινοῦμαι, οριστ. ενεστ.) τοῖς Ἕλλησιν.


ιδ.
Ἄνδρες, ὅτε οἱ στρατηγοί ἔζων, οὐδείς ἐτόλμα ……………………… (ἐναντιοῦμαι, απαρ. ενεστ.) ἡμῖν.


ιε.
Ἵνα ἀσφαλέστατα πορευώμεθα, ……………………… (ἐλευθεροῦμαι, υποτ. ενεστ.) τῶν σκευοφόρων πρῶτον.

ΦΩΗΕΝΤΟΛΗΚΤΑ ΡΗΜΑΤΑ Β΄ ΣΥΖΥΓΙΑΣ

(ρήματα σε –μι)
ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ
ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ

(
Το ρήμα ἵστημι
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἵ – στη – μι
	ἵ – στῶ
	ἱ – σταί – ην
	–
	ἱ– στα – ναι
	

	ἵστη – ς
	ἱστῇς
	ἱσταί – ης
	ἵ – στη
	
	

	ἵστη – σι
	ἱστῇ
	ἱσταίη
	ἱστα – τω
	
	ἱ – στάς 

(ἱστάντος)

	ἵσταμεν
	ἱστῶμεν
	ἱ – σταίη – μεν,

ἱσταῖ – μεν
	–
	
	ἱ – στᾶσα

(ἱστάσῃς)

	ἵστατε
	ἱστῆτε
	ἱσταίη – τε,

ἱσταῖ – τε
	ἵστα – τε
	
	ἱ – στάν

(ἱστάντος)

	ἱστᾶσι
	ἱστῶσι
	ἱσταίη – σαν,

ἱσταῖ – εν
	ἱστα – ντων
	
	


(
Το ρήμα τίθημι
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	τι – θη – μι
	τι – θῶ
	τι – θεί – ην
	–
	τι– θέ – ναι
	

	τίθ – ης
	τιθῇς
	τιθείη – ης
	τί – θει
	
	

	τίθ – σι
	τιθῇ
	τιθείη
	τιθέ – τω
	
	τι – θείς

(τιθέντος)

	τίθε – μεν
	τιθῶμεν
	τεθείη – μεν,

τιθεῖ – μεν
	–
	
	τι – θεῖσα

(τι – θείσης)

	τίθε – τε
	τιθῆτε
	τιθείη – τε,

τιθεῖ – τε
	τίθε – τε
	
	τι – θέν

(τιθέντος)

	τιθέ – ασι
	τιθῶσι
	τιθείη – σαν,

τιθεῖ – εν
	τιθέ – ντων
	
	


(
Το ρήμα ἵημι
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἵ – η – μι
	ἱ – ῶ
	ἱ – εί – ην
	–
	ἱ– έ – ναι
	

	ἵη – ς
	ἱῇς
	ἱείη – ς
	ἵ – ει
	
	

	ἵη –  σι
	ἱῇ
	ἱείη
	ἱέ – τω
	
	ἱ – θείς

(ἵέντος)

	ἵε – μεν
	ἱῶμεν
	ἱείη – μεν

ἱεῖ – μεν
	–
	
	ἱ – εῖσα

(ἱείσης)

	ἵε – τε
	ἱῆτε
	ἱείη – τε,

ἱεῖ – τε
	ἵε – τε
	
	ἱ – έν

(ἱέντος)

	ἱᾶσι
	ἱῶσι
	ἱείη – σαν,

ἵεῖ – εν
	ἱέ – ντων
	
	


(
Το ρήμα δίδωμι

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	δί– δω– μι
	δι – δῶ
	δι – δοί – ην
	–
	δι – δό – ναι
	

	δίδω– ς
	διδῷς
	διδοίη – ς 
	δί – δου
	
	

	δίδω – σι
	διδῷ
	διδοίη
	διδό – τω
	
	δι – δούς

(διδόντος)

	δίδο– μεν
	διδῶμεν
	διδοίη – μεν

διδοῖμεν
	–
	
	δι – δοῦσα

(διδούσης)

	δίδο – τε
	διδῶτε
	διδοίη – τε,

διδοῖ – τε
	δίδο – τε
	
	διδόν

(διδόντος)

	διδό – ασι
	διδῶσι
	διδοίη – σαν,

διδοῖ – εν
	διδό – ντων
	
	


ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ἵστημι
	τίθημι
	ἵημι
	δίδωμι

	ἵ – στη – ν
	ἐ – τί  – θην
	ἵ – η –ν 
	ἐ – δί – δουν

	ἵστη – ς
	ἐτίθει – ς
	ἵει – ς
	ἐδίδου – ς

	ἵστη
	ἐ – τίθει
	ἵει
	ἐδίδου

	ἵστα – μεν
	ἐτίθε – μεν
	ἵε – μεν
	ἐδίδο – μεν

	ἵστα – τε
	ἐτίθε – τε 
	ἵε – τε
	ἐδίδο – τε

	ἵστα – σαν
	ἐτίθε – σαν 
	ἵε – σαν 
	ἐδίδο – σαν 


ΑΟΡΙΣΤΟΣ

(
Το ρήμα ἵστημι 
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἔ – στη – ν
	στῶ
	σταίη – ν
	–
	στῆναι
	

	ἔ – στη – ς
	στῇς
	σταίη – ς
	στῆ – θι
	
	

	ἔ – στη
	στῇ
	σταίη
	στη – τω
	
	στάς (στάντος)

	ἔ – στη – μεν
	στῶμεν
	σταίη – μεν,

σταῖ – μεν
	–
	
	στᾶσα (στάσης)

	ἔ –στη – τε
	στῆτε
	σταίη – τε,

σταῖ – τε
	στῆ – τε
	
	στάν (στάντος)

	ἔ – στη – σαν
	στῶσι
	σταίη – σαν,

σταῖ – εν
	στα – ντων
	
	


(
Το ρήμα τίθημι
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἔ – θη – κα
	θῶ
	θείη – ν
	–
	θεῖναι
	

	ἔ – θη – κας
	θῇς
	θείη – ς
	θέ – ς
	
	

	ἔ – θη – κε
	θῇ
	θείη
	θέ – τω
	
	θείς (θέντος)

	ἔ – θε – μεν
	θῶμεν
	θείη – μεν,

θεῖ – μεν
	–
	
	θεῖσα (θείσης)

	ἔ –θε – τε
	θῆτε
	θείη – τε,

θεῖ – τε
	θέ – τε
	
	θέν (θέντος)

	ἔ – θε – σαν
	θῶσι
	θείη – σαν,

θεῖ – εν
	θέ – ντων
	
	


(
Το ρήμα ἵημι 
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἧ– κα
	ὧ
	εἵη – ν
	–
	εἷναι
	

	ἧ – κας
	ῇς
	εἵη – ς
	ἕ – ς
	
	

	ἧ – κε
	ῇ
	εἵη
	ἕ – τω
	
	εἵς (ἕντος)

	εἶ – μεν
	ὧμεν
	εἵη – μεν,

εἵ – μεν
	–
	
	εἷσα (εἵσης)

	εἶ – τε
	ἧτε
	εἵη – τε,

εἵ – τε
	ἕ– τε
	
	ἕν (ἕντος)

	εἶ – σαν
	ὧσι
	εἵη – σαν,

εἵ – εν
	θέ – ντων
	
	


(
Το ρήμα δίδωμι 
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἔ – δω – κα
	δῶ
	δοίη – ν
	–
	δοῦναι
	

	ἔ – δω –  κας
	δῷς
	δοίη – ς
	δό – ς
	
	

	ἔ – δω –  κε
	δῷ
	δοίη
	δό – τω
	
	δούς (δόντος)

	ἔ –δο –  μεν
	δῶμεν
	δοίη – μεν,

δοῖ – μεν
	–
	
	δοῦσα (δούσης)

	ἔ –δο – τε
	δῶτε
	δοίη – τε,

δοῖ – τε
	δό – τε
	
	δόν (δόντος)

	ἔ –δο –  σαν
	δῶσι
	δοίη – σαν,

δοῖ – εν
	δό – ντων
	
	


ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ

(
Το ρήμα ἵσταμαι  
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἵ – στα – μαι
	ἱ – στῶμαι
	ἱ – σταί – μην
	–
	ἵ – στα – σθαι
	

	ἵστα – σαι
	ἱστῇ
	ἱσταῖ – ο
	ἵ – στα – σο
	
	

	ἵστα – ται
	ἱστῇται
	ἱσταῖ – το
	ἱστα – σθω
	
	ἱ – στά – μενος

	ἵστα – μεθα
	ἱστώμεθα
	ἱσταί – μεθα
	–
	
	ἱστα – μένη

	ἵστα – σθε
	ἱστῆσθε
	ἱσταῖ – σθε
	ἵστα – σθε
	
	ἱστά – μενον

	ἵστα – νται
	ἱστῶνται
	ἱσταῖ – ντο
	ἱστα – σθων
	
	


(
Το ρήμα τίθεμαι 
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	τίθε – μαι
	τι – θῶ – μαι
	τι – θεί – μην
	–
	τι – θέ – σθαι
	

	τίθε – σαι
	τιθῇ
	τιθεῖ –ο
	τι – θε – σο
	
	

	τίθε – ται
	τιθῆται
	τιθεῖ – το
	τιθέ – σθω
	
	τι – θέ – μενος

	τιθέ – μεθα
	τιθώμεθα
	τιθεί – μεθα
	–
	
	τιθε – μένη

	τίθε – σθε
	τιθῆσθε
	τιθεῖ – σθε
	τίθε – σθε
	
	τιθέ – μενον

	τίθε – νται
	τιθῶνται
	τιθεῖ – ντο
	τιθέ – σθων
	
	


(
Το ρήμα ἵεμαι 
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἵ – ε – μαι
	ἱ – ῶμαι
	ἱ – εί – μην
	–
	ἵ – έ – σθαι
	

	ἵε – σαι
	ἱῇ
	ἱεῖ –ο
	ἱ – ε – σο
	
	

	ἵε – ται
	ἱῆται
	ἱεῖ – το
	ἱε– σθω
	
	ἱ – έ – μενος

	ἱέ – μεθα
	ἱώμεθα
	ἱεί – μεθα
	–
	
	ἱε– μένη

	ἵε – σθε
	ἱῆσθε
	ἱεῖ – σθε
	ἵε – σθε
	
	ἱέ– μενον

	ἵε – νται
	ἱῶνται
	ἱεῖ – ντο
	ἱεῖ – σθων
	
	


(
Το ρήμα δίδομαι 
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	δί – δο – μαι
	δι – δῶμαι
	δι – δοί – μην
	–
	δί– δο – σθαι
	

	δίδο – σαι
	διδῷ
	διδοῖ –ο
	δί – δο – σο
	
	

	δίδο – ται
	διδῶται
	διδοῖ – το
	διδό– σθω
	
	δι – δό – μενος

	διδό – μεθα
	διδώμεθα
	διδοί – μεθα
	–
	
	διδο – μένη

	δίδο – σθε
	διδῶσθε
	διδοῖ – σθε
	δίδο – σθε
	
	διδό – μενον

	δίδονται
	διδῶνται
	διδοῖ – ντο
	διδό – σθων
	
	


ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ἵστημι
	τίθημι
	ἵημι
	δίδωμι

	ἱ – στά – μην
	ἐ – τι – θέμην
	ἱ – έ – μην
	ἐ – διδό – μην

	ἵστα – σο
	ἐτίθε – σο
	ἵε – σο
	ἐδίδο – σο

	ἵστα – το
	ἐτίθε – το
	ἵε – το
	ἐδίδο – το

	ἱστά – μεθα
	ἐτιθέ – μεθα
	ἵέ – μεθα
	ἐδιδό – μεθα

	ἵστασθε
	ἐτίθε – σθε
	ἵε – σθε
	ἐδίδο – σθε

	ἵστα – ντο
	ἐτίθε – ντο
	ἵε – ντο
	ἐδίδο – ντο


ΑΟΡΙΣΤΟΣ

(
Το ρήμα τίθεμαι
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἐ – θέ – μην
	θῶμαι
	θεί – μην
	–
	θέ – σθαι
	

	ἔ – θου
	θῇ
	θεῖ  – ο
	θοῦ
	
	

	ἔ – θε – το
	θῆται
	θεῖ  – το
	θέ – σθω
	
	θέ – μενος

	ἐ –  θέ – μεθα
	θώμεθα
	θεί – μεθα
	–
	
	θε – μένη

	ἔ – θε – σθε
	θῆσθε
	θεῖ – σθε
	θέ – σθε
	
	θέ – μενον

	ἔ – θε – ντο
	θῶνται
	θεῖ – ντο 
	θέ – σθων
	
	


(
Το ρήμα ἵεμαι  
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	εἵ – μην
	ὧμαι
	εἵ – μην
	–
	ἕ – σθαι
	

	εἷ – σο
	ῇ
	εἷ– ο
	οὗ
	
	

	εἷ – το
	ῆται
	εἷ  – το
	ἕ – σθω
	
	ἕ – μενος

	εἵ – μεθα
	ὥμεθα
	εἵ – μεθα
	–
	
	ἕ – μένη

	εἷ – σθε
	ἧσθε
	εἷ– σθε
	ἕ – σθε
	
	ἕ – μενον

	εἷ – ντο
	ὧνται
	εἷ – ντο 
	ἕ – σθων
	
	


(
Το ρήμα δίδομαι  
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	ἐ – δό – μην
	δῶμαι
	δοί – μην
	–
	δό – σθαι
	

	ἔ – δου
	δῷ
	δοῖ – ο
	δοῦ
	
	

	ἔ – δο – το
	δῶται
	δοῖ  – το
	δό – σθω
	
	δό – μενος

	ἐ – δό – μεθα
	δώμεθα
	δοί – μεθα
	–
	
	δο – μένη

	ἔ – δο – σθε
	δῶσθε
	δοῖ – σθε
	δό – σθε
	
	δό – μενον

	ἔ – δο – ντο
	δῶνται
	δοῖ – ντο 
	δό– σθων
	
	


ΣΥΜΦΩΝΟΛΗΚΤΑ ΡΗΜΑΤΑ Β΄ ΣΥΖΥΓΙΑΣ

(ρήματα σε –μι)
ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ
ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ

(
Το ρήμα δείκνυμι  
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	δείκνυμι
	δεικνύω
	δεικνύοιμι
	–
	δεικνύναι
	

	δείκνυς
	διεκνύῃς
	δεικνύοις
	δείκνυ
	
	

	δείκνυσι
	δεικνύῃ
	δεικνύοι
	δεικνύτω
	
	δεικνύς

	δείκυμεν
	δεικνύωμεν
	δεικνύοιμεν
	–
	
	δεικνῦσα

	δείκνυτε
	δεικνύητε
	δεικνύοιτε
	δείκνυτε
	
	δεικνύν

	δεικνύασι
	δεικνύωσι
	δεικνύοιεν
	δεικνύντων
	
	


	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ

	ἐδείκνυν

	ἐδείκνυς

	ἐδείκνυ

	ἐδείκνυμεν

	ἐδείκνυτε

	ἐδείκνυσαν


ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ

(
Το ρήμα δείκνυμαι  
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	δείκνυμαι
	δεικνύωμαι
	δεικνυοίμην
	–
	δείκνυσθαι
	

	δείκνυσαι
	δεικνύῃ
	δεικνύοιο
	δείκνυσο
	
	

	δείκνυται
	δεικνύηται
	δεικνύοιτο
	δεικνύσθω
	
	δεικνύμενος

	δεικνύμεθα
	δεικνυώμεθα
	δεικνυοίμεθα
	–
	
	δεικνυμένη

	δείκνυσθε
	δεικνύησθε
	δεικνύοισθε
	δείκνυσθε
	
	δεικνύμενον

	δείκνυνται
	δεικνύωνται
	δεικνύοιντο
	δεικνύσθων
	
	


	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ

	ἐδεικνύμην

	ἐδείκνυσο

	ἐδείκνυτο

	ἐδεικνύμεθα

	ἐδείκνυσθε

	ἐδείκνυντο


ΡΗΜΑΤΑ Β΄ ΣΥΖΥΓΙΑΣ ΣΕ –ΜΙ

1.
Να γίνει χρονική αντικατάσταση των ρηματικών τύπων: ἐξανεστώσας, κατέστη, δεδομέναι, ἠγάσθη, ἔθηκε, ἀποδιδόναι, ἀπέδωκε, ἐπιδεῖξαι, ἐπεμείγνοντο.

	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


2.
Να γίνει χρονική αντικατάσταση των ρηματικών τύπων: ἀφειστήκεσαν, δυνήσενται, προδόντα (αρσ.), ἐπιστάμεθα, ἐπιθεῖναι, ἵεντο, ἐξεπίμπλασαν, ἄπέθεντο, ἐνθέμενοι.

	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


3.
Να γίνει χρονική αντικατάσταση των ρηματικών τύπων: ἵησι, ἐξίστασθαι, ἐδύνω, κατέστησαν (τήν φάλαγγα), ἔστησαν (οἱ Ἕλληνες), προσθέσαι.

	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


4. Να γίνει χρονική αντικατάσταση των ρηματικών τύπων: δυναίμεθα, συνθεῖο, ἐπειδείκνυσο, δύνῃ, ἀναστήτω, καταπροδιδῶμεν.

	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


5.
Να γίνει χρονική αντικατάσταση των ρηματικών τύπων: ἀνατίθεσθε (προστ.), ἀπετίθεσαν, ἐπιστηθείη, ἐπιδεικνόμενος, προνδεδώκεσαν, ὑφησόμεθα.

	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


6. Να γίνει χρονική αντικατάσταση των ρηματικών τύπων: ἐπιθήσεται, ἀποσταίη, καθιστάναι, διδοῖεν, κείμενον (ουδ.), ἀπώλλυσαν.

	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


7.
Να γίνει χρονική αντικατάσταση των ρηματικών τύπων: καταστήσωσθε, μεταδίδονται, ἀντιδῶμεν, ἐπιθεῖντο, ἰέντες, προεῖσθε (προστ.).

	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


8. Να γίνει χρονική αντικατάσταση των ρηματικών τύπων: ἐπιθῶνται, ἐφιεστηκότι (ουδ.), ξυνεπέθου, προῆσθε, ἀνέντας, ἐνδούσης.

	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


	ΕΝΣ.
	
	
	

	ΠΡΤ.
	
	
	

	ΜΕΛ.
	
	
	

	ΑΟΡ.
	
	
	

	ΠΡΚ.
	
	
	

	ΥΠΡ.
	
	
	


9.
Να γίνει εγκλιτική αντικατάσταση και να γραφούν οι ονοματικοί τύποι των ρημάτων: προώμεθα, διέστῃ, ξυνέθεσαν, ξυνεπέθετο, ἀφεῖτε, ἀπέδωκας, κρέμανται, ἀφεστήκασι, ἀπώλεσε, ἀφισταῖτο.

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	


	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	


10.Να γίνει εγκλτική αντικατάσταση και να γραφούν οι ονοματικοί τύποι των ρημάτων: δύνανται, ἀπέστησαν (Ε. Φ.), συνεστήσατο, ἐφιένται, διδῷ (Μ. Φ.), ἀνιστῇς, ἀνατίθεσθε, πτάρυνται, ἐπέστης, προῆσθε.
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	


	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	


11.Να γίνει εγκλιτική αντικατάσταση και να γραφούν οι ονοματικοί τύποι των ρημάτων: ἔθηκας, παρῇ (αορ. Μ. Φ.), ἀντιδῶτε, παρεῖνται, ξύγκειται, καταπροδιδῶτε.

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	


	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	


12.Να κλιθεί ο Παρατατικός των ρημάτων: ἐπίσταμαι, δύναμαι. Επίσης να κλιθεί ο Αόριστος Β΄ του ρήματος ὡνοῦμαι.

	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ ΑΟΡ. Β΄

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	


13.Να κλιθούν οι Προστακτικές Αορίστου Β΄ των ρημάτων: μεθίσταμαι, ὑφίημι, προΐιεμαι, προτίθημι, συντίθεμαι, ἀποδιδῶμι, ἐκδίδομαι.

	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ ΑΟΡΙΣΤΟΥ Β΄

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ ΑΟΡΙΣΤΟΥ Β΄

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	


14.Να γράψετε για τα παρακάτω ρήματα τους τύπους που σας ζητούνται στον Αόριστο Β΄.


φθάνω:
γ΄ πληθυντικό Υποτακτικής


ἁλίσκομαι:
β΄ ενικό οριστικής


δύομαι:
απαρέμφατο


γηράσκω:
α΄ πληθυντικό ευκτικής

φύομαι:
μετοχή θηλυκού γένους

γιγνώσκω:
β΄ ενικό προστακτικής

15. Να γίνει εγκλιτική αντικατάσταση και να γραφούν οι ονοματικοί τύποι των ρημάτων: γνῷς, δῦτε, ἔδρασαν, ῥυείη, βαίημεν.

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	


	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	

	
	
	


                                                                        Το ρήμα οἶδα (θ. εἰδ-, ἰδ-)

	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική
	Απαρέμφατο

	οἶδα

οἶσθα

οἶδε

ἴσμεν

ἴστε

ἴσασι(ν)
	εἰδῶ

εἰδῇς

εἰδῇ

εἰδῶμεν

εἰδῆτε

εἰδῶσι(ν)
	εἰδείην

εἰδείης

εἰδείη

εἰδείημεν – εἰδεῖμεν

εἰδείητε – εἰδεῖτε

εἰδείησαν – εἰδεῖεν
	–

ἴσθι

ἴστω

–

ἴστε

ἴστων ή ἴστωσαν
	είδέναι

	
	
	
	
	Μετοχή

	
	
	
	
	εἰδώς
(εἰδότος)

εἰδυῖα
(εἰδυίας)

εἰδός
(εἰδότος)

	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ

	Οριστική
	Οριστική
	Ευκτική
	Απαρέμφατο

	ᾔδειν
-
ᾔδη

ᾔδεις
-
ᾔδησθα

ᾔδει
-
ᾔδειν

ᾔδεμεν
-
ᾖσμεν

ᾔδετε
-
ᾖστε

ᾔδεσαν
-
ᾖσαν
	εἴσομαι
-
εἰδήσω

εἴσῃ (-ει)
-
εἰδήσεις

εἴσεται
-
εἰδήσει

εἰσόμεθα
-
εἰδήσομεν

εἴσεσθε
-
εἰδήσετε

εἴσονται
- εἰδήσουσι(ν)
	εἰσοίμην
-
εἰδήσοιμι

εἴσοιο
-
εἰδήσοις

εἴσοιτο
-
εἰδήσοι

εἰσοίμεθα
-
εἰδήσοιμεν

εἴσοισθε
-
εἰδήσοιτε

εἴσοιντο
-
εἰδήσοιεν
	εἴσεσθαι
-
εἰδήσειν



	
	
	
	Μετοχή

	
	
	
	εἰσόμενος
-
εἰδήσων

εἰσομένη
-
εἰδήσουσα

εἰσόμενον
-
εἰδῆσον


Το οἶδα είναι παρακείμενος β΄ του άχρηστου ρήματος εἴδω και πήρε σημασία Ενεστώτα. Ο Υπερσυντέλικος έχει σημασία Παρατατικού.

Σύνθετα: Τα σύνθετα του οἶδα ανεβάζουν τον τόνο τους μόνο στην οριστική του ενεστώτα και στο β΄ πρόσωπο της προστακτικής ενικού και πληθυντικού: σύνισθι, σύνιστε.
κάτοιδα
=
γνωρίζω καλά, εννοώ, αναγνωρίζω

δίοιδα
=
γνωρίζω ακριβώς

σύνοιδα
=
μετέχω στη γνώση κάποιου, έχω συνείδηση για κάτι

πρόοιδα
=
γνωρίζω από πριν

πρόσοιδα
=
γνωρίζω επιπλέον

Το ρήμα φημί (ρ.θ. ισχυρό: φη-, αδύνατο: φᾰ-)

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ

	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική
	Απαρέμφατο
	Οριστική

	φημί

φής (φῂς)

φησί(ν)

φαμέν

φατέ

φασί(ν)
	φῶ

φῇς

φῇ

φῶμεν

φῆτε

φῶσι(ν)
	φαίην

φαίης

φαίη

φαίημεν – φαῖμεν

φαίητε – φαῖτε

φαίησαν – φαῖεν
	–

φάθι

φάτω

–

φάτε

φάντων ή φάτωσαν
	φάναι
	ἔφην

ἔφησθα ή ἔφης

ἔφη

ἔφαμεν

ἔφατε

ἔφασαν

	
	
	
	
	Μετοχή
	

	
	
	
	
	φάσκων

φάσκουσα

φάσκον
	


Τα σύνθετα του φημί αναβιβάζουν τον τόνο τους: ἀπόφημι.
Το ρήμα εἶμι (ρ.θ. ισχυρό: εἰ-, αδύνατο: ἰ-)

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ

	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική
	Απαρέμφατο
	Οριστική

	εἶμι

εἶ

εἶσι(ν)

ἴμεν

ἴτε

ἴασι(ν)
	ἴω

ἴῃς

ἴῃ

ἴωμεν

ἴητε

ἴωσι(ν)
	ἴοιμι - ἰοίην

ἴοις - ἰοίης

ἴοι - ἰοίη

ἴοιμεν

ἴοιτε

ἴοιεν
	–

ἴθι

ἴτω

–

ἴτε

ἰόντων ή ἴτωσαν
	ἰέναι
	ᾖα - ᾔειν

ᾔεις - ᾔεισθα

ᾔει

ᾖμεν

ᾖτε

ᾖσαν - ᾔεσαν

	
	
	
	
	Μετοχή
	

	
	
	
	
	ἰών (ἰόντος)

ἰοῦσα (ἰούσης)

ἰόν (ἰόντος)
	


Σύνθετα: Τα σύνθετα του εἶμι ανεβάζουν τον τόνο στην οριστική και την προστακτική του ενεστώτα: ἄνειμι, κάτειμι, δίειμι, διέξειμι, ἔπειμι, περίειμι, ἄπειμι, ἔξειμι, σύνειμι, πρόειμι, πρόσειμι, ἐπάνειμι, ἀντέξειμι, άντέπειμι, ἀντεπέξειμι, ὑπόειμι.
ΟΡ.
ἄπειμι, ἄπει, ἄπεισι, ἄπιμεν, ἄπιτε, ἀπίασι

ΥΠ.
ἀπίω

ΕΥΚ.
ἀπίοιμι και ἀπιοίην

ΠΡΣ.
ἄπιθι, ἀπίτω, ἄπιτε, ἀπιόντων ή ἀπίτωσαν

ΑΠ.
ἀπιέναι

ΜΤΧ.
ἀπιών

 Το ρήμα δέδοικα ή δέδια (ρ.θ. δει-, δοι-, δι-)

	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	Οριστική
	Υποτακτική
	Προστακτική
	Απαρέμφατο
	Οριστική

	δέδοικα
-
δέδια

δέδοικας
-
δέδιας

δέδοικε
-
δέδιε

δεδοίκαμεν
-
δέδιμεν

δεδοίκατε
-
δέδιτε

δεδοίκασι(ν)
- δεδίασι(ν)
	–

–

δεδίῃ

–

–

δεδίωσι(ν)
	–

δέδιθι

δεδίτω

–

–

–
	δεδοικέναι - δεδιέναι
	ἐδεδοίκειν

ἐδεδοίκεις

ἐδεδοίκει

ἐδεδοίκεμεν

ἐδεδοίκετε

ἐδεδοίκεσαν ή ἐδέδισαν

	
	
	
	Μετοχή
	

	
	
	
	δεδοικώς – δεδιώς

δεδοικυῖα – δεδιυῖα

δεδοικός - δεδιός
	


Το ρήμα κεῖμαι (ρ.θ. κει-)

	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική
	Απαρέμφατο
	Οριστική

	κεῖμαι

κεῖσαι

κεῖται

κείμεθα

κεῖσθε

κεῖνται
	–

–

κέηται

–

κέησθε

κέωνται
	–

–

κέοιτο

–

–

κέοιντο
	–

κεῖσο

κείσθω

–

κεῖσθε

κείσθων
	κεῖσθαι
	ἐκείμην

ἔκεισο

ἔκειτο

ἐκείμεθα

ἔκεισθε

ἔκειντο

	
	
	
	
	Μετοχή
	

	
	
	
	
	κείμενος

κειμένη

κείμενον
	

	
	
	
	
	
	

	Οριστική
	Ευκτική
	Απαρέμφατο

	κείσομαι

κείσῃ (-ει)

κείσεται

κεισόμεθα

κείσεσθε

κείσονται
	κεισοίμην

κείσοιο

κείσοιτο

κεισοίμεθα

κείσοισθε

κείσοιντο
	κείσεσθαι

	
	
	Μετοχή

	
	
	κεισόμενος

κεισομένη

κεισόμενον


ΑΝΩΜΑΛΑ ΡΗΜΑΤΑ:      φημί – οἶδα – εἶμι – κεῖμαι - δέδοικα
ΑΣΚΗΣΕΙΣ

1.
Να συμπληρώσετε τους κατάλληλους τύπους των ρημάτων εἶμί, φημί, οἶδα:

	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ

	οὗτος
	εἶσι
	φησί
	οἶδε
	ᾔει
	
	
	ἴῃ
	
	

	ἡμεῖς
	ἴμεν
	
	
	
	
	ᾔδεμεν ή ἦσμεν
	
	
	εἰδῶμεν

	ὑμεῖς
	
	
	
	
	ἔφατε
	
	
	
	

	οὗτοι
	
	
	ἴσασι
	
	
	
	
	φῶσι
	


2.
Να συμπληρώσετε τις προτάσεις με το ρήμα στον κατάλληλο τύπο:


α.
Κῦρος ________________ τόν βασιλέα ὅτι μέσον ἔχοι τοῦ Περσικοῦ στρατεύματος. 



(οἶδα Παρατατ.)


β.
Ἀλλ’ οὐ βούλεσθε καί ταῦτα ________________; (οἶδα Ενεστ.)


γ.
Ξενοφῶντος κατηγόρουν τινες ________________ παίεσθαι
 ὑπ’ αυτoῦ. (φημί Ενεστ.)


δ.
Σωκράτης ________________: «ἕν οἶδα ὅτι οὐδέν ________________». (φημί, οἶδα Ενεστ.)


ε.
Λύσανδρος ἄγων τό στράτευμα ________________ πρός τό τεῖχος τῶν Ἁλιαρτίων. (εἶμι Παρατατ.)


στ.
Ἐκ τούτου δέ ________________ ἐκ τοῦ Ἡραίου πάμπολλα τά αἰχμάλωτα. (ἔξειμι Ενεστ.)


ζ.
Οὗτοι ὥσπερ νικηφόροι, λαμπροί καί ἀγαλλόμενοι ________________. (περίειμι
 Παρατατ.)

3.
Να συμπληρώσετε τις παρακάτω προτάσεις με τους κατάλληλους τύπους των ρημάτων που δίδονται σε παρένθεση:


α.
Οἰ δ’ ἐπιβουλευόμενοι οὐδέν ________________. (οἶδα, γ΄ πληθ. Οριστικής)


β.
Οἱ ________________ (πάρειμι / παρέχομαι, μτχ. Ενεστ.) οὐ τήν αὐτήν γνώμη ἔχοντες πάντες ἐφαίνοντο.


γ.
Τίνες ἄν ________________ (φημί, Ευκτική) τούς μετά Κύρου ἀναβάντας δειλούς εἶναι;


δ.
Ἆρ’ ________________ (οἶδα, β΄ εν. Παρατατ.) τήν τῶν προγόνων ἀρετήν;


ε.
Εἴ τι μή ὀρθῶς πράττω κατά τόν βίον τόν ἐμαυτοῦ, εὖ ________________ (οἶδα, β΄ εν. Προστακτ. Ενεστ.) τοῦτο …

4.
Να γράψετε τους τύπους που ζητούνται για κάθε έναν από τους παρακάτω τύπους.


α.
δέδοικας
(
να κλιθεί στην Οριστική έγκλιση στο χρόνο που βρίσκεται.


β.
κεῖμαι
(
γ΄ ενικό πρόσωπο σ’ όλες τις εγκλίσεις στο χρόνο που βρίσκεται.

γ.
φάναι
(
χρονική αντικατάσταση στη φωνή που βρίσκεται ο τύπος.


δ.
δέδοικα
(
η μετοχή του ίδιου χρόνου και στα τρία γένη στον ενικό αριθμό.


ε.
εἶμι
(
απαρέμφατο και μετοχή Ενεστώτα και Αορίστου β΄.


στ.
ἔφασαν
(
να κλιθεί στο χρόνο που βρίσκεται.


ζ.
ἐκείμην
(
να κλιθεί η Προστακτική Ενεστώτα.


η.
εἶμι – φημί
(
να γράψετε τους αρχικούς χρόνους των ρημάτων.


θ.
οἶσθα
(
χρονική αντικατάσταση.


ι.
ἴστω
(
γραμματική αναγνώριση του τύπου




(
να κλίνετε το Μέλλοντα στην Οριστική.


κ.
εἰδῶμεν
(
εγκλιτική αντικατάσταση του τύπου




(
αρχικοί χρόνοι του ρήματος




(
απαρέμφατα όλων των χρόνων στη φωνή που βρίσκεται.

5.
Να συμπληρώσετε τα κενά με τους κατάλληλους τύπους των ρημάτων:

	
	φημί
	οἶδα
	εἶμι
	κεῖμαι
	δέδοικα

	Οριστική
	φαμέν
	
	
	
	

	Υποτακτική
	
	
	ἴωμεν
	κέηται
	

	Ευκτική
	
	εἰδείη
	
	
	

	Προστακτική
	
	
	
	
	δεδίτω


6.
Να συμπληρώσετε τα κενά με τους τύπους που λείπουν:

	Ενικός αριθμός

	Ον.
	
	
	

	Γεν.
	τοῦ ἰόντος
	
	

	Δοτ.
	
	τῷ κειμένῳ
	

	Αιτ.
	
	
	τόν φάσκοντα

	Κλητ.
	
	
	

	Πληθυντικός αριθμός

	Ον.
	
	
	

	Γεν.
	τῶν ἰόντων
	
	

	Δοτ.
	
	
	τοῖς φάσκουσι

	Αιτ.
	
	τούς κειμένους
	

	Κλητ.
	(ὦ) ἰόντες
	
	


7.
Να κλίνετε την Οριστική του Παρατατικού του ρήματος οἶδα και την Οριστική Ενεστώτα του ρήματος εἶμι.

8.
Να συμπληρώσετε τους τύπους που λείπουν από την κλίση του Παρατατικού του ρήματος φημί:

ἐγώ
(
ἡμεῖς
(
σύ
(
ἔφησθα / ἔφης
ὑμεῖς
(
οὗτος
(
οὗτοι
(
ἔφασαν
9.
Να συμπληρώσετε τον παρακάτω πίνακα απαρεμφάτων:

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	φάναι
	
	
	

	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	
	εἴσεσθαι / εἰδήσειν
	
	

	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	
	
	ἐλθεῖν
	

	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	
	
	
	δεδοικέναι / δεδιέναι


10.
Να βάλετε σε κύκλο το γράμμα της απάντησης που θεωρείτε σωστή σε καθεμία από τις παρακάτω προτάσεις:


1.
Το α΄ πληθυντικό πρόσωπο Οριστικής του Ενεστώτα του ρήματος εἶμι είναι:



α.
εἶμεν
β.
ἴημεν
γ.
ἶμεν
δ.
ἴμεν


2.
Το β΄ ενικό πρόσωπο της Προστακτικής του Ενεστώτα του ρήματος φημί είναι:



α.
φάσκον
β.
φάθι
γ.
φᾶθι
δ.
φᾶσκον


3.
Το β΄ πληθυντικό πρόσωπο Προστακτικής του Ενεστώτα του ρήματος οἶδα είναι:



α.
εἴδετε
β.
εἴσετε
γ.
ἴστε
δ.
ἶστε


4.
Το θηλυκό γένος της μετοχής του ρήματος δέδοικα στον ενικό αριθμό είναι:



α.
δεδοικυῖα
β.
δεδοιυῖα
γ.
δεδικυῖα
δ.
δεδοικυία

11.
Να αναγνωρίσετε τους υπογραμμισμένους τύπους στις παρακάτω προτάσεις:


α.
Ἄξιον δέ μάλιστα φθονῆσαι, ὅτι οὕτως διά τούς τά τῆς πόλεως πράττοντας διάκεισθε, […].


β.
Εὖ γάρ ἴσθι, ἔφη, ὅτι οἱ σώφρονες καί ὑπέρ ὑγρῶν καί ξηρῶν καρπῶν καί βοῶν καί ἵππων […].


γ.
… ἵν’ εἰδῆτε ὅσον διαφέρουσι τῶν νόμων τῶν ὑμετέρων.


δ.
… καί εἴ τις ἔξωθεν ἀπ’ Ἀθηνῶν ἐπίοι, διεῖχον δέ οἱ περίβολοι ἑκκαίδεκα πόδας μάλιστα ἀπ’ ἀλλήλων.
Αφωνόληκτα


μονόθεμα


καταληκτικά


–	ουρανικόληκτα


	φύλαξ, –ακος


–	χειλικόληκτα


	κώνωψ, –ωπος


–	οδοντικόληκτα


	ἐλέφας, –αντος





διπλόθεμα


ακατάληκτα


–	οδοντικόληκτα


	γέρων, –οντος


	κτῆμα, –ατος











Συμφωνόληκτα





Ημιφωνόληκτα








υγρόληκτα








σιγμόληκτα


ακατάληκτα


–ης, –ους


 Σωκράτης, –ους


 Περικλῆς, –εους


–ως, –οῦς


 αἰδώς, –οῦς


–ος, –ους


 βέλος, –ους


–ας, –ως / –ατος


 κρέας, –ως


 πέρας, –ατος





ενρινόληκτα


μονόθεμα


καταληκτικά σε:


–ις, –ῖνος


 δελφίς, –ῖνος


ακατάληκτα σε:


–αν, –ανος


 παιάν, –ᾶνος


–ην, –ηνος


 Ἕλλην, –ηνος


–ων, –ῶνος


 χιτών, –ῶνος


διπλόθεμα


ακατάληκτα σε:


–ην, –ένος


 ποιμήν, –ένος


–ων, –ονος


 γείτων, –ονος








μονόθεμα


ακατάληκτα σε:


–ης, –ηρος


 κρατήρ, –ῆρος


–ωρ, –ῶρος


 ἴχώρ, –ῶρος


–αρ, –αρος


 νέκταρ, –αρος





διπλόθεμα


ακατάληκτα σε:


–ηρ, –ερος


 ἀθήρ, –έρος


–ωρ, –ορος


 ρήτορ, –ορος





συγκοπτόμενα


–ηρ, –ρος


 πατήρ, –πατρός





Συνηρημένα δικατάληκτα τριγενή σε:


–ους, –ους, –ουν





Συνηρημένα τρικατάληκτα τριγενή σε:


–οῦς, –ῆ, –οῦν


–οῦς, –ᾶ, –οῦν





Αττικόκλητα δικατάληκτα τριγενή σε:


–ως, –ως, –ων





Ασυναίρετα δικατάληκτα τριγενή σε:


–ος, (–ος), –ον





Ασυναίρετα τρικατάληκτα τριγενή σε:


–ος, –η, –ον


–ος, –α, –ον





Β΄ ΚΛΙΣΗ ΕΠΙΘΕΤΩΝ





Ανάλογα με την κατάληξη:


1.	Μονοκατάληκτα: μια κατάληξη για αρσενικό και θηλυκό.


2.	Δικατάληκτα: δύο καταλήξεις, μια κοινή για αρσενικό και θηλυκό και μια για το ουδέτερο.


3.	Τρικατάληκτα: τρεις καταλήξεις μια για κάθε γένος.








Ανάλογα με το γένος:


1.	Διγενή: έχουν 2 μόνο γένη.


2.	Τριγενή: έχουν και τα 3 γένη

















Ανάλογα με την κλίση:


1.	Δευτερόκλιτα: των οποίων το αρσενικό και  το ουδέτερο κλίνονται κατά τη Β΄ κλίση.


2.	Τριτόκλιτα: των οποίων το αρσενικό και το ουδέτερο κλίνονται κατά τη Γ΄ κλίση.








Διάκριση























Α


Σ


Υ


Ν


Α


Ι


Ρ


Ε


Τ


Α








ΣΥΝΗΡΗΜΕΝΑ





ΑΤΤΙΚΟΚΛΗΤΑ





Γ΄ ΚΛΙΣΗ ΕΠΙΘΕΤΩΝ





Αφωνόληκτα





Ημιφωνόληκτα





ανεβάζουν τον τόνο όχι πιο πάνω από την τελευταία συλλαβή του α΄ συνθετικού





λήγουν σε –ᾶ και 


–ῆ αν της κατάληξης –ής προηγείται ε, ι, υ





ανεβάζουν τον τόνο αν είναι υπερδισύλλαβα





που δεν ανεβάζουν τον τόνο





ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΕΠΙΘΕΤΩΝ





ΒΑΘΜΟΙ ΕΠΙΘΕΤΩΝ





ΥΠΕΡΘΕΤΙΚΟΣ


ΒΑΘΜΟΣ





ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΟΣ


ΒΑΘΜΟΣ





ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ


ΕΝΟΣ ΕΠΙΘΕΤΟΥ





Σχηματίζονται μονολεκτικά


ή περιφραστικά





ΕΛΛΕΙΠΤΙΚΑ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΕΠΙΘΕΤΩΝ





Παράγονται από επιρρήματα, προθέσεις, μετοχές





ΕΠΙΘΕΤΑ ΠΟΥ ΔΕ ΣΧΗΜΑΤΙΖΟΥΝ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ





ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΕΠΙΡΡΗΜΑΤΩΝ





Ι.





Επίθετα


(φανερώνουν ιδιότητα / ποιότητα των προσδιοριζόμενων ουσιαστικών)








� παίω ( χτυπώ


� περίειμι ( γυρίζω εδώ κι εκεί
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